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GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL CELJE, LAŠKO, SLOVENSKE 
KONJICE, ŠENTJUR. ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

Tako kot povsod, tudi že naše uredništvo pestijo letni dopusti, 
ker pa v vročih mesecih pričakujemo nekaj svežih moči — prakti-
kantov, smo prepričani, da bomo uspeli izpolniti obljubo — pri-
pravljati poletno bralni časnik. 

Z akcijami nadaljujemo, s tem da je današnja nekoliko skrom-
nejša. Pričakujemo tudi vaše predloge kaj bi bilo potrebno še za-
pisati. 

Čim več sonca. 
MILAN SENIČAR 

Novi proizvodni objekt »Elektrokovinar,ja« V" Dcbru pri I^uskeni ,|c veliku dclovnji zinu^u kolektiva ob svoji 30-lftnic'i in 
ob prazniku občine Laško. Odprli ga bod<» v soboto dopoldne. Več o tem in o prizadevanjih v laški občini berite na 12. 
in 13. strani. 

OB 2. JULIJU — PRAZNIKU OBČINE LAŠKO 

Občani laške občane praznujemo 2. julij v spomin na na-
pad I. štajerskega baba/ljona na rudnik Huda jama, ki je bil 
izvršen v noča med 2. in 3. julijem leta 1942. To je bil velik 
m obrežen napad na šdršem območju Štajerske. Zaradi ča-
sa, v iiaterem je bil izvršen, je imel velik pome-n za nadalj-
nji razvoj NOB na področju štajerske. 

V letošnjem letu imajo vsa praznovanja obletnic in praz-
nikov še poseben pomen zaradi tega, ker je to leto kongre-
sov Zveze komunistov in dingih družbenopolitičnih organiza-
cij. 

. Ob občinskem prazniku bo tako kot vsako leto doslej 
več Kultumij:? in športnih prireditev. V Laškem letos prvič 
sodelujejo kulturne skupine ter športne ekipe iz pobratenih 
občin Trstenik in Vrbovec. Osrednja prireditev v F>očastitev 
občinskega praznika pa bo v Marija gradou, krajevni skup-
nosti, v kateri so občani v zadnjih letih ustvarili veliko, 
predvsem z udarniškim delom. 

0'..ičajno ob praznovanju občinskega praznika izgleda-
mo, Kaj smo ustvarili. Mislim, da lahko s ponosom gledamo 
na prehojeno pot, saj smo v letih po osvoboditvi napravili 
:zrediio vehke korake naprej. Iz kmetijsko zaostale občine 
.Tram^ danet srednje razbito industrijsko občino. 

Podatki so od let^i 1955 naprej, ker za prejšnja leta 
m točnih podatkov: 

Oh razvoju industrije se je razvijala tudi infrastruktura. 
V Radečah RimsJdh Toplicah in I,aiikem sn>o zgradili nove 

; šole, v Laškem telovadnico in otroški vitec, v Rimskih To-
: plicah prav tako nov vrtec, v vsakem petletnem obdobju 

doslej smo zgradili med 100 m 130 novih st^inovanj, vsako 
' leto položimo nove kilometre asfaltne prevleke na oeste, ve-

. ko sredstev- je bilo vloženih tudi v elektrifikacijo ter razvoj 
jr vodov^idnegH omre^a. 
i;. Prhv taku se je ob razvoju industrije, sicer mnogo bolj 
v počasi, raisvijalo tudri kmetijstvo. Večj: razmah v kmetijstvu 

je viaen šele v zadnjem času. Danes je v občini že preko 
100 kmetij preusmerjenih v tržno proizvodnjo. 

Kliub tolikšnim rezultatom pa ne moremo biti zadovolj-
ni, zato nas v prihodnosti čaka še veliko nalog. Srednjeroč-
ni plar raz\-oja občine za obdobje 1976—1980 ne uresničuje-
mo papolnoma. Zaostajamo na več področjih, najbolj pa v 
invesr cijskem vlaganju. 

On rezultatih v gospodarskem razvoju smo tudi na 
piKiročju izgradnje družbeno ekonomskih odnosov dosegli 
lepe uspehe V uresničevanju nove ustave in zakona o zdru-
ženem delu smo storili veliko in to predvsem v delovnih 
organizacijah. 

Ni. področju razvijanja delegatskih razmerij smo dosegu 
rir.l-jcene rezultate, ki pa so samo osnova za nadaljnji raz-
voj delegatskega sistema. Predvsem je zelo slab pretok in-
f?imacij in dostikrat premalo široke razprave o posameznih 
dokumentih, ki jih sprejema občinska skupščina ali skup-
šî -ina .<atere samoupravne interesne skupnosti. Kljub temu, 
da r^ področju uveljavljanja delegatskih razmerij z doseže-
nem ne moremo biti zado^/oljni, pa so zadnje volitve poka-
zaifc (udeležba na volitvah je bila namreč 98-odstotna), da 
smo na dobn poti, da naloge, ki jih pred nas postavlja nova 
astavH; uresničimo v najkrajšem času. 

če bi na koncu zbral naloge, ki stojijo pred nami, po-
tem .rUiko ugotovim, da so poglavitne naslednje: 
— nadaljnji razvoj gospodarstva in s tem občine kot celote 
— nadaljnje razvijanje in utrjevanje družt)eno-ekonomskih 
odnosov, skladno z ZZD 
— nadaljnje razvijanje delegatskih razmerij v vseh sredinah 
— hitrejše izvrševanje nalog na področju ljudske obrambe 
iii družbene samozaščite. 

Zgornje naloge sem posebej izpostavil z željo in v pre-
pričan,iu, da bo tudi letošnje praznovanje občinskega praz-
nika dalo nove vzpodbude za še večja prizadevanja vseh 
delovnih ljudi v občini za reševanje nalog, ki so v resnici 
nsdaljevanje naše revolucije. 

Vsem delovnim ljudem in občanom čestitam k prazniku 
in želim še veliko sreče in zadovoljstva ter usi>ehov v na-
daljnjem delu. 

Predsednik skupščine občine Laško 
Jože RAJH 

27. JUNIJ 

27 junij so za Dan samcmpravljalcev razglasili na II. 
kongresu samoupravljalcev Jugoslavije, maja 1971 v Saraje-
vu Tega dne leta 1950 je Jiamreč Ljudska skupščina FLRJ 
sprejela zakon, po katerem so delovni kolektivi prejeli up-
ravljanje državno-gospodarskih podjetij v svoje roke. Tako 
le ta dan dobil trajno označitev kot izjemno pomemben da-
•.um v boju za ideje samoupravnega socializma in sociali-
stične samoupravne demokracije. 

O t Titovega gesla »Tovarne delavcem«, zapisanega v 
?ak(mi' leta 1950, pa z delavskimi amandmaji v letu 1974, 
z novo ustavo leta 1974 in zakonom o združenem delu leta 
1976, smo že prešli določeno obdobje graditve našega samo-
upravnega sistema. Tako s sprejetjem zakona o združenem 
delu n-smo stopili na nezorano ledino, saj imamo za seboj 
bogato samoupravno prakso. Delavski razred je v tem ob-
dobju organizirano in zavestno gradil osnove za sedanji si-
stem družbenoekonomskih in proizvodnih odnosov, ki jih 
vsebuje zakon o združenem delu in ki pomenijo približanje 
tistemu, kar vodi v osvoboditev dela in v osvoboditev celot-
ne družbe. 

Ptav sedaj živimo in delamo v izredno pomembnem in 
zahtevnem Času, ki terja, da sproti opredeljujemo naloge in 
iščemo konkretne odgovore rid zastavljene probleme in vpra-
šanja. Kako urediti celovitost dohodkovnih odnosov v zdru-
ženem delu? Kako uveljaviti odnose v prihodku, v dohodku 
in v skupnem dohodku, odnose v svobodni menjavi dela, od-
nose med proizvajalci in trgovino, kako konkretneje in 
učinkoviteje speljati delitev čistega dohodka, zlasti delitev 
po delu, upoštevaje živo in minulo delo? Kako in na kateri 
način se ustrezno samoupravno organizirati pri uveljavljanju 
takih odnosov in kako organizirane subjektivne sile spod-
budit"., da bodo aktivne in soustvarjalne? V sedanjem času 
je najbolj pomembna naša naravnanost, da na osnovi spo-
znanj, teorije in prakse razvijamo družbenoekonomske odno-
se na novih osnovah. Težak je spopad s tistimi, ki želijo 
ohranjevati sedanje odnose, ki mnogokrat pomenijo še od-
tujevanje pri odločanju delavcev v temeljnih organizacijah 
združenega aela. V našem samoupravnem sistemu pomenijo 
vsakovrstne oblike odtiijevanja kršenje samoupravnih pra-
vic in dolžnosti, na drugi strani pa tudi veliko zavoro pri 
učinkovitem izkoriščanju združenih sredstev dela, produk-
tivnosti, akumulacije in drugo. Najslabše je gotovo tam, 
kjer io pristopili k uresničevanju določil zakona o združe-
nem delu samo na formalnih osnovah, pri tem pa ohranjajo 
preživele družbene odnose. To vodi v konflikte, ne pa v 
aogra,evanjb samoupravnih odnosov. Samoupravni razvoj 
danes dobesedno sili v vsaki TOZD h konkretni analizi sta-
nja in k začrtanju nadaljnjega razvoja. Delavci, organiziram 
v temeljne organizacije združenega dela, morajo videti vse 
smeri soodvisnosti svojega dela od dela drugih delavcev. Le 
na te> osnovt bodo dobili možnost pregleda in kontrole ta-
ko nad odnosi v družbeni reprodukciji s področja material-
ne proizvodnje, kot tudi v odnosih s področja družbenih 
dejavnosti, bank, zavarovalnic in drugo. Le tako bodo tudi 
najhitreje uresničili bistvo družbenoekonomskih sprememb, 
s katerimi ielimo doseči, da bi bil združeni delavec postav-
ljen v takšen družbenoekonomski položaj, v katerem bi bil 
sočasno nosilec proizvodnje in obenem motiviran za izvrše-
vanje funkcij družbene reprodukcije. V tem je tudi bistvo 
vseh rprememb, ki jih moramo uveljaviti v naši družbi. 

V letošnjem letu smo priča velikim dogodkom v zgodo-
vini razvoja socialistične samoupravne demokracije pri nas. 
Pravkar se je končal XI. kongres ZKJ, ki pomeni s svojimi 
sklep' in stališči nov velik korak pri nadaljnjem oblikova-
nju takšnega političnega in ekonomskega sistema, ki bo za-
gotavljal resnično svobodo in demokracijo človeka. XI. 
kongres ZKJ ne pomeni le delovni dogovor komunistov, 
ampak vseh samoupravno socialistično osveščenih ljudi. 
V svoiem uvodnem referatu je tovariš Tito izrazil hotenja 
vseh nas, ko je dejal, da moramo nadaljevati z bojem za 
'•azvoj političnega sistema samoupravne demokracije, za ena-
kopravnost, bratstvo in enotnost, za neodvisno in neuvrščeno 
zunanjo politiko, za hitrejši razvoj družbeno ekonomskih 
odnor.ov, za hitrejši materialni razvoj naše družbe. Njegove 
besede nam morajo postati temelj bodočega dela in sestavni 
del b'.tke za nove odnose. A zavedati se moramo, da je nalog 
obilo in da jih bomo uresničili le z veliko mero odgovor-
nosti. delavnosti in zagnanosti. STANE MELE 



Koordinacijski odibor 
za novoletne imreditve 
pri celjski občinski kon-
ferenci SZDL je že ot)ili-
kovaJ odcTOTiio programsko 
zasnovo noivoletnili prire-
ditev za oitroke v Celju. 
Osvojil je staldšča in pred-
Lrge občinske 23vetze pri-
jateljev mladine g-lede no-
vcletnili pi'tred'ltev, zlasti 
pa podprl mdse-l, da bi v 
časiu novo l e to^a prazno-
vanja bogatili kulturno 
vsebino in da bi prene&Li 
v celoti vse pr lreaj tve in 
obdaritve otrok v krajev-
ne skupnosti, vzgojno-izo-
braževalne ustanove in v 
cui t ra lno haJo Golovec. 
ff i sprejemljiva praksa 
nekaterih delovnih organi-
z-acij, ki še vedno vztra-
ja jo pri samostojnem, v 
bistvu nesoiiidaimem obda-
rovanju otrok. Mnogo 
bolj bi maral zmagovati 
r / č i n namenskega in soli-
darnega zdi*uževanija si^d-
stev za program, vsebino 
in darila Dedka Mraza. V 
tem primeru ne bi smelo 
biti neenaitosti in nespo-
štovanja skupno dogovor-
jenih stališč. Koordinacij-
ski odibar bo predlagal 
I>oseben spciraizum o fi-
nanciranju novoletrLh pri-
leditev za otroke in mož-
nost organizacije novolet-
nega spreijema. Organiza-
cije združenega dela, ki 
so p>okirovitelji posamez-
nih šol, ustanov m vrtcev, 
pa na j bi otrokom za no-
vo leto izročile kolektivna 
darila. 

PO KONGRESIH 

ZASEDALA JE KONFERENCA ZKS CELJE 
Kongresa zveze kom\mastov 

Slovenije in Jugolsavije sta 
oblikovala vrsto stališč in 
sklepov, ki zadevajo nadalj-
n je delo komunistov. Vendar 
pa ne gre, so menili člani 
občinske konference ZKS na 
petkovi seji v Celju, da bi 
o n j ih razpravljali, ampak je 
potrebno misli, oblikovane 
na kongresih, preliti v akci-
jo. Komunisti se mora jo 
zavzeti za to, da bodo vse 
sklep« vtkali v vsakdanjo 
politično delo ter tako ures-
ničevali stališča, ki sta jih 
sprejela najvišja telesa slo-
venskih in jugoslovanskih 
komunistov. Posebej mora jo 
biti pr i svojem delu kritični 
do negativnih ix>javov, ki se 
še vedno zelo pogosto pora-
ja jo v vsakdanji praksi. Do-
sledno se mora jo zavzemati 
za uresničitev temeljnih na-
log in tako preprečevati mo-
rebitna odstopanja od začrta-
nih in sprejetih smernic. To 
pa bodo seveda dobro opra-

vili le v pr imeru, če bodo 
okrepili svoje delo v osnov-
nih organizacijah ZK kot te-
meljnih celicah njihovega 
političnega delovanja in se 
kot komunisti zavzemali za 
uresničitev sprejetih sklepov 
tudi znotra j f rontne SZDL, 
sindikatov, v skupščinah, sa-
moupravnih organih m dru-
gih družbenopolitičnih orga-
nizacijah in organih. Osnovne 
organizacije mora jo postati 
odgovorne za položaj delov-
nega človeka v samoupravni 
sredini in za razvoj družbe-
noekonomskih odnosov. Bolj 
aktivno se mora jo vključeva-
ti v celoten sklop samouprav-
nih odnosov in z lastno ak-
tivnostjo oživljati delo vseh 
ostalih družbenopolitičnih or-
ganizacij in samoupravnih 
organov. Veliko pozorrK)st, 
so menili člani občinske kon-
ference 2acS v Celju, je tre-
ba prav zato namenita tistim 
sredinam in osnovnim orga-
nizacijam v nj ih , ki jih je 

zajelo samoupravno in poli-
tično mrtvilo. Poiidarili so, 
da je delovno m akcijsko 
mrtvilo nastalo kot posledi-
ca ne dovolj r a z v i t j a samo-
upravl janja , kar vpliva tudi 
na delo komunistov v takih 
sredinah. Njim bo zato po-
t rebno v bodoče nameniti še 
več pozornosti. 

Na seji občinske konferen-
ce ZKS so komunisti govo-
rili tudi o gospodarjenju v 
celjski občini in s tem v 
zvezi opozorili na slabosti, 
ki se po ra ja jo pri uresniče-
vanju resolucijskih ciljev. 
Menili so, da bodo morale 
prav osnovne organizacije 
ZK v bodoče veliko bolj 
budno in vsestransko sprem-
ljati uresničevanje zaustavlje-
nih nalog na področju go-
spodarstva ter zaostriti od-
govornost do vseh tistih, ki 
teh nalog ne izvajajo v za-
dovoljivi meri . 

DAMJANA STAMEJCIC 

SEJA OBČINSKE SKUPŠČINE V CELJU 

ZBORi OBČfNSKE SKUPŠČINE O PRIZNANJIH 
Zbori občinske skupščine v 

Celju so v preteklem tednu 
največ razpravljali o oceni 
uresničevanja zakona o zdru-
ženem delu ter o uresničeva-
n ju resolucije o družbenoeko-
nomskem razvoju v letoš-
njem prvem četrt let ju. U g o 
tovitve niso bile na jbol j 
ugodne, pri tem pa so de-
legati sprejeli nekaj sploš-
nih stališč za njihovo izbolj-
šanje. 

Na uresničevanje zakona o 
združenem delu delegati ni-
so imeli bistvenih pripomb, 
čeprav je bilo zaznati veliko 
problemov in tudi dejstvo, da 
stvari še mars ik je niti zdaleč 
niso urejene tako kot bi mo-
rale biti. 

V razpravi zbora združene-
ga dela je delegat sprožil 
razpravo, kda j bodo vseljiva 

stanovanja v Novi vasi in 
kako je z njihovimi ogreva-
nji. Vzpodbudna je bila ugo-
tovitev delegata iz štorske že-
lezarne, sa j je ugotovil, da 
bodo v tovarni t raktor jev do 
konca leta odpravili izgubo. 
Nameravajo izgotoviti 700 .vo-
zil, čeprav imajo težave s 
kooperanti. 

Zbori občinske skupščine 
so tudi soglasno sprejeli 
predlog občinske organizaci-
je SZDL, na j bi Olgi Vrabi-
fievi podelili naslov častne ob-
čanke Celja, kar je nedvom-
no priznanje dolgoletni druž-
benopolitični delavki rn nek-
danji predsednici celjske ob-
činske skupščine. Njen pri-
spevek k napredku naše ož-
je in širše skupnosti je ze-
lo velik. 

Prav tako so zbori občin-
ske skupščine sprejeli pred-
log komisije za občinsko na-
grado Slavko Slander. Pre-
jeli jo bodo: delovna organi-
zacija Aero, Pedagoški šolski 
center, godba na pihala Fran-

ce Prešeren, krajevna skup-
nost Slavko š lander , inž. Jo-
že Geršak in inž. Anton Zim-
šek. 

Delegati zborov pa so po-
trdili tudi deset »Priznanj sa-
moupravljalcu«, ki jih bo-
do prejeli: Ivan Judež (Žele-
zarna š tore) , Alojz Banič 
(Aero), Marija Ambrož (os-
novna šola Dobrna), Pavel 
Kumer (Gozdno gospodar-
stvo), Emil Jančar (KS No-
va vas), Franc Kokot (KS 
Dolgo polje), Franc Berginc 
(Ingrad), Slavko Marinčič 
(Sekcija za vzdrževanje pro-
ge), Aleksander Pann (Zdra-
vilišče Dobrna) in Metoda 
Uranjek (osnovna šola Slav-
ko š lander) . 

Delegatom vseh treh zbo-
rov občinske skupščine je bil 
posredovan še postopek za 
pripravo novega prostorske-
ga plana občine, sprejeli pa 
so tudi odlok o povišanju sta-
narine za 30 odstotkov od 
prvega julija letos. 

Z. S. 

FRIDO 
GRADIŠNIK 
Vem, tovarU Frido, da 

mi ne boš zameni zaradi 
moje železarske neposred-
nosti, ki naju je dve leti 
družila v istem kolektivu. 
Glasno bom razmišljal o 
tebi. O tebi — človeku! 
O glavnih potezah tvojega 
življenjskega obraza. Saj 
veš, o tistih treh, ki sem 
jih omenil na začetku na-

jinega pogovora. Z na-
smeškom pa si jih le po-
trdU. GIBANJE, ZRAŠČE-
NOST Z ZELEZARNO, 
DELAVSKA IN SAMO-
UPRAVNA ZVESTOBA 
SAMEMU SEBI IN DRUŽ-
BI. 

Rad sem med ljudmi, st 
rekel. Vidiš, to je zaradi 
gibanja. Vedno sem te vi-
del v gibanju. Kjerkoli. 
Saj samo divjaš, sem te 
znal včasih ozmerjati. Pa 
te že ni bilo več. Bil si 
gibalo tolikih stvari v že-
lezarni in okrog nje. V 
srcu si jo nosil povsod. 
Tudi po planinskih poteh. 
Več kot polovico svojega 
življenja si ji zvest. Po-
znam te, tudi ostal ji boš. 

V juliju boš praznoval 
51. rojstni dan. Danes ti 
Se ne bom čestital. Naj to 
stori tisti, ki ti največ 
pomeni. Ali pa sem že 
prepozen? Da, . predvče-
rajšnjim si jo dobil. In 
prav od tistega, ki ti naj-
več pomeni. 

Tvoji, naši, sindikati so 
ti jo podelili. Republiško 
NAGRADO SAMOUPRAV-
UALCA ZA LETO 1978. 

Sin železničarja si kot 
deček sanjal o poklicu 
prometnika. Kaj bi dru-
gega. Dvajsetletnik si te 
sanje uresničeval v dolini 
zelenega zlata v Šempetru 
in v štorah. Tako rekoč 
z delavskim samouprav-
ljanjem si vstopil v tovar-
no. Tvojo železarno. Ra-
sel si z njo in s samo-
upravljanjem od delovod-
je železniškega transpor-
ta do današnjega vodje 
službe organizacije in av-
tomatske obdelave podat-
kov. 

Vzporedno si družbeno-
politično dozoreval in se 
oblikoval. Od mladinske-
ga funkcionarja na želez-
nici do predsednika okraj-
nega komiteja mladine v 
Celju. Da je bilo to že 
davno, praviš. Vem, pa 
kaj potem. Mladostno za-
gnanost si pa vendar še 
obdržal. Prav nič ti ni 
opešala. Se spomniš, ka-
ko si nas planince gonil 
na Golico gledat narcise. 
Komaj smo te dohajali. 
Tudi pri delu, še najtežje 
pri družheno-političnem. 

Zapisal si se v sindikal-

no zgodovino štorske žele-
zarne, tovariš Frido! Na-
zadnje kot šestletni pred-
sednik konference osnov-
nih organizacij. 

Dobro, o nagradi ne 
bom več govoril. Kaj pa 
o vzroku zanjo? O tvojem 
delu v Klubu samouprav-
Ijalcev? Danes ste vendar 
v samem slovenskem vr-
hu, če ne še kaj več. V 
Novem Sadu ste »klubov-
ci« pravkar pobrali še 
zvezno priznanje asocia-
cije Klubov samouprav-
Ijalcev Jugoslavije. 

Usmeritev v izmenjaix) 
izkušenj še zlasti pri ures-
ničevanju zakona o zdru-
ženem delu, si mi na krat-
ko odgovoril. 

Ne zameri, tovariš Fri-
do, če sem bil tako po-
gumen, da sem z nekaj 
besedami skušal narisati 
skico tvojega obraza. Pa 
srečno! 

MITJA UMNIK 

PIŠE IVAN SENIČAR 

PRAZNE ROKE ČAKAJO NA. . . 
Za otroka, ki zagleda beli dan, je najpomembnejše , 

v katerem delu sveta se je rodil. V Evropi s Sovjetsko 
zveao, v Severni Ameriki, na Japonskem in še v nekate-
rih redkih kotičkih sveta, ima otrok vsaj niožnt)st, ria 
preživa, da se morda izšola, da ga v pr imeru bolcisni 
IKJzdravijo in da dobi delo, ko mu roke zrastejo. V os-
talih delih sveta skora j večina otrok takih možnosti 
mma. Kaj bo s temi otroki, s temi rokami, z zahteva-
mi, da se preživi in da si zagotovi svoj kotiček na sve-
tu? To je ena od najbol j bolečih ran sodobnega gos^po-
darskega reda na svetu. To pa je hkrati eno od te-
meljnih vprašanj , ki na j bi ga rešila nova gospodarska 
ureditev za katero si prizadevajo neuvrščene dežele, 
dežele v razvoju in tisti i>ametnd l judje , ki so se ove-
dld, da tako naprej ne gre. 

Račsunamo, da je danes na svetu okoli 50 mihjonov 
Ijiidi nezaposlenih. Od tega jih je okoli 17 milijonov v 
ra?:vitih državah, ostali pa so v deželah v razvoju. V 
teh zadnjih pa živi še okoli 250 milijonov takih, kd so 
zaix>slen: samo delno, to je, da od svojega dela ne mo-
rejo živeti. Hiter porast prebivalstva v deželah v raz-
voju pomeni dvoje: vse več je otrok, ki jih je potrebno 
preživljati, in vse več je delovnih rok tistih, ki preži-
vijo. Tako šteje danes delovna sila dežel v razjvoju 
okoli 700 milijonov ljudi, m to brez Kitajske, kar je 
okoh 40 odstotkov aktivnega prebivalstva. 

V takih razmerah bi pričakovali, da se bo višek 
delovne sile selil za delom. Toda do takih velikih mi-
gracij je prišlo le v treh večjih primerih: iz Mehike 
v ZDA iz nekdanjih kolonij v Veliko Britanijo in iz 
Južne Evrope v Srednjo in Severno Evropo. Toda to 
ne rešuje problema. Račima se, da se je tako iz dežel 
v rasjvoju preselilo za delom le okoli 12 milijonov lju-
di, kar pa je le 4 odstotke nezaposlenih aJi premalo 
zaposlenih v deželah v razvoju. Ta selitev, kolikor do 
n je pr ihaja , pa ima tudi svojo črno stran: dežele v 
razvoju izgubljajo svoje strokovnjake, ki jih krvavo 
potrebuiejo. Po podatkih Mednarodne organizacije de-
la se je v šestdesetih letih samo v ZDA, Vehko Britani-
jo in Kanado preselilo okoli 170.000 znanstvenikov, in-
ženirjev, zdravnikov in profesorjev. Na drugi strani pa 
je v deželah v razvoju vse več nepismenih: leta 1960 
jih je bilo okoli 700 milijonov, leba 1970 pa že okoli 
760 milijonov. 

Delovna sila v deželah v razvoju se poveča vsako 
leto približno za 20 milijonov ljudi. Od tega se jih v 
industri j i zaposli okoh 5 milijonov, v družbenih služ-
bah in \ trgovini okoli 5 milijonov, nekaj nad 4 milijo-
ne v poljedelstvu, ostali pa ostanejo praznih rok. V treh 
naslednjih desetletjih se bo prebivalstvo in s tem delov-
na sila v deželah v razvoju podvojila. To pa zaostruje 
tudi politično stran tega problema, ki ga bo treba re-
šiti. To pa bo mogoče samo z družbenoekonomskim 
razvojem dežel v razvoju ter z novim ekonomskim re-
dom v svetu. To zaradi milijonov človeških življenj, za-
radi prr.vičnosti tn tudi zaradi tega, ker te prazne roke 
čakajo na delo. Ce dela ne bo, bodo prijele za ka j 
drugega 

MDA — II. IZMENA 

ZA CESTE V JUTRI 
Naselji Šentvid pri Planini 

in Bistrico ob SotU so v so-
boto napolnili brigadirj i II . 
izmene. Tako se zdaj v šet-
vidu mudi jo mladi iz Tiva-
ta, Ljubl jane in Republiška 
brigada Rdečega križa, v Bi-
strico pa so prišli brigadirj i 
iz Bosanskega Broda in Kr-
škega. 

In spet je na deloviščih ži-
vahno že od ranega jutra . Pe-
sem krampov in lopat in pe-
sem iz mladih grl se razlega-
jo po Kozjanskem. Brigadir-
ji, ki so odšli, so izpolnili 
zadano obljubo; še več — 
presegli so delovno normo 
za 70% in se razšli s prijet-
nim občutkom, da so s svo-
j im delom pripomogli k hi-
t re jšemu razvoju krajev in 
vasi na Kozjanskem. 

Ctesta proti Jakobu, k jer 
bodo delali tudi brigadirj i II . 
i2mene bo vselej pregnala 
prah med tamkajšn j imi hiša-
mi. Svojemu namenu pa jo 
bodo predali ob šent jurskem 
občinskem prazniku. Tudi 
Cesta Maršala Tita dobiva iz 
kilometra v kilometer lepšo 
podobo. In tako je na vseh 
deloviščih. Staro izginja pred 
novim, sodobnejšim, boljšim. 
Po teh cestah bodo l judje iz 
prijaznih kozjanskih vasi hi-
teli h i t re jšemu napredku 
naproti. Morda nihče bolj 
kot prav domačini sami, za 

katere so ceste še kako po-
membne, znajo prav ceniti 
prizadevanje mladih iz vse 
Jugoslavije. Stiki z n j imi so 
prisrčni in spontani, zato tu-
di brigadirj i odnašajo do-
mov lepe spomine na briga-
dirske dni. 

Poglobljeno pa je tudi so-
delovanje z mladimi, se pra-
vi s t amkajšn j imi osnovnimi 
organizacijami ZSMS in pred-
vsem z združenim delom. Ta-
ko so, potem ko so si briga-
dir j i ogledali delovni proces 
v Alposu, odšli na delovišče 
še mladi iz te delovne orga-
nizacije. Udarni dan je uspel, 
pri jatel jske in bratske vezi 
med mladimi so postale še 
čvrste j še. 

MP 

DESET LET 
riOKLEARNE 
mmcmi 

Celjski Zdravstveni center 
in oddelek za nuklearno me-
dicino v Celju sta pretekli te-
den priredila v Oedju stro-
kovni sestanek, k je r je ob 
10-letnici nuklearne medicine 
v Cfelju predaivaJ dr. Franc 
FazaJinc. 

Z. S. 



ŽALSKE OBČINSKE NAGRADE 

MED NAGRAJENCI TUDI PRIZADEVNI MLADINCI IZ VRBJA PRI ŽALCU 
Na seji zbora združenega 

dela in zbora krajevnih skup-
nosti, ki bo danes v 2alcu, 
bodo delegati sprejeli sklep 
o podelitvi letošnjih občin-
skih plaket. 

Plakete naj bi prejeli Sa-
vinjski magazin 2alec, Beo-
gradska banka 2alec-temelj-
na banka Ljubljana in Inšti-
tut za hmeljarstvo in pivo-
varstvo. Osnovna šola Slavko 
Slander iz Prebolda pa po-
leg plakete še denarno na-
grado v višino 8000 dinarjev. 
Savinjski magazin se je pri-
čel intenzivno razvijati prav 
pred dvema letoma in dejan-
sko postaja nosilec ne samo 
osnovne preskrbe, pač pa tu-
di nosilec investicij v izgrad-
njo blagovnic v Šempetru, 
Preboldu in na Polzeli. Hkra-
ti s tem pa tudi eden izmed 
pobudnikov za izgradnjo cen-
tralnega skladišča za preskr-
bovanje občine in širše re-
gije v okviru poslovne skup-
nosti Nama. Beog^rajska ban-
ka se že od leta 1974 inten-
zivno vključuje v gospodar-
stvo žalske občine in je s 
svojimi finančnimi interven-

cijami še zlasti v letih 1974 
in 1975, ko je vladala velika 
nelikvidnost, izdatno pomaga-
la s finančnimi sredstvi ne-
katerim organizacijam zdru-
ženega dela. še posebej pa 
se je ta. banka vključila v 
realizacijo programov nada-
ljnjega gospodarskega razvo-
ja občine. Izdatno je podprla 
nadaljnji razvoj trgovine, fi-
nancirala komunalno skup-
nost in sodelovala pri izgrad-
nji objektov skupne porabe. 
Dejstvo je, da bi bil razvoj 
žalske občine mnogo počas-
nejši, če ne bi bilo Beograd-
ske banke. 

Inštitut za hmeljarstvo in 
pivovarstvo se je razvil v pK)-
membno znanstveno ustano-
vo. Izredno pomemben znan-
stveni dosežek je bil v vzgoji 
novih sort hmelja, uspešno 
pa se Inštitut vključuje tudi 
v urejanje prostora, tako s 
pedološkimi raziskavami ka-
kor tudi z izdelavo kart tal-
nih lastnosti in kategorizaci-
jah zemljišč. Omeniti velja 
še pospeševalna dela v sad-
jarstvu, proizvodnji jagodi-
čevja, varstva rastlin, znan-

stvene raziskave proizvodnje 
piva in še bi lahko naštevali. 

Plaketo bo kot že omenje-
no prejela tudi Oš Slavko 
šlander iz Prebolda in to 
predvsem za uspehe na pod-
ročju celodnevne osnovne šo-
le. Ankete med starši in 
učenci so pokazale, da so le 
ti zadovoljni z delom in živ-
ljenjem v celodnevni šoli, bi-
stveno pa se je zmanjšal tu-
di osip. 

Plaketo občine in denarno 

nagrado 8000 dinarjev naj bi 
prejeli še OO ZSMS Vrbje, 
Krajevna skupnost Vransko, 
prostovoljno gasilsko društvo 
Vinska gora in Lovska dru-
žina iz 2alca, posamezniki 
Anton Kotnik iz Prebolda, 
Justa Kolobar iz 2alca, Rado 
Rotar iz Dobriše vasi in Sta-
ne 2agar iz Griž, pa bodo 
poleg plakete prejeli še na-
grado 4000 dinarjev. 

JANEZ VEDENIK 

SZDL IN SINDIKATI 

Danes ob 12. uni bo v veliki 
dvorani Narodnega doma v 
Celju skupno zasedanje ob-
činskega sveta ZSS In občin-
ske konference SZDL, na ka-
tea-em bodo med drugim go-
vorila o nalogah in programu 
dejavnosti frontne SZDL v 
novem delegatskem mandatu 
ter o pripravah na ustanovi-
tev Kmetijske zadruge v Celju. 

V osrednjem delu zasedanja 
pa bodo člana obeh vodstev 
spreijeli politično oceno vo-
lilne aktivnosti. Pri tem ve-
lja poudariti, da so tekle v 
celjski občini priprave na vo-
litve zelo načrtno m stalno 
in da so bile tesno povezane 
z vsebinskimi vprašanji de-
lovanja delegacij in celotne-
ga delegatskega sistema. Tu-
di Izidi glasovanj o kandi-
datih so pokazali na veliko 
stopnjo osveščenosti delov-
nih ljudi in občanov, saj je 
na volitJvah v združenem de-
lu glasovalo ^,41 % volilnih 
upravičencev, v krajevnih 
skupnostih pa 963 %. Kljub 
temu pa so se v času pri-
prav na volitve in pri samih 
volitvah vendarle pojavljale 
napake, na katere velja opo-
zoriti. Na skupnem zasedanju 
bodo zato spregovorili tudi 
o njih ter ponovno poudarili 
nujnost, da se priprave na 
volitve — predvsem tisti del 
priprav, ki je povezan z evi-
dentiranjem kandidatov — 
prelije v vsakdanjo prakso 
dela organizacij SZDL v kra-
jevnih skupnostih in sindika-
tov v delovnih organizacijah. 

DS 

SKUPŠČINA OBČINE ŽALEC 

OSTAJAJO BREZ AKUMULACIJE — USTREZNI UKREPI! 
Funkcija občine v procesu 

družbene preobrazbe agrar-
ne strukture je pomembna 
in odgovorna. Tako v celot-
nem sistemu družbeno-gospo-
darskega življenja, zlasti pa 
Se na področju družbenega 
planiranja, s katerim se ta 
sklop vprašanj in odiraosa dol-
goročneje urejisjo. Kmečko 
vprašanje ni samo vprašanje 
ekonomskega karakterja, tem-
več se v praktičnem izvaja-
n ju srečujemo tudi z globo-
kimi socialnimi vprašanji. 
Potemtakem kmetijstvo ne 
smemo gledati samo s stali-
šča proizvodnje hrane. Je tu-
di izredno pomemben faktor 
poseljenosti prostora in ču-
vanja krajine, smotrne rabe 
površin, krepitve obrambne 
sposobnosti naže samouprav-
ne družbe. Z modernizacijo 
kmetijstva in urejevanjem 
žgočih vprašanj v tej gospo-
darski dejavnosti, se zmanj-
šuje razlika med podežeiljem 
an mestom. Potrebna skrb 
za kmetijstvo s strani občin 
bo zavirala raeslojevanje 
kmečkega prebivalstva in s 
tem tudi opuščanje obdelave 
pomembnih obdelovatodh po-
vršin. Agrarno vprašanje se 
v takšni ali drugačna obliki 
postavlja večinama pred vse 
občine v SRS. Na žailost pa 
se morajo s to problemati'ko 
ubadati največ občine, kjer 
je v strukturi prebivalstva 
največji delež kmečkega pre-
bivalstva in najiveč kmetij-
skih površin (kmetijsOce ob-
Cine). Te občine so tudi go-
spodarsko na jmanj razzvite in 
Bo nemalokrat privesek raz-
vitejšim, ki jih oskrbujejo 
z delovno silo, same se pa 
srečujejo z veldkimi ekonom-
skimi in socialnimi vpraša-
nji. Menim, da bo na tem 
področju potrebno napraviti 
temeljit premik v korist ob-
čan, kjer je sikoncentrirana 
primarna kmetijisika proi^ 
vodnja. 

Na zboru združenega dela 
tn zboru kraje^mih skupno-
sti naše skupščine smo ne-
davno obravnavali problema-
tiko kmetijistva, kar s(pada v 
redno delo skupščine in nje-
nih organov. 

Izvršni svet skupščine je 
skupaj s Hmezadiom in osta-
limi pripravil ustrezjno gra-
divo za delegate omenjenih 
Bborov. Gradivo za. skupšči-
no e predvsem anajldtično 
obravnavalo doisešene usipehe 

pri realizaciji v letu 1977, 
sprejete resolucije o stanju 
in nadaljnjih nalogah na po-
dročju kmetijstva ter naloge, 
ki so zapisane v našem sired-
njeročnem programu. 

Ugotovljeno je, da smo na 
področju kmetijstva v zad-
njih letih napravili izredno 
velik napredek pri proizvod-
nji mesa, mleka, v hmeljar-
stvu uspešno uvajajo nove 
sorte hmelja, vzgojene v 
Hmeljarskem institutu, gra. 
dijo pa se tudi nove povr-
šine. 

Pri proizvodnji mleika je 
dosežena č redno visoka molz-
nost, saj znaša letno povpreč-
je v družbenem sektorju pre-
ko 5200 litrov po kravi. 

Tudi v kooperacijski pro-
izvodnji so doseženi izredno 
pomembni rezultati. Sprejeti 
so bili izredno pomembni do-
kumenti s t e ^ področja — 
pred dvemi leti odlok o za-
ščitenih kmetijah — nadalje 
prostorski plan občine z 
ustreznim samoupravnim spo-
razumom in še nekateri dru-
gi aikti. Z ozirom na po-
manijkanje prostora ni mo-
goče postreči s številčnimi 
podatki. Brez dvoma lahko 
ugotavljamo, da se naloge iz 
omenjene resolucije uspešno 
realizirajo, čemur so največ 
prispevali delovni l judje iz 
kombinata Hmezad in hme-
Ijarskega Instituta. Z zado-
voljstvom lahko ugotovimo 
veliko modernizacijo proiz-
vodnje, tako v družbenem 
kot zasebnem sektorju. Vse 
to je povzročilo obratnoso-
razmeren proces, da se s 
kmetijstvom v bistvu ukvar-
ja vedno manjše število lju-
di, tržnih viškov pa imamo 
vedno več. V naši občini je 
še slabih 12% kmečkega pre-
bivalstva, ta odstotek pa je 
vsako leto manjiši. 

Resolucijske naloge, ki smo 
jih sprejeli leta 1975 so še 
vedno aktuailne ter bomo tu-
di naše delo usmerili po teh 
smernicah. Sedaj bomo spre-
jeli tudi ustrezen akcijski 
program za realizacijo neka-
terih nalog. Z akcijskim pro-
gramom bomo točno oprede-
lili naloge časovno in nosil-
ce posameznih nalog. Poleg 
kombinata Hmezad, Kmetij-
ske zemlijške skupnosti in 
Hmeljarskega inštituta bomo 
pritegnili tudi druge čini-
telje. 

Osnovnia piriaadevanija v na-

slednjem letu bodo šla v 
smeri nadaljnjega razvoja 
modernizacije primarne kme-
tijske proizvodnje. Posebno 
skrb bo potrebno posvetiti 
krepitvi družbenega sektorja 
kmetijstva in nadaljnjemu 
razvoju kooperacijskega so-
delovanja. 

V kooperacijo bo p>otrebno 
vnesti nove obliike sodelova-
nja, tako da bo mogoče tu-
di kooperacijsko kmetijsko 
proizvodnjo čim bolj moder-
nizirati, zlasti bo pa potreb-
no, da strokovni delavci bolj 
neposredno sodelujejo s kme-
ti kooperanti. 

Prizadevali si bomo, da bodo 
tudi predelovalni obrati, kjer 
se ustvari največ surovine iz 
primarne kmetijske proizvod-
nje v občini, locirani v obči-
ni, ne pa izven nje. Na to 
smo vsekakor upravičeni tu-
di v smislu sprejetih stališč 
o medobčinskem sodelova-
nju. Razumljivo, da bo tudi na-
ša skrb posvečena nadaljnje-
mu razvoju samoupiravljanja 
ter- razvoju dohodkovnih od-
nosov, posebno še, ker bo pri-
hodnje leto formirana SOZD 
Hmezad in bo prav v nje-
nem okviru p>otrebno ureje-
vati medsebojne samouprav-
ne in dohodkovne odnose. 
Potrebno bo veliko prizade-
vanj na področju urejanja 
cen kmetijskim proizvodom. 
Sedanja situacija je nevzdrž-
na ter p>ovzroča dJzredno ve-
like težave tej dejavnosti, 
saj ostaja kmet i j s tw brez 
akumulacije ter na takšen 
način rapidno siromašd. 

Vprašanju kadrovske pro-
blematike in raznim social-
nim vprašanjem bomo po-
svetili posebno pozornost, 
ker bomo lahko samo z vzpo-
rednim reševanjem teh pro-
blemov dosegli večje uspehe 
v celotnem kmetijstvu. 

Brez dvoma smo dosegli v 
občini 2alec v kmetijstvu 
pomembne rezultate. Poseb-
no z zadovoljstvom ugotav-
ljamo tudi to, da Hmezad ni 
zaprta deloa-na oi^anizacija, 
saj ima svoje temeDjne orga-
nizacije združenega dela v 
šestih slovenskih občdmah. 
Njegovo poslovanje pa se 
razvija po celotni Jugoslaviji 
in tudi izven naših meja. 

Ing. VLADO GORISEK, 
predsednik SO 2alec 

PRIZNANJA 
SAMOUPRAVLJAL-

CEM ZA DOBRO 
DELO 

Ob 27. juliju — dnevu sa-
moupravljalcev so v celjski 
in žalski občini podelili pri-
znanja samoupravljalcev za-
služnim delavcem in nekate-
rim delovnim organizacijam. 
Tako so v Celju, na osrednji 
proslavi v Narodnem domu, 
podelili deset priznanj, pre-
jeli pa so jih: Ivan Judež, 
Alojz Banič, Marija Ambrož, 
Pavel Kumer, Emil Jančar, 
Franc Kokot, Franc Berginc, 
Slavko Marinič, Aleksander 
Pann in Metoda Uranjek. V 
2alcu pa so priznanja pode-
lili na skupnem zasedanju 
občinskega sveta zveze sin-
dikatov stare in nove man-
datne sestave. Priznanja so 
prejeli: Jože Franko, Ivan 
Hostič, Jože Završnik, Franc 
Verdel, Rudi Herman, Vili 
Germadnik, Polde Naraks, 
Danica Grabner, Marinka 
2gank in Franc Plaskan. V 
ostalih občinah našega ob-
močja priznanj niso podelje-
vali. 

Na osrednji republiški pro-
slavi v Ljubljani so dve pri-
znanji samoupravljalcev po-
delili nagrajencema z našega 
območja. Tako je republiško 
priznanje prejel Frido Gra-
dišnik iz Železarne š tore in 
tozd Grafike organizacije 
združenega dela Aero Celje. 

Visoko priznanje je ob 
dnevu samoupravljalcev pre-
jel tudi Klub samoupravljal-
cev občine Celje. Tajnik klu-
ba Jurij Vovk je v imenu ce-
lotnega celjskega kluba sa-
moupravljalcev prejel v Be-
ogradu zvezno priznanje sa-
moupravljalcev za uspešno 
delo kluba. D. S. 

ODMEVI S KONGRESA 

NEPOZABNI 
SO VTISI 

KOMUNISTI SMO BILI KOT EDEN 
z našega območja se je 11. kongresa ZKJ udelc-žilo 

sedemnajst delegatov, med njimi tudi Majda Petrina 
iz Metke in Karel Stokovnik iz štorskc Železarne. Kak-
šne vtise sta prinesla s seboj s kongresa? 

M.VJDA PETRINA: »Prav-
zaprav sedaj še zelo težko 
govorim o vtisih in doži-
vetjih na kongresu, še 
preveč živo je vse, v sebi 
še nisem uredila misli in 
čustev. Bilo je nepozabno 
in veličastno obenem. Po-
sebej je napravil name 
vtis prihod tovariša Tita 
v kongresno dvorano. Vsi 
delegati smo spontano in 
z veUko ljubeznijo izrazili 
z aplavzom vse tisto, kar 

čutijo prav vsi prebivalci 
naše domovine. Sicer pa 
sem delala v komisiji za 
idejna vprašanja in kad-
rovsko politiko, poslušala 
pa sem razprave tudi v 
ostalih kongresnih komi-
sijah. Zavedam se, da je 
sedaj pred mano velika 
odgovornost in dolžnost 
do komiinistov, ki so me 
izvolili za delegata na 
kongresu, da pomagam 
uresničevati sprejete skle-
pe v praksi. In prepričana 
sem, da z zavzetostjo in 
odgovornostjo vseh to ne 
bo težko doseči.« 

KAREL STOKOVNIK: 
»Tudi zame je sedaj težtoo 
govoriti o kongresu, ker 
so vtisi še zmedeni. Pre-
več jih je bilo, da bi lah-
ko bili jasni. A eno je go-
tovo: za vse nas delegate 
je bilo nepozabno sreča-
nje s Titom. Njegove be-
sede so se vtisnile v vsa 
srca in se sprevrgle v od-
govornost, da jih bomo 
spremenili v vsakodnevna 
dejanja. Ob tem pa je ne-

pozabno tudi prijateljstvo, 
ki se je kar naaikra t po^ 
rodilo med delegati v s ^ 
narodov in narodnosti. Vsi 
smo mislili in čutili ena-
ko, bili smo kot eden! Se-
veda pa ta naša čustva in 
vtisi ne smejo zbledeti 
Tudi poslej moramo enot-
no in brez odstopanj ure-
sničevati vse tisto, kar 
smo na kongresu potrdili 
kot temeljne naloge naše-
ga nadaljnjega razvoja.« 

DAMJANA STAMEJCJIC 

SOCIALNO SKRBSTVO 

VARSTVO OBČANOV 
ZAGOTOVITI SOCIALNO VARNOST 
Skupščina občinske skup-

nosti socialnega skrbstva, ki 
se je v tem tednu sestala v 
Celju, je delegatom razgrni-
la široko paleto razvoja in 
dejavnosti socialnega skrb-
stva za obdobje 1976 do 1980. 

Delegati so se zavzeli za 
zmanjšanje socialnih proble-
mov v družinah z otroki ter 
za zagotavljanje višje stop-
nje socialne varnosti otrok in 
mladine, ki je prizadeta v te-
lesnem in duševnem razvoju. 
Potrebno bo izpopolniti tudi 
družbeno varstvo otrok v 
drugih družinah. Tudi druž-
bena skrb za starejše ljudi 
se bo morala razširiti, med 
drugim se bo morala skrb 
za domsko oskrbo močno po-
večati. Občanom pa, ki jim 
je družbena denarna pomoč 
edini vir za preživljanje, pa 
bo potrebno le-to postopno 
povečati do polovice varstve-
ne pokojnine. 

Med nalogami, ki čakajo 
socialno skrbstvo moramo 
podčrtati samoupravno ureja-
nje socialnega skrbstva, s 
posebnim poudarkom na nje-
govem podružbljanju v te-
meljnih samoupravnih skup-
nostih — to je v krajevnih 
skupnohstih. 

Delegati so še obravnavali 
in sprejeli osnutek predloga 
za izdelavo zakona o pogojih 
in postopku za pridobitev 
pravice do preživninskega 
varstva kmetov. Tu gre pred-
vsem za zagotavljanje social-
ne varnosti tistih kmetov, ki 

si lahko poleg starostne po-
kojnine pridobijo še preživ-
nino, če zemljišča oddajo 
pod ugodnimi pogoji družbe-
ni skupnosti. V razpravi so 
delegati pripomnili, da mora 
pridobitev teh pravic enako 
veljati za nižinske in višin-
ske kmetije. 

Ko so delegati razpravljali 
še o enkratni denarni pomo-
či v letošnjem letu so me-
nili, da doseže lahko maksi-
malni znesek 1.300 dinarjev. 

ZDENKA STOPAR 

AUREA CELJE: 
TITU ZNAČKO 

Ob pričetku 11. kongres« 
ZKJ so predstavniki deloN-ne 
organizacije Aurea Celje pri-
peli predsedniku Titu poseb-
no zlato značko kongresa. 
Značka je večja od običajnih 
in je iz zlata, obenem pa je 
tudi unikat. Sklep o izdelavi 
te posebne značke so spreje-
le vse družbenopolitične or-
ganizacije in samoupravni 
organi v Aurei, tovarišu Titu 
pa sta jo izročila predsednik 
delavskega sveta Vilibald Ge-
rm in predsednik mladln.ske 
organizacije Srečko Punger-
šek. 

D. S. 



ŽALSKO GOSPODARSTVO 

VELIK SKOK! 
VZPODBUDNI REZULTATI ZADNJIH ŠTIRIH LET 

v dneh pred praznovanjem 
žalskega občinskega praznika 
je prav, da namenimo nekaj 
vrstic tudi tispehom, ki so 
Jih v tej občini dosegli v 
zadnjih letih na področju 
gosixxiarstva. 

Zanimiv je podatek, da je 
Se leta 1970 žalska občina za 
30 do 40 odstotkov zaostaja-
la za razvojno stopnjo SRS. 
2e leta 1974 pa je bil druž-
beni proizvod nazapos ien^a 
za dva do i)et odstotkov 
manjš i od republiškega. Ta-
krat so si v občini zastavi-
li dve zahtevni nalogi: nada-
ljevati s čim hitrejšim dvigo-
vanjem slabo akiunulativnih 
delovnih organizacij (Zarja, 
Gradnja, Perralit, Sigma, 
MIK, Slovan, KIL, Juteks, 
Montana, Inde, Avtoprevoz 
tn ( jarant) ter pričeti z de-
lom na področju nosilcev go-
spodarstva (Hmezad, TT 
Prebold, TN Polezla, SIP. 
trgovina in gostinstvo). 2e 
tedaj je bil skupni cilj hitra 
gospodarska rast, o čemer 
dovolj zgovorno Tx>ve poda-
tek, da gre za deset odstot-
no realno rast družbenega 
proizvoda. Ob tem veJja ome-
niti še dvig produktivnosti 
dela, združevanje dela in 
sredstev, sodelovanje z znan-
stveno raziskovalnimi inštitu-
ti, ustanavljanje temeljnih or-
ganizacij združenega dela, 
pravilno delitev dohodka in 
večanje produktivnosti. 

2e prvo polletje 1975 je 
pokazalo, da je razvoj zara-
di zapletenih družbenoeko-
nomskih procesov doma in 
v svetu bistveno odstopal od 
začrtanih ciljev. Temu je sle-

dila široka stabilizacijska ak-
cija, ki je rezultate pokaza-
la že v drugem polletju. Druž-
beni proizvod je bil za 11 
odstotkov viSji od regijske-
ga in re(publiškega. Ze takrat 
pa so lahko ugotovili, da r̂ i 
bilo dovolj investicij, manj-
kali so dobri investicijski 
programi. Izvozno uvozna 
bilanca gos]podarstva občine 
se je takrat izenačila, čutili 
pa so pomanjkanje kadrov 
s področja analiz m načrto-
vanja ter razvojnih in inve-
sticijskih programov. 

V letu 1976 so bile osnov-
ne naloge dvig produktivno-
sti, racionalna delitev dohod-
ka in pospešena proizvodna 
aktivnost. Plan je bdi zastav-
ljen v okviru 10 odstotne 
realne rasti družbenega pro-
izvoda. Predvidevali so 50 
odstotno rast investicij, ven-
dar teh rezultatov niso do-
seg-ld. Realna rast družbenega 
proizvoda je znašala okrog 
osem odstotkov, investicije 
pa so porasle komaj za 15 
odstotkov. Sorazmerno viso-
ke investicije so bile v trgo-
vini in gostinstvu (hotel 
Prebold, Nama 2alec). Po-
zitivna je biila tudi izvOzno-
uvozna bilanca. 

Lani so v občini dosegli 
dobre rezultate. Podatki nam-
reč kažejo visoke nominalne 
stopnje posamezaiih kategorij, 
še vedno pa ne moremo bi-
ti zadovoljni z eno izmed 
osnovnih nalog-investicijsko 
dejavnostjo. Kljub sorazmer-
no visokemu dvigu te kate-
gorije, pa sama struktura in-
vesticij ne zagotavlja bistve-
ne širitve materialne osnove 

žalskega gospodarstva. Izvoz-
no xivozna bilanca se je po-
slabšala, sa j so v občini z 
izvozom pokrili le 90 odstot 
kov uvoza. Izgube so bile 
minimalne in so lani znaša-
le le nekaj nad ijet milijo-
nov dinarjev. Lansko leto je 
bilo usi)ešno po doseženih 
poslovnih rezultatih, dosegli 
so osnovne razvojne cilje, 
treba pa bo še precej storiti 
na področju združevanja de-
la in sredstev ter med dru-
gim spremeniti še /edno pre-
majhne investicijske ambici-
je. 

Dejstvo je, da je žalsko 
gospodarstvo v zadnjih letih 
napravilo izredno velik skok 
naprej. O tem pričajo tudi 
podatki, da se osnovni cilji 
srednjeročnega in dolgoročne-
ga programa razvoja občine 
uresničujejo. Sicer pa — no-
silci žalskega gospodarstva 
bodo morali postati združe-
na jedra (tesno povezane or-
ganizacije združenega dela in 
TOZD) v agroživdlski, kovin-
sko predelovalni in tekstilni, 
ti^ovsko-gostinski, kemični, 
nekovinski, gradbeni, gozdno-
lesni in malc^spodarsk i 
kompleksi. Uresaiičiti bodo 
morali začrtane strukturne 
spremembe in dvig investicij. 

JANEZ VEDENIK 

LAŠKI SINDIKATI 

DOGOVOR ZA JUTRI 
IZVOLJENI DELEGATI ZA KONGRESA 

Po uspešno opravljenih ob-
čnih zborih v začetku letoš-
njega leta v vseh 59 osnovnih 
organiaacijah Zveze sindika-
tov v naši občini, je redna 
volilna skui>ščina občinske 
organizacije Zveze sindikatov 
Laško, katere se je udele-
žilo 113 delegatov, ki so jih 
izvolili v osnovnih organiza-
cijah Zveze sindikatov, izvo-
lila nov 36 članski Občinski 
svet ZSS Laško in delegate 
za IX. kongres ZSS in VIII. 
kongres ZSJ. 

V vsebinskem delu so de-
legati kritično ocenili dose-
danja prizadevanja in se do-
govorili za bodoče delo, za 
delo, ki pride na vrsto že ju-
tri. 

# Za bolj učinkovito de-
lovanje predvsem OOZS in 
seveda tudi drugih oblik sin-
dikalne organiziranosti, je 
treba to organiziranost izpo-
polniti in izboljšati metode 
delovanja. To je v glavnem 
že storjeno, v kolikor pa po-
nekod še ne, bomo to sto-
rili do IX. kongresa ZSS. 
Osnovo za izvedbo te naše 
naloge nam daje naša vsako-
dnevna praksa, ki ter ja izpo-
polnitev metod delovanja, pa 
tudi študija tovariša Edvar-
da KARDELJA. 

Q Delo (X)ZS se ne ome-
juje zgolj na delo znotraj 

temeljne organizacije združe-
nega dela. Osnovna organiza-
cija Zveze sindikatov mora 
ob sodelovanju vseh subjek-
tivnih socialističnih sil dvig-
niti delavca nad njegovo 
TOZD in mu pomagati, da 
bo videl in doumel celoto 
združenega dela in s tem 
svojo vlogo in svoj položaj v 
celotni družbi. Gre za vlogo 
sindikata, ki se s svojo ak-
cijo vključuje enako zavzeto 
tudi v krajevno skupnost, sa-
moupravne interesne skupno-
sti, občino itd. 

Na tem področju je že pre-
cej storjenega, vendar mo-
ramo v prihodnjem obdobju 
storiti še več. Moramo reči, 
da se delavci vedno bolj za-
vedajo, da so tudi krajani in 
zato v pretežni večini v svo-
jih TOZD pozitivno vplivajo 
in se zavzemajo za združeva-
nje sredstev za financiranje 
KS pa tudi za združevanje 
sredstev na celotnem področ-
ju skupne in splošne porabe. 

# Novost, ki jo uvajamo v 
sindikate, so družbeni sve-
ti. Omogočali na j bi okvirno 
delitev dela med družbeno-
političnimi organizacijami in 
zagotavljali* skupno delova-
nje vseh dejavnikov pri izva-
janju posameznih akcij. Do-
govorili smo se, da bomo 
imeli pri Občinskem svetu 

ZSS Laško do našega IX. 
kongresa, ustanovljena dva 
družbena sveta in sicer za 
področje samoupravljanja ter 
za dohodek, čisti dohodek in 
osebne dohodke. 

# Na področju družbeno-
političnega izobraževanja 
vseh vrst delegatov se mora-
mo zelo načrtno in dosledno 
pripraviti. Klub samouprav-
Ijalcev in Delavska vmiverza 
morata v bodoče uspešneje 
kot doslej odigrati svojo vlo-
go. 

# Sindikalne skupine, kot 
oblike delovanja (X)ZS, mo-
rajo bolj kot doslej postati 
mesto dogovarjanja in infor. 
miranja. Tudi to je naša ob-
veza za jutri . 

Za prizadevanja sindikatov 
na področju učinkovitejšega 
gospodarjenja in za usmerja-
nje našega družbeno ekonom-
skega razvoja in razvoja sa-
moupravljanja, smo se dogo-
vorili: 

O Prizadevanja na področ-
ju gospodarske stabilizacije 
moramo poglobiti. 

0 Ocenjevanju doseženih 
rezultatov gospodarjenja in 
posebej aktivnosti za odprav-
l janje vzrokov slabega gos-
podarjenja in izgub v TOZD, 
moramo posvečati več pozor-
nosti. 

Uspešno gospodarjenje je 
vsakodnevna aktivnost, ki za-
hteva dosledno spoštovanje 
delovnih nalog in obveznosti 
slehernega delavca, ustrezno 
ustvarjalno in delovno vzduš-
je, sprotno preverjEinje ure-
sničevanja delovnih nalog, 
pravočasno in objektivno spo-
znavanje vzrokov slabosti ter 
organizirano in pravočasno 
ukrepanje, da se ti vzroki 
odstranijo. Odločni moramo 
biti v boju z nedisciplino in 
lažno solidarnostjo, z neod-
govornim odnosom do dela 
itd. 

0 Družbeno planiranje je 
področje, ki zahteva večjo 
pozornost vseh subjektivnih 
sil naše družbe in posebej 
tudi sindikatov. 

Planiranje moramo razu-
meti, kot stalno neprekinjeno 
aktivnost. Sproti je treba do-
polnjevati samoupravno vse-
bino, kvaliteto, konkretnost 
in realnost planov. Dohodek 
mora postati temeljna os-
nova in vsebina planov. Od-
ločanje delavcev o celotnem 
dohodku in razporejanju do-
hodka za vse namene porabe, 
moramo vse bolj intenzivno 
poglabljati. 

# Ker moramo prav v sin-
dikatih biti posebej občutlji-
vi za vse probleme material-
nega in socialnega položaja 
delavcev, se moramo ukvar-
jati ne le s tem ali delavec 
v TOZD lahko odloča in ka-
kšen je njegov vpliv na od-
ločanje, temveč tudi s tem, 
kakšni so materialni učinki 
tega odločanja. 

To so sicer samo nekateri 
sklepi in dogovori, sprejeti 
na volilni skupščini občin-
ske organizacije Zveze sindi-
katov, ki se prepočasi pre-
bijajo do uresničitev, ki pa 
jim bo treba v bodoče posve-
čarti veliko več sJcrbi in pri-
zadevanj. 

MARKO MANFREDA 

MLADI V CELJU 

SLOVENSKIM ŠPORTNIKOM ONSTRAN MEJE 
Mladi iz Aera že dlje časa 

sodelv^jejo s Slovenskim at-
letskim klubom (SAK) iz Ce-
lovca,. Ob zadnjem obisku v 
Oelju so jih predstavniki 
SAK seznanili z velikimi fi-
nančnimi tn drugimi težava-
mi, ki jih tarejo v zadnjem 
času. 

SAK so ustanovili sloven-
slki študenti 1970. leta z že-
ljo, da bi se pod okriljem 
tega kluba združili vsi slo-
venski športniki. 2e od vse-
ga začetka pa so člani tega 
kluba tarče izpadov nemSkih 
naoicnalističnih iz^ednikov. 
Eden od koroških sodni-
kov je celo jaivno izjavil, da 
SAK tako dolgo ne bo prišel 
v višji razred, dokler bo imel 
slovensko ime. Tako mnenje 
deUjo tudi mnogi drugi šport-
ni sodniki. Nekateri reagira-
jo celo tako, da dosodijo ka-
zenski strel proti SAK, če kdo 
izmed n j e g o ^ igralcev govo-

ri slovensko. Razumljivo je, 
da pod takimi pogoji lahko 
vzdržijo le najbolj zavedni 
športniki — Slovenci. Poleg 
tega prihajajo člani kluba na 
tekme in treninge iz vseh kon. 
cev Koroške, stroške za pre-
voz in ofpiremo pa nosijo sa-
mi. 

Deželna vlada Koroške SAK 
ne daje nobene finančne pod-
pore, občina Celovec pa jim 
je prepovedala uporabo ene-
ga od svojih igrišč. Tako je 
ostalo 75 aktivnih in 350 dru-
gih članov kluba brez igrišča. 
Da ne bi pre&rnili delovania, 
so prisiljeni plačevati visoke 
najemnine privatnikom za 
uporabo igrišč. Edini izhod iz 
tega položaja vidijo v uredit-
vi lastnega stadiona. Te akci-
Je pa sami ne morejo uresni-
čiti; pomoč potrebujejo zlas-
ti iz matične dežele. 

Zato so člani komisije za 
mednarodne odnose pri Ob-

čin&ki konferenci ZSAIS v 
(^elju sklenili podpreti sku-
paj z drugimi družbenopoli-
tičnimi organizacijami, zdru-
ženim delom tn seveda vso 
mladino pobudo SAK po s a -
ditvi lastnega stadiona. Se-
veda bo takšna pomoč izve-
dena tudi v drugih krajih in 
mestih v Sloveniji. 

V CJelju načrtujemo pred-
vsem prodajo nalepk, ki jih 
bomo izdelali v ta namen, po-
leg tega pa tudi zbiranje in 
prodajo odpadnih materialov. 

Zato na j bo ta zapis tudi 
I>obuda vsem drugim, da se 
vključijo v te akcije in da 
tudi sami organizirajo akcije 
v svojih sredinah, da bi tako 
dokazali solidarnost in poma-
gali našim ljudem na Koroš-
kem onstran meje pri reše-
vanju njihovih problemov, 

ANITA 20HEIR 

KOMITE ZKS 
CELJE: ŠTIRJE 

NOVI ČLANI 
Na seji občinske konferen-

ce ZKS, ki je bila v petek 
v CJelju, so izvolili tudi štiri 
nove člane v občinski komite 
ZK. Novi člani komiteja so: 
Ivo Potočnik, Vaso Starovič, 
Jože Zupančič in Bemj Strm-
čak. D. S. 

VELENJE: 
JAPONCI V 
RUDNIKU 

Včerao je bdla na enodnev-
nem uradnem obisku v Ru-
darsiko elektro energetskem 
kombinatu Velenje delegaci-
ja japonske federacije sindi-
kata delawjev rudnikov, kovin, 
katero je vodil pomočnik 
generalnega sekretarja vseja-
pooske federacije delavcev 
rudnikov kovin ZE2^KO To-
shio Tamaira. V Velenju so si 
oaiorai ogledali nidnik in se 

p>ogovarjali o njegovem po-
ložaju ter perspektivi, nato so 
za krajši čas odšli na ogled 
šoštanjske termoelektrarne, 
popoldne pa so se sestali na 
Občinskem odboru sindikato 
delaivcev kovinske industrije 
Velenje. T. V. 

MOZIRJE: 
PRAZNIK 

ŠOFERJEV 
V nedeijo bo v Mozirju v 

Savinjskem gaju osrednja 
proslava šoferjev in avtome-
hanikov celjskega območja ob 
njihovem bdižnjem prazniku 
»Dnevu šoferjev — 13. julija«. 
Organizator letošnjega sreča-
nja bo Združenje šoferjev in 
awtamehanikov Mozirje, ki ob 
tej priložnosti pripravlja bo-
gat program najrazličnejših 
patreditev. 

Osrednja proslaiva bo v ne-
deljo z začetkom ob osmi uri 
zjutraj , ko bo zbor motornih 
vozil in šoferjev v Nazarju 
pri mehanični dedaivrud GG 

Nazarje. Nato bodo vsi ude-
leženci proslave ZSAM krenili 
proti SaAdnjskemu gaju, kjer 
se bo ob 10. uri začel kultur-
ni program, nato bo več go-
vorov, ob koncu pa bodo po-
delili tudi prizmanja najzaslu-
žnejšim članom ZŠAM na 
celjskem območju. T. V. 

ZS ŠENTJUR: 
IZVOLILI DELECATE 

Na volilni skupščin^ občin-
ske organizacije ZSS Šentjur, 
ki je bila v petek dopoldne, 
so za predsednika ponovno 
Izvolili Edija Dolarja. Spre-
jeli so poslovnik o delu 
skupščine in delovne usmerit-
ve za v prihodnje. 

Izvolili so tudi delegata za 
9. kongres ZSS. Udeležala se 
ga bosta Jože Mlakar iz 
Kmetijskega kombinata Šent-
jur in Marjana Jedenko iz 
osnovne šole Ponilkva. 8. kon-
gresa ZSJ pa se bo ia šent-
jurske občine udeSbežil Ivan 
Jaeer iz Tola. M. P. 

MS ZKS CELJE: 
O GOSPODARJENJU 

Danes ob 8. uri se bodo v 
Celju sestali člani medobčin-
skega sveta ZKS. Na seji bo-
do polirtičJK) ocenHi gosp^a r -
ška gibanja območja v prvem 
tromesečju letos, spregovorili 
o spremembah v organizirar 
nofifti aveze komunistov in iz-
volili predsednike komisij 
pri medobčinskem svetil. 
Sprejeli bodo tudi delovne 
utsmeriitve za vse komisije. 

D. S. 



V Mestnem parku 

CELJE 

DOBILI BOMO NOV »SONČNI PARK« 
»Ni tolitoo vprašoaijjie v ure-

ditvi nove 25elane površine, 
parka in podobnega,« Je v 
nedavni odidajd v živo dejal 
direktor TOZD Vrtnarstvo 
Hmezada v Celju, Ludi.Tk Der-
mol, tn nadaljeval: »Dosti tež-
je je potem te po(vršine vzdr-
ževati . . . « 

Da, tu je čilovek. Takšen in 
drugačen. Tisti, ki neguje tu-
di najmanjši košček zemlje, 
da bi na njem zrasle rožice, 
da bi bila trava vedno zelena, 
in oni, ki so mu zelenice od-
več, tudi zaradi tega, ker čuti 
pomanjkanje prostorov za 
parkiranje železnih konjftčev. 
Zato niso redki primeri, tudi 
Na Otoku, da so 23eleno po-
vršino posuli z ogiorki in si 
tako uredili parkirni prostor. 

Vprašanje zase je seveda, 
kako daleč sega nedotaklji-
vost teh zelenih površin. Kaj-
ti tu so še otroci, ka hočejo 
imeti svoj igrailni, da ne za-
pišemo življonjisiki prostor. 
In če ta ni označen z igri-
ščem, potem jim pnide prav 
vsaka trava. Jim naj mar 
zamerimo? Bolj umestni bi 
bili očitki na tiste, ki niso 
poskrbeli, ki niso načrtovali, 
da bi imeli otroci v sleher-
ni soseski dovolj prostora tu-
di za igro z žogo in drugrimi 
pripomočki. 

Parki, zelenice so vsekakor 
ponos človelca in naselja, me-
sta. Tudi pri nas. Mnogokje 
so postali parki prave izletni-
ške točke. Za domače in tuje 
ob-skovaJce, za občudovalce. 
Veliko je teh problemov. 

Zdaj postajajo ta zelena 
pl j t^a v malem vse bolj po-
membna. Razumljivo, človek 
se počasi zaveda položaja, v 
katerem se je znašel zaradi 
onesnaževanja okolja. Zeleni-
ca, p a r k . . . sta poživilo. Nu--
na potreba in zahteva. Okoli 
hiše, v soseski, v mestu . . . 

Skrb za njihovo urejevanje 
dobiva pravo mesto. V Celju 
ima ta skrb že dolgoletno tra-
dicijo. Tu je kolektiv Vrtnan--

stva, ki skrbi za ta dela. Re-
zultat njegovih prizadevanj je 
predvsem odvisen od razpo-
ložljivih sredstev. Seveda, tu-
dli od drugih postavk. Tudi 
od človeka, ki so mu te po-
vršine namenjene, pa jih po-
tem varuje alli pa ne. 

Problem in to zelo pereč 
in boleč, je seveda ureje-v^anje 
okolij novozgrajenih objektov. 
Tu v glavnem zamujamo. Za-
to neštete poti čez neurejena 
gradbišča, nezasajiene parke, 
zelenice . . . Dolgo polje. La-
va . . , sta lepa primera za 
to. Ce bi dosegli to, da bd z 
izročitviijo namenu katerega 
koli gradbenega objekta ime-
li urejeno tudi okolje, bi do-
segli veliko, zelo veliko. Sicer 
pa, ali tega ni moč uveljavi-
ti?! 

VeMOflo lahko pričakujemo 
tudi od določitve zelenih po-
vršin, ki ^ bo urejevalo in 
vzdrževalo komunalno podje-
t je oziroma hišni sveti, orgar-
nizaclje združenega dela itd. 
Z ureditvijo tega vprašanja, 
bo tudi krivca za neurejeno 
zeleno površino lažije iskati. 

»Zdaj smo na pohodu, da 
rešimo ta vprašanja. Repub-
liška hortikultuma prireditev 
1930. leta v Celju daje tem 
prizadevanjem samo novo po-
budo, čeprav je treba pove-
dati, da ni njien namen v or-
ganizacija takšne aU drugač-
ne cvetlične razstave itd., 
marveč v trajni spremembi 
človekovega odnosa do teh 
vprašanj. Gre torej za traj-
ne pridobitve in tudi kon-
kretne akcije bodo takšne,« 
je opozoril po-edsednik Hor-
tikultumega društva, Jože 
Bančina. 

»Sicer pa ima v finančnem 
načrtu Hortikulture 80 sam 
vrtnarski del na voljo manj 
sredstev kot druge dejaanno-
sti,« je dodal vodjia strokov-
ne službe občinske Komunal-
ne skupnosti dipl. inž. Jože 
Smodila. 

V hortikultumem delu 

programa izstopajo jjrizade-
vanja za ureditev starega 
mestnega jedra, za oživitev 
Mestnega parka ter za uredi-
tev novega, tako imenovanega 
sončnega parka, na predelu 
severno od Dečkove ceste ozi-
roma v podaljšku Čopove uli-
ce. 

V starem mestnem parku 
bodo na novo uredili gredice, 
zelejie površine, pota pa brž-
čas asfaltirali, ker jih bo po-
tem tudi lažje vzdrževati. 
Park bo znova dobil godbe-
ni paviljon, vremensko hiši-
co in morda še kaj. 

Vprašanje zase je ločitev 
parka od prometnega vrveža 
na Partizanski cesti. Veliko 
je misli, kako bi naj to re-
šili, tudi s postajvitvijo be-
tonske ali lesene ograje med 
cesto in parkom itd. Grmov-
je bi v senci košatih kosta-
njev najbrž ne uspevalo. Ka-
ko torej, da človek, ki pride 
v park, ne bo v tolilkšni me-
ri kot je to zdaj pod vplivom 
ropotanja in brnenja motor-
nih vozU? Četudi se je zdaj 
težko ogreti za rešilno varian-
to, se zdi, da ograija, takšna 
ali drugačna, ne pride v po-
štev! 

Sončni park bo pomemb-
na nova pridobitev Celja. To 
bo bolj park za prijetno re-
kreacijo. Zato bo okoli nje-
ga sprehajalna steza, zato bo 
v njem tudi dovolj drugih ob-
jektov za razvedrilo. 

Na^irti za oba objeikta, za 
Mestni in sončni park, sta 
pravzaprav nared, zdaj bo 
treba le pričeti z delom, kaj-
ti čas hiti in zlasti rožice, 
grmovnice, drevesa morajo 
Imeti svoj čas, da zrase-o in 
se utrdijo v novi zemlji. 

Toda, bito bi premalo, če 
bi dobili samo to. Dobiti mo-
ramo ' Se nešteto drugih par-
kov in zelenih površin. Ure-
jieniiih. In vendar takšnih, da 
bodo služile človeku, da ga 
bodo sprostiHe, če bo stopil 
nanje, se tu vsedli in poči-
v a l . . . M. B02IC 

Nekateri bi radi med parkoin in cesto postaviU ograjo. Da, samo kakšno? 

ŠEMPETER 

RIMSKA CESTA, GROBOVI... 
SPOMLADI TUDI VZHODNI DEL ANTIČNEGA PARKA 

Čeprav vreme izletnikom 
ni najbolj naklonjeno, beleži 
antični park v Šempetru v 
Savinjski dolini tudi doslej 
več obiskovalcev kot lani. Ni 
naključje, da so v maju in 
juniju prevladovali šolski iz-
leti. Bili so dnevi, ko je pred 
park pripeljalo tudi po deset 
avtobusov na dan. Iz vseh 
koncev in krajev Slovenije. 
Največ jih je seveda bilo s 
štajerskega predela, zanimiv 
I>a jie tudi vse večji obisk šo-
larjev in drugih iz Varaždi-
na in okolice. 

Sicer pa, objekt si zasluži 
pozornost, saj je na tem ob-
močju edinstven s tako oh-
ranjenimi spomeniki. 

Toda, kmalu bo ta 2sahodni 
del antičnega parka dobil 
novo pridobitev v vzhodnem, 
v rimski cesti in grobovih. 
Gre za 300 metrov rimske 
ceste v dolžini in 9 metrov 
z jarki vred v širini, za ob-
jekt, ki jie viden in ki bo prav 
tako vzbisjial pozornost. Tudi 
občudovanje. To je kom-
pleks, ki meri poldrugi hek-
tar in do katerega bo od se-
danjegar dela antičnega parka 
peljala peš pot ob cerkve-
nem zidu. Tako bodo obi-
skovalci vami pred vrvežem 
prometa na glavni cesti. 

Na tem, vzhodnem delu 
parka, je tudi devetdeset 
grobov oziroma temeljev, ki 
kažejo prav tako svojo zna-
čilnost. Vsi so v vrsti. V eni 
vrsti in v nobenem prime-
ru dva skupaj. Nagrobnih 

spomenikov tu ni. Najbrž so 
jih odnesli ljudje. So pa mo-
čni temelji, ki dajo slutiti, 
kaj je tukaj stalo pred pri-
bližno dva tisoč leti. 

Najdišče tudi opozarja, da 
na tem predelu niso bili rod-
binski grobovi, kot so v za-
hodnem delu parka. 

Dela za ureditev tega dela 

šempetrskega antičnega par-
ka gredo h koncu. Zdaj je 
na vrsti izravnava terena, 
postavitev klopi, napisnih 
tabel in še kaj. 

Računajo, da bodo vzhodni 
del parka odprli spomladi 
prihodnje leto in tako kon-
čali iziredino zahtevno delo. 

M. BOŽIČ 

Priscianova grobnica — najveličastnejši spomenik v zahod-
nem delu Antičnega parka v Šempetru. 

PROSTO IN PREJ 
Strma deIo\'na pot do pokojnine je 

marsikoga oborožila z izkušnjami, med 
katerimi je na prvem mestu gotovo 
preudarno gospodarjenje s prejemki. 
Obremenjeni z navadami zadržujemo 
denar, ki ga prejemamo kot pokojnino, 
pri sebi in ga vsakodnevno trošimo za 
to ali ono. Takšen način ravnanja z 
denarjem pa ne zagotavlja ne ekono-
mične porabe in ne varnosti denarja. 
Zaradi tega je Ljubljanska banka izdo-
lala program za izplačevanje pokojnin 
prek hranilnih knjižic in pri tem pa-
zila, da je upokojencem s tem zag>.''to. 
vila boljše pogoje. Ti pogoji pa so: 

— pokojnina je vsem upokojencem 
na voljo že prvi delovni dan v mese-
cu, tako da nikomur ni ix)trebno čaka-
ti pismonoše na pragu. 

— od 1. dneva v mesecu pripadajo 
vsem upokojencem, ki so si uredili pla-
čevanje pokojnin prek hranilnih knji-
žic, 73 odst. obresti in to ne glede na 
datum vpisa pokojnine v hranilno knji-
žico 

— tako lahko vsi upokojenci prihra-
nijo poštno pristojbino 

— za vpis pokojnine v hranilno knji-
žico in za dvige z nje lahko prosijo 
tudi druge osebe — ob vpisu pa prej-
mejo pokojninske odreake 

— kot varčevalci Ljubljansike banke 

imajo tudi upokojenci pravico do kredi-
tov, ki jih banka namenja občanom. 

Predlagani način gospodarjenja z de-
narjem je za vse upokojence še posebej 
zanimiv, saj je potrebno dohodke 
skrbno razpvorejati. Ljubljanska banka 
zato svetuje, da se tudi vi odločite za 
prenos pokojnine na hranilno knjižico. 
Mnogi upokojenci, ki so to že storili, 
so s tem načinom poslovanja zelo za-
dovoljni. Le nekaj podatkov: V šestih 
občinah našega območja, ki jih s svo-
jo dejavnostjo pokriva Ljubljanska 
banka in sicer v Celju, Šentjurju, 
Slovenskih Konjicah, v Laškem in Žal-
cu prebiva preko dvajset tisoč upoko-
jencev. Od tega je k ^ dva tisoč pet 
sto upokojencev vključenih v sistem 
prejemanja pokojnin preko hranilnih 
knjižic in verjemite, da so tako prihra-
nili kar čedne vsotice denarja. Posku-
site tudi vi! Postopek za prejemanje 
p>okojnine je enostaven. Izpolniti je tre-
ba le obrazec in ga predložiti eni od 
enot Ljubljanske banke. Etobili boste 
hranilno knjižico, preko katere vam 
bodo izplačevali pokojnine in Iz katere 
boste lahko dvigali denar pri vseh ban-
kah v državi in pri vseh poštah v Slo. 
venijl. Pohitite In si tudi vi uredite iz-
plačevanje pokojnine preko hranilne 
knjižice Ljubljanske banke! 



REGIONALNI POSVET 

»ČIŠČENJE" ZAKONOV 
KMETJE SE STRINJAJO Z NOVIMI ZAKONI 

Nekotoko skromna udeležba, 
povabljend so biili razen pred-
stavnikov regiuiskega kmetij-
6t.va tudi predstavniki orga-
nizaoiij združenega dela, ob-
činskih skupščin ter družbe-
no političniih organizacij pa 
prec€(j konstruktivnih pri-
pomb glede na jiavno razpra-
vo o predlogu štirih novih za-
ikonov o kmetijstvu, vse to je 
bUa srž posveta prejšnji te^ 
dien, ki ga je sklicala medob-
čiiaska konferenca SZDL sku-
pa j z Medoboimskim svetom 
ZSS v Cellju. 

Srečanje predstavnikov 
kmetijstva iz osmih občan 
ceJijiske regije je bdlLo kljub 
skromni udeležba zanimivo, 
sa j je dalo vrsto predlogov in 
pobud, kako omenjene zako-
ne dopolniti v splošno zado-
voljstvo. 

Gre za Zakon o spremem-
bah in dopolnitvah zakona o 
kmetijskih zemljiščih. Zakon 
o združevanju kmetov. Zakon 
o pogojih in postopkih za pri-
dobitev pravBJCe do prežavnin-
(skega varstva kmetov in za 
Zaikon o intervencdijah in 
kompenzacijah v kmetijstvu 
in porabi hrane. 

V večini občin so razprave 
o novih zakx3indh sicer že bile 
organiairane, ponekod so še 
T teku. 

V večini primerov se kme-
t je na raizpraivah niso stri-
njali z .opredelitvi-io statusa 
kmeta pa tudi s tem, da ni-
so dovolj izenačeni s položa-
jem delavca v združenem de-
lu. 

Slišati je bilo tudi mnenje, 
da so formulaciije preveč to-

ge. Kmetje menijo, da bd mo-
rali priznati status kmeta tu-
di gozdnim posestnikom. Na 
več mestih so govorili ozem-
Hjiiškiem maksimumu, za kate-
rega ponekod tudd menijo, da 
bi ga morali zvečati. Tudi ob-
seg zaščitenih kmetij je pre-
majhen, hribovske kmetije pa 
v zakonu zapostanrljme. IX)-

volj pripomb je padlo na ra-
čun zakona o preživninskem 
varstvu kmeta, češ da je do-
ločena vsota za kmečke po-
kojiniine premaj^hna in da bi 
se morala i23enačiti vsaj z mi-
nimalno delavsko ix>kojnino, 
starostna doba pa premakni-
ti od 65 na 60 let. 

MILENKO STRAŠEK 

STAVBNA ZEMLJIŠČA V 2ALCU 

USTANOVILI BODO STAVBNO ZEMLJIŠKO SKUPNOST 
Delegati žalske občinske 

skupščine so na zadnji seji 
sprejeli odlok o upravljanju, 
urejanju in oddajanju stavb-
nega zemljišča. Z nj im so do-
ločeni načini in pogoji, kako 
delovni l judje in občani v 
krajevnih skupnostih zagotav-
ljajo ureditev stavbnega zem-
ljišča za svoje potrebe tam. 

kjer niso urejene z urbani-
stičnim ali zazidalnim načr-
tom. Poleg tega tudi, kako 
združujejo sredstva za te na-
mene in uresničujejo druge 
pravice v zvezi s stavbnim 
zemljiščem. V odloku je tudi 
zapisano, kakšen je postopek 
za oddajo stavbnega zemlji-
šča v družbeni lastnini, če 
gre za gradnjo. Pa si prebe-
rimo nekatere pomembnejše 
člene tega odldka. 

Za stavbno zemljišče šteje-
jo tisto, ki ga urejajo z urba-
nističnim ali zazidalnim na-
črtom ter urbanističnim r e 
dom. Upravljalec, ki upravlja 
stavbno zemljišče med dru-
gim sodeduje pri urbanistič-
nem in prostorskem planira-
nju, skrbi za izvedbo urbani-
stičnih in zazidalnih načrtov, 
za programiranje in projek-
tiranje izgradnje komunalnih 
objektov in naprav oziroma 
urbamstično dokumentacijo. 

S stavbnim zemljiščem v 
družbeni lastnini, ki se ure-
ja z urbanističnim redom, 
upravlja in razpolaga krajev-
na skupnost. Urejeno je zem-
ljišče takrat, ko so zgrajene 
dovozne poti in so priklju-
čene na javno cestno omrež-
je, če je urejena preskrba s 
pitno vodo ter električno 
energijo. Za opremlijenje zem-
ljišč s komimalnimi objekti 
in napravami skrbi krajevna 
skupnost, njen samoupravni 

organ pa določi tudi okvirno 
višino stroškov, ki jih p l ačo 
jejo investitorji. Del stroškov, 
ki jah je investitor dolžan 
povrniti krajevni skupnosti 
za ureditev stavbnega zemlji-
šča določijo na podlagi pov-
prečnih stroškov izgradnje na 
območju posameznega nase-
lja, dela naselij ali več na-
selij v krajevni skupnosti. 

Urejanje stavbnih zemljišč, 
za katere velja urbanistični 
in zazidalni načrt, financirajo 
med drugim investitorji, z na-
domestilom za uporabo stavb-
nega zemljišča, sredstev, ki 
jih po posebnih samouprav-
nih sporazumih združujejo 
zainteresirane SIS, občina, 
komunalne organizacije, krar 
jevne skiupnosti, banke in 
druge samoupravne organiza-
cije. Delež investitorja za op-
remljanje st-avbn^a zemlji-
šča dodoči stavbna zemljiška 
skupnost s soglasjem občin-
ske skupščine. 

Stavbno zemljišče odda v 
uporabo upravljalec, ki mora 
poskrbeti za javnd natečaj s 
pogodbo, lahko pa ga odda v 
uporabo bree javnega nateča-
ja neposredno s pogodbo. 

Za opremljanje, urejanje in 
oddajanje staivbnega zemlji-
šča bo do ustanovitve stavb-
ne zemljiške skupnosti skrbel 
žalski Zavod za naorovantje. 

JANEZ VEDENIK 

SEJA SKUPŠČINE KULTURNE SKUPNOSTI 

NENEHNO PRISOTNA SKRB ZA IZOBRAŽEVANJE 
Polovico vsega časa tretje 

redne seje skupščine Kultur-
ne skupnosti občine Celje mi-
nuli teden so razpravi j aloi iz-
koristili za razpravo o usta-
novitvi stalnega seminarja 
Csiovek, delo, kiiltura in jja za 
razgovor o problematiki kul-
tiirnih domov na celjskem ob-
nročju. 

Ustanovitev, odnosno drfcla-
racijo o ustanovitvi, so z ne-
kaj pridržki soglasno sprejeli 
m hkrati ugotovili, da bo tre-
ba program tega seminarja 
pr imemo dodelati. Seminar 
naj bi bil čdm širša oblika 
izobraževanja, ki bi zajela kar 
največ delovniih ljudi. 

Problem prostorov je vse 
bolj čest pooav v celjski ama-
terski dejavnosti. Kulturni 
domovi so dotrajani, nepri-
merni, premajhni, ponekod 
pa jih sploh ni. Tako je tudi 

tam, kjer je dejavnost razvi-
ta do skrajnih meja i>a tudi 
tam, kjer bi želedi delati pa 
ne morejo. Prav zaradi tega 
so se nekateri razpravljale! 
odločno ogradili zoper pred-
log, da bi z^adild nov kul-
turni dom na Zg. Hudinji s 
pojasnilom, da je nevzdržno, 
da bi gradili dom tam, kjer 
ni niti kulturno umetniškega 
društva, ka j šele kakšne kul-
turne dejavnosti. Na drugi 
strani pa KUD Zarja Tmov-
Ije životari v nemogočih pro-
storili. 

Skupščina je sprejela sklep, 
da društvu iz Tmovedj priskr-
be 1.010.000 dinarjev, kolikor 
Jim .še manjka za obnovo. 

Vzklilo je, med drugim, tu-
di vprašanje, ka j bo z domo-
vi v Strmcu in Vojniku pa 
tudi drugod. Ti domovi so 
zajeti v srednjeročnem p r o 

gramu razvoja te dejavnosti 
in — tako predstavniki kul-
turne skupnosti — nanje 
menda niso pozabili. 

Preostanek skupščine je mi-
nil v razpravo po poročilu o 
dedu ZKO in o izvajanju sred-
njeročnega programa. Ugoto-
vili so, da z realizacijo tega 
načrta nekoliko kasnijo. 

Sprejeli so tudi samouprav-
ni sporazum o družbeno po-
litičnem izobraževanju v ce-
ljski občini s pogojem, da 
vnesejo v sporazum nekatere 
temeljne spremembe. Imeno-
vali so tudi člane izdajatelj-
skega sveta za publikacije, ki 
jih izdaja skupnost. 

MILENKO STRASEK 

MS ZKS CELJE 

PREOBRAZBA DOBRO OCENJENA 
Pred dnevi je sekretariat 

Medobčinskega sveta ZKS, na 
sv-oji razširjeni seji, obrav-
naval politično oceno doseda-
njih naporov za preobrazbo 
pravosodja na širšem celjs-

kem območju. V razpravi, v 
kateri so sodelovali tudi pred-
stavniki drugih medobčinskih 
vodstev družbeno političnih 
organizacij in vodilni delav-
ci pravosodja, so bili pozitiv-

no ovrednoteni doseženi rezul-
tati preobrazbe. Pri tem pa 
je bilo izrazito poudarjeno, 
da je v bodoče nujno še v 
večji meri kot doslej upošte-
vati predvsem vsebinske vi-
dike preobrazbe, njihovo 
idejnopolitično bistvo in ti-
ste razsežnosti, ki proces po-
družbljanja pravosodja pove-
zujejo z združenim delom in 
z razvojem socialističnih sa^ 
moupravnih odnosov. Brez 
upoštevanja tega bi lahko 
preobrazba izzvenela zgolj kot 
splet organizacijskih vpra-
šanj, katerim pomena ni za-
nikati, vendar pa jih je ra-
zumeti le v funkciji vsebine. 
Na seji je bUo tudi poudar-
jeno, da je Socialistična zve-
za nos;lec vseh kadrovskih 
postopkov, povezanih s pre-
obrazbo, medtem ko je Svet 
občin neposredno od^voren 
za koordinacijo pri urejanju 
vseh materialnih in drugih 
vprašanj. Sekretariat je pod-
prl tudi predloge za vodilne 
funkcije bodočega višjega in 
temeljnega sodišča v C5elju in 
sprejel več drugih stališč, ki 
opredeljujejo nadaljnjo aktiv-
nost komunistov pri preobra-
zbi pravosodja. 

DELOVNA AKCIJA 
Planinsko društvo Aero Ce-

lje šteje nekaj več kot 420 
članov, kar je brez dvoma ve-
Uka številka. Minulo nedeljo 
se je skupina planincev ude-
ležila delovne akcije ureja-
nja doma p>od Raduho, kjer 
bo septembra dan slovenskih 
planincev. F ^ v tako so na 
akciji sodelovali mladinci 
cedjskega Ingrada. Na domu 
pod Raduho so kopali jarke 
za polaganje kablov ter ome-
tavaii notranje prostore. 

J. V. 

Turistični dom pred jamo Pekel 

JAMA PEKEL 

TURISTIČNI DOM 
KONČANA ZAZIDAVA DOLINE PEKLENŠČICE 

Turistično društvo Šempe-
ter bo slavilo v nedeljo, 2. 
juUja novo pomembno de-
lovno zmago. Nedaleč od vho-
da v jamo Pekel, v ozki in 
prelepi dolini Peklenščice, 
bodo namreč odprli turistič-
ni dom, objekt, ki so ga v 
vseh teh petih letih, odkar 
je odprt spodnji del kraške 
jame sredi Savinjske doline, 
močno pogrešali. 

Pogrešali so pokrit pro-
stor, kamor bi se lahko za-
tekli obiskovalci jame, v 
njem dobili okrepčilo in p o 
dobno. Pogrešali pa so ga 
tudi društveni člani. 

Zato so se odločili za zi-
davo brunarice, ki se lepo 
ujema z naravnim okoljem. 
Tudi lokacija je izredna, če-
prav je terjala več zemelj-
skih del, kot če bi hišico 
postavili kje drugje. Toda, 
občutek za lepoto, za oču-
vanje^ naravnega okolja je 
bil močnejši od drugih vidi-
kov. 

Dom zdaj stoji, lep in po-
nosen, nov sad prizadevnega 
dela šempetrskega turistične-
ga društva. 

V njem bodo seveda dru-
štveni prostori, prav tako 
pa tudi prostori za sprejem 
obiskovalcev jame in drugih. 
V dveh sobah in na terasi 
bo vsega skupaj osemdeset 
sedežev. Poleg tega točilna 
miza, kuhinja, saniterije, ki 
so jih tu še predvsem po-
grešali itd. V domu bo ve-
ljal planinski režim strežbe. 
Zato velika domačnost, pri-
jetnost, toda visoka kvalite-
ta. Prodajali bodo hladna je-
dila in pijačo. Toplih obro-
kov vsaj zaenkrat ne bodo 
kuhali. Morda kdaj pozneje, 
če bo tako pokazala potreba. 

Turistično društvo Šempe-
ter je za to naložbo odštelo 
okoli šestdeset milijonov 
starih dinarjev. 

Z zgraditvijo turističnega 
doma je jama Pekel veliko 
pridobila, Ce je že doslej 

privabljala na tisoče in tiso-
če obiskovalcev, jih bo zdaj 
še več. Tudi zaradi doma. 
Jama je tako pridobila na 
ugledu pomembne izletniške 
točke. 

Z zgraditvijo turističnega 
doma v dolini Peklenščice, 
tik pred vhodom v jamo Pe-
kel, je tudi končana zazida-
va te ozike in kratke doli-
nice, vsaj v tem delu. Mo-
rebitna gradnja kakšnega 
drugega gostinskega ali 
podobnega objekta pride v 
pošte v samo še okoli zdajš-
njega parkirnega pro.stora, 
pa ne v režiji turističnega 
društva, marveč kakšnega 
gostinskega ali podobnega 
kolektiva. Seveda pa je to 
vprašanje časa in prihodno-
sti. 

Na vsak način, turistični 
dom je zdaj tu, lep in pono-
sen, tudi dokaz prizade\Ti^a 
dela turističnega društva v 
Šempetru. 

M. B02IC 



NEKJE NA ROBU GOZDA: 

DELOVNO DOPOLDNE MED PRIPADNIKI TERITORIALNE OBRAMBE 
Okolica Celja — bližnja ali 

daljna — ima nadvse po-
memben obroč in to gozd. 
In na enem izmed delčkov 
t ^ a gozda se je v zadnjem 
mesecu razvilo bogato življe-
nje, ki pa ni bilo podobno 
taborniškemu ali dopustni-
škemu. Prišli so fantje in 
možje različnih starosti, da 
bi v taboru preživeli nekaj 
dni ter da bi v tistem času 
obnovili vse tisto znanje, ki 
je nujno potrebno za uspeš-
no ukrepanje v primeru do 
ločene težavnosti, ki bi nam 
hotela vzeti svobodo, mir in 
lepo življenje. Pripadniki TO 
so znova utrjevali že v prej-
šnjih akcijah pridobljeno zna-
nje, istočasno pa so spozna-
vali nove kategorije te po 
membne dejavnosti. 

Posedli smo za leseno ro-
bato mizo, katere skrivljene 
noge so bile zabite v sveže 
dLšečo in z iglicami pokrito 
gozdno zemljo. Sonce, ki je 
letos bolj skopo z razpro-
dajo žarkov, je tisti dan le 
sililo skozi zeleno zaveso naj-
različnejšega drevja, ptičji 
ansambel pa je neumorno 
pel svojo že ničkolikokrat 
pK>novljeno, vendar še vedno 
lepo pesem. Okoli so bili raz 
peti šotori, ob njih na robu 
gozda kuhinja in ob kuhinji 
v lesenih, na hitro zbitih žle-
bovih, razigrano pisano od-
prti cvetovi okrasnih rož. Po 
svoje je vladal mir, svež zrak 
je čistil dihala, vse skupaj je 
tu in tam zmotil telefon pa 
klic stražarja in vonj po 
pravkar skuhani črni kavi. 
Tis-to, kar je prihajalo iz ve-
likih kotlov, pa se tako ali 
tako ne da opisati. Bilo je 
omamljajoče . . . Resnično! 

Za mizo smo sedeli: STE 
FAN VESELKO, HINKO 
JORDAN, ML\RIJA KOVAČ, 

kasneje pa so se še pri-
družili: DANI MAJCEN, TO-
NE PIRNAT, JOŽE BENCI-
NA in VILI SKRT. 

Ostali fantje so bili na po 
ligonu, kjer so imeli redne 
vaje iz naprej dobro priprav-
ljenega učnega programa. Ti-
sto dopoldne so se menda 
preizkušali v streljanju. 

Vsi prisotni, s katerimi 
smo tisto dopoldne paberko-
vali pod razigranimi krošnja 

mi prikupnih dreves, so si 
bili enotni v tem, da boljše-
ga prostora za takšen tabor, 
kot ga potrebujejo enote TO 
za redno urjenje niso mogli 
najti. »Marsikdo je rekel, zakaj 
nismo ŠU drugam! Vendar je 
težko najti takšno lokacijo, 
ki bi bila ugodna v vseh pri-
merih. Sicer pa se moramo 
tako ali tako znajti v vsa-
kem položaju. V taboru ima-
mo celo tekočo vodo, ki smo 
jo potegnili iz b l i žn j^a re-
zervoarja. Tako ne potrebuje 
mo cistern. Ker je v bližini 
rezervat pitne vode, smo pri 
sanitarijah vkopali posebne 
sode, tako da ne more priti 
do okužitve. Imamo tudi do-
govor z Javnimi napravami, 
da redno odvažajo fekalije in 
smeti v kontejnerjih.« 

Pripovedujejo o sodelova-
nju z občani, ki živijo v ne-
posredni bližini njihovega ta-
bora. »Izredno so nam pov-
sod pomagali.« 

Sodelovanje z mladino . . . 
»Odlično! Mladina tukaj-

šnje krajevne skupnosti Med-
log je celo pripravila izred 
no uspešen kulturni večer v 

V taboru imajo radijsko 
taboru za naše teritorialce.« 
postajo, stenčas z dnevnimi 
informacijami, dobivajo več 
vrst časnikov in ob večerih 
gledajo televizijo, ki jim jo 
je za čas taborenja odstopi-
la Tovarna gospodinjske op-
reme Gorenje. Fantje tako 

tudi med to vajo niso ostali 
brez pridobivanja ostalih in-
formacij: po eni strani so 
lahko stalno spremljali XI. 
kongres ZKJ, po drugi strani 
pa tudi svetovno nogometno 
prvenstvo v Argentini. In še 
to: v vsaki skupini so po 
nekaj časa posvetili najprej 
predkongresnim pripravam, 
potem pa samemu aktivne-
mu spremljanju kongresa. Ti-
sti dan, ko se je kongres 
začel, pa so za nekaj ur 
sploh prekinili z rednim po-
ukom in direktno spremljali 
samo kongres. Tudi to je del 
pomembne šole. 

Kako je z ob i sk i . . 
Pravijo, »na obisk smo F>o 

vabili predstavnike OZD in 
KS, torej tiste, katerih pred 
stavniki so bili tu. Odziv go-

stov je OTi neverjeten, seve-
da v pozitivnem smiislu.« 

Vsi udeleženci letošnjega 
tabora so vse vaje oz. celo-
ten pouk vzeli izredno res 
no, prizadevno in z eno sa-
mo željo, dobiti čimveč no-
vega znanja. Zanimivo je, da 
tudi s telesnimi sposobnost-
mi teritorialcev ni bilo po-
sebnih problemov. Edina te-
žava je nastala samo pri 
škomjih, saj je zaradi ne-
raznošenosti prišlo do manj-
ših žuljev. 

Urnik . . . 
»Ob petih zjutraj vstaja 

nje, od šestih zajtrk in ob 
sedmih začetek pouka (poli-

tična vzgoja, varnostna vzgo-
ja, obnavljanje znanja v »ro-
kovanju« z orožjem, jedr-
sko — kemična biološka 
vzgoja in podobno, ob tri-
najsti uri kosilo z odmorom 
in počitkom do 16. ure, nato 
pa do večerje praktično urje-
nje.« 

Hrana? 
»Fantastična, odlična, en-

kratna. Recimo dva dneva je-
dilnika: zajtrk mesni dom-
čak, čaj z limono in kruh, 
kosilo govedina v omaki, pra-
žen krompir in mešana sola-
ta ter za večerjo zelenjavna 
enolončnica z mesom, pol 
kranjske, kruh in čaj. Ali: 
pasulj s prekajenim mesom, 
banana in kruh ter krom-
pirjeva solata, hrenovka in 
kruh. Imamo pet različnih 

dnevnih obrokov.« 
Res pečete če\'apčriče? 
»Res! Po večerih za spre-

membo. In kar je najpo 
membnejše: vsi jemo skupaj 
od teritorialcev do starešin. 
Najprej dobijo teritorialci. 
Tudi repetirajo lahko!« 

Udeleženci vaj imajo v ta-
boru tudi cigarete, točilni ob-
jekt, skratka vse, da jim ni 
treba »bežati« dmgam. Sta-
rešine z velikim (tn upravi 
čenim ponosom povejo, da 
niso imeli nikdar problemov 
bežanja iz tabora, pijančeva-
nja in podobnih neugodnosti. 
Z visoko zavestjo so vsi sku-
paj opravljali zahtevno delo 
in ga tudi odlično opravili. 

Pred zaključkom obiska v 
taboru še izvemo: 

— da je ocena dosedanje 
vzgoje v taboru izredno uspe-
šna, kar so potrdili tudi ude 
leženci sami, 

— da je marsikdo izrazil 
željo, da bi v taboru še ostal, 

— da so zelo dobro sode-
Ic/ali s kra-evno skupnost-
jo, 

— da izredno cenijo aktiv-
ni prispevek starešin gami-
zije v Celju itd., itd. 

Ko smo šli iz tabora proti 
cesti, smo vedeli: tudi s ta-
kšnimi vajcmii se manjša skrb 
za varnejši jutri, ustvarjajo 
se človeško prijateljske vezi, 
ki jih ne more nihče imičiti. 
V tem je vsa moč teh vaj! 

Ko se poslovimo, smo že iz-
vedeli, da 60 kuharji »nabri-
sali« v nogometu štab s 5:0! 
Premaganci so rekli, da so 
jim zmago pustili zato, ker 
so se bali potem slabe hra-
ne. Kuharji pa so trdili, da 
so boljši taktiki od štabov-
cev . . . Tako, tudi za humor 
je bilo kljub naporu v tistih 
dneh na robu gozda še ved-
no dovoli časa. Ali ne pove 
to dovolj? 

Tekst in foto: 
TONE VRABL Oceno »i)lus pet« je dobila voja-ška kuhinja. Ne prvič in tako je pravi 

ŠTEFAN VESELKO HINKO JORDAN JOŽE BENCINA 

AKCIJA »TOČENJE PIVA«: 

SOLIDNO 
ZAEIADI VREMENA 

OD PEN DO CEN IN POŽIRKA 
Pri novi akciji, Id smo 

jo pripravili za poietno 
lahkotnejše kranje, nismo 
imeli najsrečnejše roke. 
Najsrečnejše zato, ker 
smo se odločili preventi, 
kako naši vrli gostinci to-
čijo pivo. Znano namreč 
je, da ga v poletnih me-
secih, ko se piva največ 
popije, stočijo v glavnem 
manj, kot bi ga mo"a i. 
Skoraj ni kozarca, kjer 
se svetlo rumena grenka 
tekočina ne bi ustavila 
prst ali še več pod doio 
čeno ter predpisano me-
ro »cementom«. To se 
zlasti dogaja v večjih piv-
nicah, kjer množice na 
hitro zahtevajo osvežuj o-
čo pijačo, točilci pa to 
bolj aJi manj vešče izko-
riščajo, seveda v svoj pi id. 
O kakšnih pritožbah je 
škoda govoriti, saj je že-
ja prevelika pa tudi če bi 
se že pritožil, bi na Ddo-
litje« predolgo čakal. Vse 
bi bilo v redu, če to manj-
kajoče natočeno pivo ne 
bi bilo povezano z denar-
jem. Razumljivo bi bilo, 
da bi za manj natočenega 
piva tudi manj plačal, 
vendar ni tako. Za manj 
piva vseeno plačaš t«3iiko, 
kot piše recimo za nor-
malno pivo. To pa že ni 
v redu, vsaj za tistega ne, 
ki pije. 

2e v uvodu smo zapisa-
li, da z akcijo nismo ime-
li sreče. Sreče zaio, ker 
je letos izredno muhas .o 
vreme, ki pogojuje tudi 
to, da se v sorazmerno 
hladnih poletnih dneh t<?r 
večerih spije občutno manj 
piva. kot drugače. To pa 
pomeni, da gostinci listo 
odprto pivo, ki ga le na-
ročajo redki posamezniki, 
lahko »v miru« natočijo 
tako, kot je to predpisano 
in potrebno. Prav zaradi 
tega so tudi rezultati naše 
akcije ugodno. To je prav 
vendar bi tako moralo biti 
tudi takrat, ko je popraše-
vanje po pî .ai večje-

Zadnjo akcijo »točeni« 
p:va« smo s sodelavci iz-
vedli v treh občinah celj-
skega območja in to v 
Šentjurju, Žalcu in Celju. 
V Žalcu smo obiskali ' t iri 
postojanke, prav tolik d tu-
di v Celju ter tri v Šen-
t ju r ju ali skupaj enajst. 
Akcijo smo delali nekaj 
dni, saj navsezadnje smo 
tudi mi ljudje in nam v 
teh dneh pivo ne gre kaj 
posebno tekoče po grlu. 
Eden izmed sodelavcev si 
je celo naročil cigarete s 
pripombo, »si bom vsaj 
malo želodec pogi-el«. 

V Žalcu smo obiskali 
restavracijo veleblagovni-
ce NAMA, bife MARJOLA, 
gostišče HMEI^AR in KO-
i/)DVORSKO RESTAVRA-
CIJO. Splošna ocenil je 
izredno ugodna. V Na-ni 
smo naročili dve mali od-
prti pivi, za kateri smo 
plačali 12 din. Natakar jih 
je prinesel takoj, bili sta 
pravilno mrzli, lepo sla 
st̂  penili in kar je narvaž-
nejše, rvimena tekočina je 
bila dotočena natanko sko-
ra j do cementa. Morda je 
manjkal milimeter ali d /a . 
To pa ni nič hudega. Za-
nimivo, v tistem času .so 
pri ostaHh mizah na ve-
liko pili pivo v stekleni-
ci h . . . Iz Name smo jo 
mahnili najprej na Koi> 
dvorsko restavracijo. Kjer 
stane veliko odprto pivo 
sedem in malo 4.20 Im. 
Naročim veliko in {» >et. 

minutnem čakanju, da 
pene usedejo oziroma te-
kočina dvigne ugotovil, da 
manjka 1,7 cm. Ko sem se 
čez dobro uro vrnil s še 
dvema prijateljema pa je 
bilo stanje nasledrvje: pri 
enem velikem pivu je bilo 
3 mm tekočine več, pri 
enem velikem 7 mm manj 
in pri malem pivu 3 mm 
manj- Skratka, tudi nič 
pretresljivo posebnega. V 
bifeju Marjola prodajajo 
veliko pivo po 8 in malo 
po 6 din. Naročim veliko 
tn bilo je natančno O. K. 
Naročim še dve mali pa je 
bilo poprečno en do dva 
mm manj. Gledamo po os-
talih, ki tudi pdjejo odpr-
to pivo in vsi imajo na-
točeno tako, kot je treba, 
da se ne razburjamo. Isto 
velja tudi za gostišče 
Hmeljar, kjer naročimo 
dve veliki in eno malo pi-
vo. Eno veliko je malen-
kost pod cementom, dru-
go malenkost nad njo in 
malo celo centimeter nad 
normo! 

Šentjur: v gostilni Hvale 
se je pivo sicer slabo pe-
nilo, bilo p>a je natočeno 
celo malce nad mero. V 
gostilni Bohorč je bilo »so-
lidno« pod mero in v re-
stavraciji Merx natančno 
do cementa. Drugje v 
Šentjurju ne točijo odpr-
tega piva. Torej tudi tu 
pozitivno. 

V Ctelju smo obiskali 
Pivnico, Golding bar. Par-
tizana v Domu JLA in bi-
fe I'epel. V Pivnici sta oi-
li obe veliki pivi natočeni 
po en centimeter pod ce-
mentom, stali pa sta z 
»vročim psom« 30,40 din. 
Na točajnem pultu so ime-
li tri litrske koearce s pi-
vom, iz katerih so dotaka-
11 v sveže. V (Holding ba-
ru sta dve mali pivi sta-
li 11,00 din in ker :>ta se 
zelo penili, smo morali 
nanju malce dalj čakati. 
Natakarica je dolivala, 
vendar je bilo še vedno 
nekoliko pod cementom. 
Kaj bistvenega tudi tu 
nismo doživeli. V Partiza-
nu v Domu JLA staneta 
dve mali pivi 11,60 din, pri 
vsakem pa je bilo 0,5 do 
0,6 mm manj rumene te-
kočine, pena pa tako gos-
ta, da bi se lahko z njo 
namilil za britje. Dve ma-
L pivi smo spili še v bi-
feju Pepel tn glej zlomka 
— kljub precejšnjemu pro-
metu je bilo »glih« prav 
natočeno! 

Ponavljamo: ta {x>letna 
akcija je uspela tako, kot 
bi morala tudi v pasjih 
dr.eh, ko pivo v potokih 
teče po naših grlih, žal pa 
n< vedno tako in zlasti v 
vročični gneči včasih do-
bimo tudi po pet do de-
set centimetrov manj pî  
va, kot bi morali. Kakor-
koli že, malo je na naš in 
gostinski uspeh vplivalo 
tudi neugodno vreme. Pa 
snv> se odločili: tokrat so 
gostinci (tiste, ki smo jih 
pač obiskali!) zaslužili 
oceno odlično ali vsaj 
ogromno štirico. Vendar, 
ni vrag, da v letošnjem 
poletju še ne bi prišlo 
do pasjih dni in takrat 
bomo akcijo (še obširnej-
šo) PONOVILI. »Štih pro-
be« so vedno dobrodoš-
le . . . 

S sodelavci se je v hlad-
nem vremenu s pitjem pi-
va mučil tn pri tem pre-
hladil: 

TONE VRABL 



Slovenski kvintet trohU (ort leve proti desni) Boris Gruden, Viljem Trampuš, Boris Sini^oj. 
Anton Grt-ar in Stanl^o Ai»u»Id bo itoncertirai v C.eiju "J. julija v okviru letošnjih |ioii'lnUi 
prireditev. 

SLOVENSKI PIHALNI KVINTET 

ZA OTVORITEV POLETNIH PRIREDITEV 
Slovenski pihalni kvintet 

ali tudi Slovenski kvintet tro-
bil iz Ljubljane bo koncerti-
ral v Celju 7. julija ob 20. uri 
v Pokrajinskem muzeju v 
okviru leto.šnjih poletnih pri-
reditev. 

Ta trobilni kvintet sestav-
l jajo priznani in odlični mu-
ziki Anton Grčar (trobenta), 
Stanko Arnold (trobenta), 
Viljem Triunpuš (rog), Bo-
ris Šinigoj (trombon) ih Bo-
ris Gruden (tuba). Vsi so 
pred leti končali Akademijo 
za glasbo v Ljubljani ter se 
izpopolnjevali v Parizu, Kol-

nu in Bukarešti. Nastopali so 
doma in v inozemstvu, na 
tekmovanjih pa so dosegli 
vidna mesta in številne na-
grade. Vsi so solisti orkestra 
Slovenske filharmonije, An-
ton Grčar, ki smo ga pred 
dvema letoma že čuli v (De-
Iju na koncertu za orgle in 
trobento skupaj s Hubertom 
Bergantom, pa je tudi do-
cent na Akademiji za glasbo 
v Ljubljani. 

Zapišimo samo dva stavka 
iz številnih ocen, ko je kri-
tik njihovega koncerta napi-
sal: »Kvintet fe dokazal, ka-

ko lahko pet prvovrstnih mu-
zikov v kratkem času strne 
svoje moči v bleščečo sku-
pino, muziki pa so zavestno 
segli po delih, ki ter ja jo po-
polno muzikalno in tehnično 
eleganco. Dosegel je izredno 
homogen zvok, -jglajeno so-
igro in muzikalno dožive-
tost«. 

Na koncertu v Celju bodo 
izvajali dela Gabrielija, Pur-
cella, Pezela, Bacha, Brahm-
sa, Bergsme in Uroša Kreka 
iz repertoarja, ki so ga pri-
pravili za letošnjo koncertno 
sezono. 

Prepričani smo, da nam bo-
do pripravili ti imenitni mu-
ziki izreden glasbeni večer, 
saj se odlikujejo z dinamič-
nim tonsko živim in izenače-
mm ansambelskim muzicira-
njem, kar je za male ansamb-
le tn>bil še posebno važno. 

Organizator, Turistično dru-
štvo Celje, je storil prav, da 
je za slavnostno otvoritev le-
tošnjih prireditev izbral prav 
ta ansambel ter da je pri-
reditev postavil v izredno 
okolje, v dvorano Stare gro-
fije, pod prelep Celjski strop. 

z o r a n ' V U D L E R 

VOJNIK 

ZA DOMAČO GLASBO 
SOLIDNO IV. SREČANJE DOMAČIH ANSAMBLOV 

Prizadevno prostovoljno ga-
silsko društvo Vojnik je tudi 
letos pripravilo zdaj že tra-
dicionalno IV. srečanje na-
rodno zabavnih ansamblov. 
Pokrovitelj letošnjega sreča-
nja je bila vojniška krajev-
na .skupnost, nastopilo pa je 
.sedem od štirinajstih prijav-
ljenih ansmblov ter domači 
moški pevski zboi »France 
Prešeren« pod vodstvom To-
neta Volaske, ki je srečanje 
začel. 

Sobotno popoldne, ki se 
je prevesilo v večer, je bilo 
tako v Vojniku v znamenju 
domačih zvokov, ki so dol-
go v noč odmevali po vojni-
škem trgu, O pomenu Ukšne-
ga srečanja sta spregovorila 
predsednik gasilskega društva 
Jurij Bojanovič ter predsed-
nik KS Vojnik ing. Milan še-
tina. 

Nastopili so: InstrumenUl-
ni trio Triglav iz Strmeča pri 
Vojniku, Gojški instrumental-
ni trio s pevskim duetom, 
ansambel Laški pivovarji, vo-
kalni kvartet Frankolovčani, 
vokalni kvartet Ingrad in 
trio izpod Boča, trio Francija 
Zemeta s pevko Eriko Po-
točnik in vokalnim kvartetom 
Fantje iz Celja ter kot gost-
ja iz sosednje Avstrije, Slo-
venka Magda Koren iz Ce-
lovca, ki je pri nas poznana 
po hitu »Jaka gre v Tivoli«. 
Vsak ansambel oz. vokalna 
skupina se je predstavil s 
tremi melodijami, od tega ob-
vezno z dvemi domačimi 
(lastnimi) in eno tujo. Ob 
kt)ncu so vsi skupaj zaigrali 
še nekaj najbolj znanih Av-
senikovih melodij. 

Kaj lahko rečemo na rob 
vojniškemu srečanju narod-
no zabavnih ansamblov? Mor-
da samo to, da m prav, da 
niso prišli vsi prijavljeni an-
sambli, saj je to nepošten 
odnos tako do organizator-
ja, kot tudi do poslušalcev, 
ki so kljub muhastemu vre-
menu do zadnjega kotička 
napolnili sorazmerno velik 
prostor pred vojniškim gasil-
skim domom. In to (zlasti 
in samo ansamblom v ko-
rist): večina nastopajočih bi 
morala takšen nastop vzeti 
z več resnosti in prizadev-
nosti, sa j navsezadnje ni šlo 
za nastop »pod oknom v ve-
černih urah«. Izjeme so sa-

mo vokalni kvartet Franko-
lovčani in domačini pod vod-
stvom Francija Zemeta ter 
delno kot osvežitev tudi La-
ški pivovarji. Gostjo iz Av-
strije pa skoraj ne moremo 
uvrstiti v kategorijo doma-
čih ansamblov, saj Je prvič 
nastopila sama in drugič, pe-
la je melodije, ki so krepko 
dišale po popevkah, ne pa 
domačih vižah. Nesporno 
pa je Magda Koren dobra 
pevka. 

In v korist nadaljnega na-
predka ter kvalitetne rasti 
vojnLške revije: s pripravami 
je treba začeti prej in bolj 
načrtno. 

Pa še to: domači ansambel 
Francija Zemeta z »dodatki« 
bo v soboto in nedeljo na-
stopil že petič na mednarod-
nem festivalu domačih melo-
dij v števerjanu, vokalni 
kvartet Frankolovčani pa bo 
12. julija doma na Frankolo-
vem posnel dvanajst skladb 
za televizijsko- oddajo. 

Vojniško srečanje je bilo 
kljub drobnim pomanjkljivo-
stim (kje jih pa ni?) prav 
zaradi velikega entuziazma 
organizatorjev privlačno in 
prijetno ter »di.ši« po tem, 
da se mora z raiilimi korek-
cijami obdržati tudi v pri-
hodnje. Tt:>NE VRABL 



OBUJANJE TRADICIJ NOB 

AKTIVISTI IN BORCI V GORENJU NAD ZREČAMI 
Odboir aktiviLsbov 1941—1945 
konj išiko-celj sko-savinj skega 

okrožja pripravi vsako leto 
srečanje v pomembnih krajih 
Iz NOB. Letos bo tako sreča-
nje v konjiški občini 2. julija 
ob 10. uri v vasii Gorenje nad 
Zrečami, prej Kunigimda. Na 
srečanje so vabljeni vsi čla-
ni ZZB NOV občine Slovens-
ke Kor»jice ter aktivisti iz ob-
čan Celje, Žalec, Mozirje tn 
Šentjur. Posebej pa §e vsi ti-
sti alctivisti in borci, ki so 
med NOB delovali na tem 
področju Pohorja. 

Gorenje je pohorska vas, 
ki so jo že v oktobru 1342 
prvi obiskali borci L pohor-^ 
skega bataljona. Oglasili so 
se pri Antonu Merniku, p. d. 
Likužu, kjer sta jih z ženo 
Emo oskrbela s cigaretami in 
se dogovorili za sodelovanje. 
Bili so tudi pri kmetijah v 
bližmji vasi Planina. Toda žal 
so ti borci že 8. jannarja na 
Osankarici' junaško padli. 

Spomladi 1943 pa so se og-
lasili v vasi borci drugega po-
horskega bataljona, ki so za-
čeli med prebivalstvom tudi 
s političnim delovanjem. Ta-
ko so 21. junija 1943 sklicali 
k Likuževim prebi-i/alce vasi 
Gorenje na prvi miting, na 
katerem jim je spregovoril 
komisar bataljona Pranta Ko-
mel. Ta bo imel glavni govor 
tudi na sedanjem srečanju. Ti 
b^roi so od 23. na 24. junij 
1943 požgali tudi šolo, da je 
bil onemogočen nemški pouk. 

Ustanovljen je bil vaški odbor 
OF. V delo za NOV so se zla-
sti vključili trije bratje Mer-
nikovi, Anton na Gorenju, Ju-
rij v Koroški vasi tn Franc v 
Božjem ter Jožef Kropej v Ko-
roški vasi, kakor tudi Albin 
Malec v bližini Crešnove. 
Njiihovo delo se je lepo razvi-
jalo. Toda prišlo je do izdaj-
stva Ln v zimski ofenzivi na 
Pohorje so bili aretirani in 
zaprti vsi Merniki in Kropej 
ter nato ustreljeni kot taloi. 

Vse to je ljudi v teh pohor-
skih vaseh zelo pretreslo, ven-
dar se je v poletju 1944 delo 
za NOV široko razmahnilo. 
Ustanovljeni so bili že mla-
dinski in SPZ2 odbon ter 
SKOJ. Ko so na Pohorju za-
čele delovati partizanske bol-
nice in tehnika MERNIK, so 
imele vso pomoč teh odborov 
in drugega prebivalstva. Po 
vaseh tu okoli Gorenja so se 
razmerama varno sestajali 
aktivisti. Tako je bilo v av-
gustu 1944 pri Crešnarjevih v 
Koroški vasi posvetovanje 
aktivistov konjiško-bistriške 
ga okrožja, pri Petričevih na 
Planini je bil sestanek okraj-
nega odbora SPZŽ SI. Konji-
ce, na Planini pri Podgrajško-
vih pa sestanek okrajnega od-
bora mladine in tritedenski 
upravnopoUtični tečaj, ki se 
je končal prav na lan osvo-
boditve. V okraju Slovenske 
Konjice, ki je takrat obsegal 
še Oplotnioo in Kebei, je tik 
pred koncem vojne delovalo 

že 59 krajevnih odborov OF, 
56 odborov ZSM, 4 odbori 
SPZ2, 14 skupin SKOJ in 17 
celic KPS, kar kaže na veli-
ko prizadevnost aktivistov. 

Tudi brigade XIV. divizije 
so se po prihodu na Štajers-
ko vešcrat zadrževale v teh 
pohorskih vaseh okoli Gore-
nja in v sami vasi. rrihajalo 
je do spopadov s sovražniki, 
široko razvejano delo aktivi-
stov pa je pripomoglo, da so 
bili vedno pravočasno obveš-
čeni o nakanah sovražnika. 
Skromne pohorske domačije 
so partizanske borce vedno 
toplo sprejele in jim poma-
gale, kakor so mogle. 

Na srečanju pričakujemo 
čez dvatisoč udeležencev, želi-
mo se z njimi pomeniti o 
doživetjih med NOB jim 
pokazati sedanjo podobo teh 
krajev, ki so doživeli že lep 
razvoj. 

JULKA TAJNIKAR 

CELJE: 
REJNIŠTVO 
NARAŠČA 

Po.sebno družbeno skrb 
je skupnost socialnega 
skrbstva v Celju nameni-
la otrokom brez staršev 
ter tistim otrokom, za ka-
tere starši ne skrbijo. Za-
radi socialno neugfodnega 
družinskega okolja so te 
otroke oddali v rejništvo, 
ki narašča, 

V celjski občini je v 
rejništvu letno okoli 160 
otrok, ki živijo v sto rej-
niških družinah. Posebno 
skrb so pos\'etili izobraže-
vanju rejnikov preko se-
minarjev, ki so postali 
redna oblika usposab-
ljanja. Realiziran je tudi 
poklicni status rejnika, v 
celjski občini pa je izpol-
nilo pogoje za ta poklic 
šest rejnic 

Z. S. 

DELOVNA AKCIJA 

Minulo soboto smo se mu 
dil' na Svetina nad Storami, 
kjer je bila spet ena izmed 
mnogih delovnih akcij, ki jih 
v tem kraju ne manjika. Tok-
krat smo krajani sodelovali 
pri urejanjii pokopališča, ki 
roko na srce, doslej ni bilo 
takšno kot bd se spodobilo. 
Na delovni alioiji je sodelova-
lo kakšnih petdeset krajanov, 
od najmlajših pa do naj sta-
re j,šiih. Vse pa sodijo k pri-
pravam na praznik občine 
Celje, ki bo v tem idiličnem 
kraju prihod.--je leto. Sicer 
pa si kar preberimo, kaj so 
nam povedali naši anketiran-

rVAN MLAKAR: »Tu se nas 
je danes zbralo tudi mnogo 
mladih. Obiskujem šesti raz-
red osnovne šole v Storah, 
pri razlLonih delovniih akcijah 
na Sivebini pa sem doslej že 
mnogoikmt sodeOoval. Vem, 
da s svojim delom vsaj malce 
prispevam za razvoj našega 
kraja, zato bom na akcijah 
še sodeloval. Pa ne le jaz. Tu-
di mnogi moji prijatelji.« 

MARJAN SLAPSAK: »Na 
Svetini imamo kar precej de-
la in zadnje čase isakoristimo 
vsak prosti dan in lepo vre-
me za urejanje kraja. Precej 
del smo opravili tudi na raz-
nih cestah, k;i med samo po-

vezujejo zaselke tu okrog vsi 
skupaj pa si žeFmo pred-
vsem to, da bi asfaltirali štiri 
kilometre dolgi cestni odsek 
proti Storam,« 

CILKA CUNK: »Priznati 
moram, da danes pn-ič sode-
lujem na delovni akciji v 
kraju tn kar presenečena sem 
nad delavnostjo, ki tu vla-
da. Odslej bom vedno rada 
priskočila na pomoč. Sicer pa 
nas je tu kar precej žensk.« 

CIRIL PESJAK, predsednik 
sveta KS Svetina: »V srednje-
ročnem programu krajevne 
skupnosti do leta 1980 je pre-
cej nalog, ki jih bo treba op-
raviti. Urediti bo treba cesto 
Svetina—Šentjanž, ti^ovino, 
razsširiti glavni vodovod in 
pokopališče ter še nekaj dru-
gih manj-šah stvari. Del pro-
grama smo že uresničili. Ure-
dili smo vodovod v Javomi-
ku ter poskrbeli za zelenice 
v vasi. Povedati moram, da 
ves čas tesno sodelujemo z 
nekaterimi delovnimi organi-
zacijama, kot 2elezamo štore, 
Merksom in Gozdnim gospo-
darstvom iz Celja. Velik po-
sluh za vse te delovne akcije 
pa ima tudi Vodno gospodar-
stvo iz CeOja.« 

Besedilo: JANEZ VEDENIK 
Fobo: TONE TAVČAR 

»PREŠA« BURI DUHOVE 

OGROŽENI ŽaVCI 
MEŠČANI TREPETAJO ZA SVOJA 

ŽIVLJENJA IN PSIHIČNO 
ZDRAVJE! 

O znameniti »preši« pred gostiščem Premik v Žalcu 
je bilo največ govora takoj potem, ko so jo postavili. 
Nekateri so menili, da stoji na neprimernem mestu, 
drugi so pravili, da je v okras savinjske metroj^le, 
trtji se niso mogli odločiti ali bi bih za »prešo« ali ne, 
četrti, teh je pa tako aJi tako večina (smo pač Slo\'en-
ci) je že v principu ZA »prešo«, kajti iz nje po uavadi 
priteče žlahtna ali manj žlahtna kapljica, tolažba in 
ponos ter uteha nas Slovencev. No, ti četrti so imeli 
samo eno pripombo. Skoda, da tudi iz te »preše« ne 
teče, so dejali. Ta »preša« je takoj ob postavitvi našla 
nekaj dragocenega prostora v naših sredstvih javnega 
obveščanja. Novem tedniku, Delu, Večeru, I,jubljun-
skem dnevniku in še kje, povsod je pa pisalo, da je 
vzor in pnmer, kako se da na najbolj enostaven in 
primeren način opozarjati na našo folklorno preteklost, 
če lahko temu tako rečemo. 

Potem so se duhovi pomirili in na »prešo« so vsi 
skupaj kar nekako pozabili. Mnogo je bilo takšnih, ki 
je niso niti videli, pa čeprav so sedeli tik pod njo 
ter uživali ob vrčku hladnega piva ali dva deci Merlota 
in morda vinjaku, vodki in viskiju ( d o m a č ^ žganja 
že tako ali tako nihče več ne pije). 

In, pred kratkim je »pre,ša« spet pričela buriti du-
hove, Delegati KS 2alec so na eni izmed sej občinske 
skupščine povpra.šah, kako je s tem objektom, ko pa 
je vendarle znano, da je bila postavljena kljub prote-
stom prebivalcev Slandrovega trga in odločbi Republi-
škega prometnega inšpektorata. In še to so zapisali, 
da so zaradi preše občani v hudi nevarnosti za svoja 
žjivljenja in zdravje. Razburjeni so, ker so v stalni živ-
ljenjski, zdravstveni in psiliološki nevarnosti, saj pov-
zroča nemogočo prometno situacijo. 

Neverjetno! »Preša«, ki sploh ne dela več, pa je 
sposobna povzročati kaj takšnega. Kaj vse povzročajo 
šele tiste »preše«, ki še vedno obratujejo! Koliko vina 
izcede?! In koliko gorja potem povzroči šele živa pre-
ša?! Pa imamo spet nov slovenski pregovor V VINU 
RESNICA, V PRESI DELEGATSKO VPRAŠANJE? 

Inšpektorica za javne ceste Jožica Kuden Je poveda-
la, da gre v tem primeru verjetno bolj za slabe sosed-
ske odnose. To dejstvo dokazuje tudi, da pred leti ni 
bilo problemov kljub že postavljeni ograji in prometu, 
ki je bil znatno večji zaradi avtobusnega postajališča. 

In tako je s prometom v Žalcu. Komaj so se pomrili 
duhovi glede obvozaiice, že je tu preša, ki ljudi sprav-
lja v psihološko nevarnost. Sicer pa, kdor se boji za 
svoje življenje in živčke, ta na j gre na dva deci raje 
v bife pr i avtobusni postaji. Tam izgleda, teh nevarnosti 
ni. Ah pa seveda kam drugam. 

Vseeno pa se nam le zdi, da vse skupaj bolj sodi 
na poravnalni svet krajevne skupnosti. Delegate že tako 
aU tako »prešajo« z drugimi bolj pomembnimi vpraša,-
nji in problemi! Sicer pa, pričakujemo tudi vaša mne-
nja! Pišite nam in takoj sporočite, če žalska preša 
slučajno ni koga pripeljala k živčnemu zlomu. 

JANEZ VEDENIK 

KMETIJSKI KOMENTAR: 

NOVE ŽETVE 
Med tem, ko so v Make-

doniji v teh dneh že poželi 
ječmen, za katerega ugotav-
ljajo, da je zelo dobro ob-
rodil, se naši kmetje v Slo-
veniji ponekod še ubadajo 
s košnjo sena. Tistih nekaj 
sončnih dni, ki so sledili de-
ževju, so lahko temeljito iz-
koristili le tisti, ki so si po-
magali s stroji. 

Ker pa dežja tudi v drugi 
polovici junija še ni konec, 
kmetovalci komaj rešujejo 
koruzo pred plevelom, v na-
slednjih tednih pa se bo tu-
di začela žetev. 

Hmelj sicer lepo kaže, ven-
dar pa -še nekoliko zaostaja 
v rasti, skratka, prezgodaj 
je še za zanesljivo napoved 
glede kmetijske letine. 

Tako, kot že dve leti za-
pored pa tudi v teh dneh 
prihajajo ugodna poročila o 
rasti pšenice, koruze in dru-
gih kmetijskih kultur iz Voj-
vodine in Slavonije, Pozna-
valci razmer zatrjujejo, da 
bomo tudi letos pospravili s 
polj blizu 6 milijonov ton 
pšenice in okoli 10 milijonov 
ton koruze ter znatno več 
sončnic, sladkorne pese in 
drugih pridelkov. 

Pomeni, da bomo tudi le-
tos pridelali dovolj za naše 
lastne potrebe in nemara bo 
kaj ostalo še za izvoz. Kljub 
takšnim, optimističnim napo-
vedim in ocenam pa stanje v 
kmetijstvu ni rožnato. 

Kljub ugotovitvam, da smo 
v zadnjih nekaj letih pride-
lali več, kot smo predvideli, 
kmetijstvo ne ustvarja do-
volj dohodka za raizjširjeno 
reprodukcijo. Pri tem ,ne gre 

zgolj za večkrat porušeno 
razmerje med cenami kmetij-
skih proizvodov in reproduk-
cijskim materialom, marveč 
tudi še za drago proizvodnjo 
zaradi razdrobljenosti zem-
ljišč, nezadostno izkoriščene 
in zato drage kmetijske me-
hanizacije itd. 

Kar zadeva kmetijstvo in 
njegove v zelenem planu za-
stavljene naloge, nekaterih 
nismo uresničili tudi zaiadi 
dveh slabih letin zapored, 

V Sloveniji že več let na-
zaj bijemo bitko za obdelo-
valne površine, ki so stoletja 
nazaj zaradi zamočvirjenosti 
pa tudi suš in poplav dajale 
kislo mrvo in nasploh slabe 
pridelke. Gre za obsežna ag-
romelioracijska dela, ki pa so 
pogojena s predhodno koma-
sacijo zemljišč. Zal pa rav-
no v arondaciji in komasa-
ciji kmečke zemlje še zaosta-
jamo. 

Kot je na nedavni tiskovni 
konferenci povedal republiški 
sekretar za kmetijstvo Ivo 
Marenk, dipl. inženir, imamo 
možnosti, da z agromeliora-
cijami izboljšamo novih de-
vet tisoč hektarjev zemlje na 
področju sevemovzhodne Slo-
venije. 

Tudi na širšem celjskem 
območju še imamo precej 
takšne zemlje, ki bodisi iz-
postavljena sušam ali po-
plavam, daje slabše pridel-
ke. Samo v žalski občini so 
v zadnjih nekaj letih že za-
jeli z agromelioracijskimi po-
segi več sto kektarjev zem-
jilšč, drugo pa jih čaka v 
naslednjih letih. 

L. TRSTENJ.\K 



POl^AMJKLJiV 
AVTOBUSNI VOZNI 

RED 
Kar brez uvoda bom zapi-

sala besede, ki bi bile vse-
kakor bolj za ušesa nekate-
rih Izletnikovih delavcev, kot 
pa za vse bralce. Ne gre za 
Ix>hvtilo ali grajo šoferjev ali 
sprevodnikov, kot se to do-
gaja po navadi, ampak za ve-
liko napaljo tistih, ki so pred 
kratkim izdali nov vozni red. 
Pa ne, da bi se znašala samo 
nad novim, tudi prejšnji niso 
bili nič boljši. Vse lepo in 
prav za večino. Ampak, ta ve-
čino še ni popolna. Nekje so 
še ljudje, ki jih Izletnikova 
organizacija združenega dela 
kar pK>šteno postavlja ob 
stran. To se dogaja že nekaj 
let. 

Naj pKjvem, kaj se dogaja 
na relaciji Vitanje — Socka 
— Strmec — Vojnik — Celje. 
Z novo izdajo voznega reda 
se je stanje poslabšalo, saj 
nekaterih avtobusov sploh ni. 
Ne rečem, da jih povsem ni. 

pridejo prej a<n p ĵ̂ .taicjc. ^jgv-
dilo se je tudi, da jih sploh 
ni bilo. Ne iX)rniislijo, da so 
nanje vezani delavci in štu-
deni, ki imajo poleg zamu-
janja zaradi tega še velike 
probleme z opravičevanji. 

Res je, da je oila pred 
izdajo novega voznega reda 
oddaja v živo, na podlagi ka-
tere naj bi, vsaj po mojem 
mnenju, sestavljali nov voz-
ni red. Med to oddajo sem 
bila ogorčena na tiste, ki so 
se pritoževali na mestne lo-
kalne avtobuse in so se bo-
rili za nrinute. Niso pa izmi-
slili, da so nekje ljudje, ki se 
borijo za ure, saj nas je ve-
liko takih, ki moramo zaradi 
pomanjkanja prog hod:ti 
opoldan in zvečer po eno uro 
I>eš. 2e nekaj časa čakamo v 
upanju, da bomo dobili avto-
busa, ki naj bi vozila v Celje 
okrog enajstih- tn dvanajstih 
in enega, ki bi naj peljal na-
zaj okrog osmih zvečer. 

Veliko r ^ je, ki se spra-
šujemo, kdaj bo Izletnik po-
mislil tudi na nas, da bo spo-
znal, da smo tudi mi ljudje. 

MILEA ŠVAB, 
Tmovlje 10 a, 

Strmec pri Vojniku 

UREDNIŠTVO: Vprašanje 
je neposredno, problem na 
dlani. Upajmo in prosimo ko-
lektiv Izletnika, da odgovori 
na pilimo. 

SNSTROKTORJI m d 
»Vsem bralcem Novega ted-

nika pošiljamo prisrčne po-
zdrave z zvezne delovne ak-
cije šamac — Sarajevo. Tu 
smo kot inštruktorji AMD 
Slander Celje za poučevanje 
brigadirjev v praktični vožnji 
za »B« kategorijo. Imamo se 
zelo lepo in prijetno. 

Za inštruktorje AMD Šlan-
der Zora Koren.« 

Z NOŽEM NAPADEL ZDRAVNIKA 
v torek, nekaj po dvanajsti 

uri, se je Milenko Trivič iz 
vasi Brestovo, občina Dobo j, 
delavec Cestnega podjetja Ce-
lje, ki začasno stanuje v ba-
raki v Grličah, odpravil v Ro-
gaško Slatino, v zdravstveni 
dom. 

Odšel je v ambulanto dr. 
Bogdana Fuersta in zahteval 
2sdravniško spričevalo, ki ga 
je pot.reboval zaradi oprav-
ljanja šoferskega izpita. Zdrav-
nik mu je izdajo dokumenta 
odklonil, Milenko Trivič pa 
je potegnil nož in zdravniku 
zadal osem vbodov, ki pa na 
srečo niso bili usodni. Dok-

tor Fuerst je namr jč že iz 
nevarnosti. 

Pred tem je Milento Trivič 
v svoji baraki napisal pismo, 
v katerem je zagrozil, da bo 
zdravnika ubil, takoj nato pa 
je odšel v slatinski zdravstve-
ni dom. 

Morda bi se dogodek kon-
čaš s hujšimi i>osledicami, če 
ne bi medicinska sestra, ki 
je bila tisti hip prisotna, vlek-
la Triviča stran. 

Po dejanju je Trivič odšel 
na postajo milice v Rogaški 
Slatini, kamor je prinesel tu-
di izjavo in pa nož. Bil je 
precej prizadet, pod vplivom 
alkohola tn živčen. 

b t N I J U H b K I b l N U l K A 

§ ČASOM 
SLABOSTI JE TREBA ODPRAVLJATI 

Volilna skupščina občinske 
organizacije Zveze sindikatov 
v šentjurski občini je bila 
ob zelo dobri udeležbi dele-
gatov, zastopnikov družbeno-
političnih organizacij in dele-
gacije iz Temerina i7 avto-
nomne pokrajine Vojvodina, 
zelo uspešna. 

Predsednik Edi Dolar je 
razčlenil uresničitev delovnih 
programov zadnjih štirih let 
ter med drugim ugotovil, da je 
delegatski sistem najnolje za-
živel v zboru združenega dela, 
najslabše pa v samoupravnih 
interesnih skupnostih, kjer se 
delegacije niso sestajale. Po-
vezava med sindikatom in 
krajevno skupnostjo ,,e dobra 
tam, kjer so delovne organi-
zacije na sedežu lirajevne 
skupnosti; ker se 40°'o delav-
cev iz občine vom na delo v 
druge občine, seveda poveza-
ve z domačo krajevno skup-
nostjo ni. 

Delo delavskih kontrol se je 
nekoliko premaknilo, vendar 
še ni prav zaživelo. Delavci 
imajo še vedno premalo za-
upanja v svoje domala samo-
upravne organe, zato se obra-
ča.jo na družbenega pravobra-
nilca samoupravljanja. 

Nekaj' samoupravnih sploš-
nih aktov v nekaterih delov-
nih organizacijah je bilo sp re 
jetih po hitrem postopku v 
strahu pred minimalnimi 
osebnimi dohodki. Slabosti 
teh aktov so se že pokazale, 
zato jih dopolnjujejo in do-
grajujejo, upoštevajoč sistem 
nagrajevanja po delu. Družbe-
na prehrana je domala pov-
sod urejena; izjema so le de-
lavci gozdnega obrata ter ma-
loštevilni terenski delavci, ka-
terih delovišče se nenehno 
menja. Stanovanjske raz-
mere delavcev, ki pri privat-
nikih delajo za Ingrad niso 

najboljše, saj je stanovanjski 
provizorij ob Pešnici v sla-
bem stanju. Nočno delo žena 
in mladine je sicer v celoti 
odpravljeno, vendar se od ča-
sa do časa še pojavlja pri 
TOZD Elegant, s čimer pa se 
sindikat ni in se tudi v. bodo-
če ne bo strinjal. 

Pogodbena organizacija 
združenega dela Tajfim na 
Planini ima zaradi hitrega 
razvoja stisko v svojih delov-
nih prostorih, hkrati pa de-
lavci več mesecev zapored de-
lajo vse sobote in znatno pre-
koračujejo osemumi delavnik. 
Zadnji čas bi bil, da bi inve-
sticija za razširitev delovn h 
prostorov stekla, saj je že do-
volj dolgo načrtovana. 

Razprava, ki je sledila po-
ročilu je bila pestra, saj so 
delegati iznašli zelo Konstruk-
tivne predloge. Ugotovili so, 
da se praktično vse delovne 
organizacije v občini srečuje-
jo z istimi težavami pri nalo-
žbah v nove proizvodne zmo-
gljivosti, ki so objektivnega, 
pa tudi subjektivnega znača-
ja. Delovne organizacije so 
zaradi investicij močno za-
dolžene, njihova reprodukcij-
ska sposobnost je premajhna, 
premajhna pa je tudi angaži-
ranost na p>odročju lastnega 
razvoja — premalo jC upo-
rabnih programov. V nekate-
rih delovnih organizacijah so 
nekateri postali samozado-
voljni z obstoječim stanjem 
(češ, nam je dobro) ,n ne že-
lijo nobenih sprememo, boji-
jo se zadolžitev — njih edina 
težnja je obdržati si sedanji 
življenjski standard. Ne zave-
dajo se, da tudi nove tehno-
logije zastarijo tn da je po-
trebno nenehno korakati s 
časom in potrebami. 

E. RECNIK 

Kljub temu da je streha na žalski avtobusni postaji nova, 
pa vseeno oh vsakem deževju pušča na mnogih mestih. In 
nič kaj nenavaden prizor ni, ko vidimo potnike z dežniki 
pod to »streho«. Sicer pa — kdor nima dežnika, ta lahko 
itopi v bližnjo Namo in si ga kupi. Pa naj še kdo reče, da 

ni vse skupaj načrtno in smotrno prajeno! 
Foto: JANEZ VEDENIK 

Pred dnevi smo obiskali pripadnike teritorialnih enot v 
niiv kulturni prosi^nm. /lirani teritorialci iz žalske, hras 
predstavili kot izvrstni recltatorjl, šaljlvci in pevci, dob 
zbor, ki je zapel nekaj domačih In borbenih pesmi. Sams 
predstavniki družbenopolitičnega življenja treh občin, pi 
narji ter krajani, je Itpo uspela. 

ŠTIPENDIRANJE 

ZA NAJBOLJ NADARJENE 
Titov sklad za štipendiranje 

mladih delavcev in otrok de-
lavcev postaja vse bolj in-
strument delovnih ljudi in 
občanov, s katerim le-ti omo-
gočajo svojim najbolj nadar-
jenim in družbenopolitično 
aktivnim delavcem in otro-
kom delavcev, da se izobra-
žujejo in usposabljajo za po-
klice, dela in naloge, ki so 
v združenem delu najbolj po-
trebni. V delovnih sredinah 
pa je dovolj mladih delavcev 
in učencev — otrok delavcev, 
ki pri svojem delu dokazuje-
jo posebno nadarjenost in 
prizadevnost, dosegajo nad-
povprečne rezultate, so ino-
vatorji, samoupravno in 
družbeno-politično aktivni. 

Skupščina Titovega sklada 
SRS za štipendiranje mladih 
delavcev in otrok delavcev 

je zato tudi za šolsko It 
1978/79 razpisala več štip< 
dij, in sicer za študij iz d< 
in strokovno usposabljal 
ob delu, za otroke delavc 
v srednjih in visokih šoli 

Bodoči štipendisti mori 
skleniti s Titovim sklade 
pogodbo o štipendiranju, 
čimer se zavežejo, da bo 
pri svojem delu dosegli p 
viloma odličen učni uspi 
oziroma pravdober, štude 



kjer so pripravili zani-
in šmarske občine so se 
se je izkazal tudi pevski 
litev, ki so se je udeležili 
i komunisti in revolucio-

Poto: JANEZ VEDENIK 

m V N E 

^ povprečno oceno 8. 
^prav je pri razpisih za 
?endiranje iz Titovega 

eden največjih pro-
"nov prav odzivnost mla-
' iz delovnih sredin, je 
^ti in želeti, da temu le-
' ne bi bilo tako in da bi 
iipnost za zaposlovanje v 
lju dobila iz naših življenj-
h in delovnih sredin kar 
i Več predlogov za štipen-
»nje. M. P. 

I18BJE PRI PLANINI: 
RAZSTAVA 

Na pobudo prosvetnega društva 
»Franc Vrunč« bo v nedeljo, 2. julija 
ob 10. uri razstava slikarske kolonije 
»Petra Labode« iz Domžal v osnovni 
6oli Dobje. To bo oblika slikarske ko-
lonije in ex tempore. Tukaj nastala de-
la bodo takoj predstavili. Njihovo dru-
štvo je znano v naši domovini, zato 
upajo, da si bo to razstavo ogledalo 
veliko občanov. 

' Razstavo bo društvo priredilo v ok-
d r u kulturnih poletnih prireditev v 
Dob ju. 6. avgusta bo »Pokaži kaj znaš«. 

J02ICA SALOBIR 

CELJE: VEDNO AKTIVNI 
Odbor združenja borcev NOV kra-

jevne skupnosti Aljažev hrib Celje je 
tudi letos organiziral že tradicionalni, 
letni izlet svojih članov. To pot so 
Be popeljali v sončna Brda. Dobra or-
ganizacija, lepo vreme in žlahtna kap-
ljica v Dobrovem so pripomogli, da je 
bilo razpoloženje pri jetno. Obiskali so 
spomeniško Cerkno in druga obeležja 
iz NOB. 

Na povratku so si izletniki ogledali 
6e zgodovinsko Ajdovščino, v prijazni 
gorski vasici Podkra j pa so se srečali 
s člani tamkajšnjega krajevnega odbo-
ra ZB NOV, se poklonili spominu tra 
gično padlim borcem Gradnikovega ba-
taljona in ob spomenik položili tudi 
svoj venec. 

Tako Združenje borcev NOV »Jan-
ko Skvarča« iz Celja ohranja tradicije 
In obu 'a spK)mme na NOB ter jih pre-
tiaša na mlajši rod, sa j se teh izletov 
Udeležuje tudi več mlajših svojcev bor-
cev NOV. 

FERDO SIRCA 

SOSTAMJ: VELIKA VAJA 
CIVILNE ZAŠČITE 

v počastitev dneva civilne zaščite, 
je bila v nedeljo 25. juni ja v jutra-
nj ih urah velika vaja, na kateri je so-
delovalo okrog 800 uniformiranih p n 
padnikov enot civilne zaščite iz krajev 
nih skupnosti občine Velenje ter teri-
torialne obrambe, družbene samoza-
ščite, . splošne enote ter reševalne, sa-
nitetne in tehnične, kakor tudi poseb 
na enota iz termoelektrarne Šoštanj 
za. razkuževanje terena. P n va.ii so so-
delovali še gasilci iz vseh društev Šale-
ške doline. Vaja se je pričela z zrač 
nim napadom in enotami teritorialne 
obrambe, nato pa so stopili v akcijo 
gasilci, ki so z najsodobnejšimi sred 
stvi pogasili staro gorečo hišo na Ka 
juhovi cesti, medtem pa so iz bližnje 
stolpnice reševali ljudi po drsalnem 
ortu. Tehnična ekipa gradbenega pod-
jet ja VEGRAD je s pomočjo posebnih 
dvigal in gradbenih elementov v ne-
ka j minutah naredila most preko Pake 
za prenos ranjencev iz goreče hiše in 
stolpnic na desni strani Pake. V akciji 
je sodelovala tudi ekipa zdravstvenega 
doma Velenje s sanitetnimi avtomobili. 
Po končani vaji je bila parada vseh 
udeležencev skozi Šoštanj na Trg svo 
bode, k jer je načelnik civilne zaščite 
krajevne skupnosti Šoštanj ing. Franc 
Pečovnik podal poročilo poveljniku šta-
ba civilne zaščite občine Velenje ing. 
Petru Krapežu. Nato pa je vsem ude-
ležencem te do sedaj največje vaje. 
kakor tudi zbranemu občinstvu, govo 
ril o pomenu akcije predsednik Sveta 
krajevne skupnosti Miloš Volk. 

V. K. 

VELENJE: SONČNI VLAK 
Društvo invalidov občine Velenje je 

preteklo nedeljo organiziralo izlet v 
Rogaško Slatino in Atomske toplice p n 
Podčetrtku s posebnim »sončnim vla 
kom«. V nekaj letih je to že drugi 
»sončni vlak«, s katerim se je v iz-
redno lepem vremenu popeljalo na iz-
let okrog 180 članov društva. Za ve-
selo razpoloženje v vlaku so skrljeli 
kar tr i je harmonikar j i . Udeleženci iz-
leta, med katerimi je bilo tudi več 
težkih invalidov, so si ogledali zani-
mivosti v Rogaški Slat-ni. popoldne 
pa so se kopali v Atomskih toplicah. 
Najstarejša udeleženka izleta le bila 
stara 80 let, na jmlajša oa ie bila 23-
letna Sonja Verbnik iz Spodnjega Do-
loča pri Vitanju, ki je že od otroških 
let paralizirana in navezana na inva-

voTiiček — tokrat pa je bila sploh 

prvič na izletu in kakor je sama po-
vedala, se je celo prvič peljala z vla 
kom. Za dobro počutje in veselo raz-
položenje je skrbel predsednik društva 
Edvard Centrih, ki je izlet tudi orga-
niziral. V imenu železničarske sekcije 
in Agencije za turizem iz Celja sta 
vlak spremljala Martin Selič m Jože 
Hohkraut, ki sta p n vstopanju in iz-
stopanju pomagala težjim invalidom tn 
si tako pridobila pri udeležencih izle 
ta številne simpatije. Organizacija izle-
ta s »sončnim vlakom« društva velenj-
skih invalidov je vsekakor hvalevred-
na akcija. 

V. K. 

TABOR: GLAS MLADINE 
v mladinski organizaciji na Taboru 

je na željo nekaterih posameznikov iz 
šlo naše glasilo »Glas . 7 
n j im želim) seznaniti vse delovne or-
ganizcije v krajevni skupnosti, s čini 
se v klubu ukvarjamo, ka j delamo in 
ustvar jamo. 

Ker se nam Je želja izpolnila, upa-
mo, da ni izšlo zadnje, temveč bomo 
z izdajanjem nadaljevali in vsebino iz-
boljšali. Pri ureditvi prve številke so 
sodelovali mnogi dopisniki, tajnica 
Marjana Podbregar, ilustratorka Mari 
na Rajovec in tehnični vodja Vid Poz-
nič. Za izbrani naslov glasila pa sprej-
me knjižno nagrado Brane Miklavc. 
Pri izdali glasila je sodeloval tudi ko--
lektiv SIP Šempeter, ki je omogočil 
t iskanje. 

LJUBA FELICIJAN 

CELJE: POLETNE 
PRIREDITVE 

Dva dni po koledarskem začetku le-
tošnjega poletja je turistično društvo 
štartalo s prireditvami, ki nam bodo 
osvežile poletm čas. Upajmo, da bomo 
takšne in drugačne osvežitve v tem po-
letju le potrebni in, da bo končno vre-
me takšno, kot to od njega pričakuje, 
mo. 

Prvi so nas s promenadnim koncer 
tom razveselili člani pihalnega orkestra 
France Prešeren iz Celja. Prejšnj i pe-
tek so nas razveselili s poskočnimi zvo-
ki pred Volno v središču mesta. 

Jutri ob 17.30 uri bo pri jetno pred 
trgovino MAVRICA v Stanetovi ulici 
v družbi godbenikov keramikov in ru-
darjev iz Liboj. 

Na novem cvetličnem trgu pred 
Ljubljansko banko bo že 6. julija prav 
tako ob 17.30 uri promenadni koncert 
pihalne godbe iz Laškega. 2e naslednji 
dan, 7. julija pa bo v Pokrajinskem 
muzeju koncertiral Slovenski pihalni 
kvintet. 

2e v naslednji številki vas bomo se-
znanili še z ostalimi prireditvami, ki 
jih bo v letošnjem poletju še več kot 
deset. Tako nam obljubl jajo vrli delav-
ci Tui-ističnega društva iz Celja. 

VRANSKO: DRUGE 
KMEČKE IGRE 

Na Vranskem se že pr ipravl jajo na 
druge kmečke igre, ki bodo letos ,22 
in 23. julija. Prvi dan si bodo vsi ude-
leženci ogledali Savinjsko dolino, zve 
čer pa bo to že tekmovalni del pod na-
slovom »večer domačih kmečkih speci-
alitet«. Drugi dan bo dopoldne posve-
tovanje o kmetijst\-u, nato prikaz 
kmečke obrti in kmečke igre, ki bodo 
letos vsebovale naslednja tekmovanja: 
košnja ter grabljenje sena, sekanje 
debla, cepljenje drv, delanje butaric, 
nošenje vode v škafu, vožnja s cizo in 
štafeta 4x100 m. T. T. 

GOTOVLJE: PRAZNIK 
GASILCEV 

Gasilsko društvo Gotovlje pri Žalcu 
je minulo nedeljo praznovalo 75-letni-
co svojega obstoja. Najprej so poka-
zale gasilske desetine reševanje in eva-
kuacijo po letalskem napadu, nato pa 
je bila osrednja slovesnost, kjer je 
zbranim spregovoril predsednik IS ob-
čine Žalec Jože Jan, ki je poudaril pri-
zadevnost gotoveljskih gasilcev na vseh 
področjih v kraju. Praznovanje so za-
ključili s predajo novega ga.si'skef?a 
avtomobila, za katerega so večji del 
sredstev- zbrali sami krajani . 

T. T. 

BRATSTVO 
IN ENOTNOST 

v ponedeljek se je na Vranskem končalo t re t je sre 
lanje "Dratstva in enotnosti, ki so se ga udeležili pio 
i r j : 12 vseh naših republik. Letošnje je bilo posvečeno 
^-letniCi prve konference KPS in 11. kongresu ZKJ. 
h.:rati pa ao proslavili tudi i an osnorae šole Ivan 
Farčnik-Buč na Vranskem. Pionirje smo obiskali tei 
se z nekaterimi od njih pomenili o vtisih s tega zanlmi 
veea srečanja. 

TATJANA VUJOVIC, OS 
Petar Petrovič Njegoš Ce-
tinje: »Prvič sem v Slo-
veniji in občutek imam 
kot da tu že dolgo živim. 
Predvsem je to zasluga en 
kratnega sprejema, ki smo 
ga bili deležni. Mislim, da 
prav na ta način zares ne-
gujmo bratstvo in enot 
nost med našimi aaroa: 
Tudi lepot Slovenije si ru 
sem pre j tako zamišljala 
Vedela sm, da je S ove-
nija lepa, ka j takega p.i 
tudi nisem pričakovali I r 
kako čisto je vse! Sreča 
n ja se bom še dolgo spo-
minjala.« JASNA JITKOVECKI, OS 

Božena Plazzeriano Varaž 
din: »Obiskujem četrti ta-
zred osnovne šole in sem 
bila sedaj prvič v Slove-
niji. Zadovoljna sm bila i 
izredno gostoljubnostjo 
spoznala prijatelj ice inpn-
jatelje iz vseh naših repu-
blik tn navdušena sem naa 
lepotami Slovenije. Lani je 
bilo srečanje v Varaždinu 
in letos sem spet videla 
nekatere izmed tistih, s ka-
terimi sem se spoznala 
lansko leto. Lepo je bilo.« 

VESNA RASKOVIC, OŠ 
Jovan Popovič Kruševac: 
»Nikdar še nisem oila v 
Sloveniji, zato sem nad 
vsem, kar sem videla in 
spoznala še bolj navduše-
na. Presenetile so me le-
pote Logarske doline in 
številne cvetlice v Savinj-
skem gaju v Mozirju. Sta 
novala sem pri Barban 
Grabner z Vranskega :n 
domači so me izredno to-
plo sprejeli. Vesela pa 
sem tudi, da sem videla 
našo pobrateno občino. 
Teh dni mislim, da ne 
bom nikdar pozabila« 

SASO NECOVSKl, OS 
5tiv Naumov Bitola: »>Naj-
rečji vtis name je .'japra-
rila Logarska dolina, seve-
da, če posebej ne ome-
pjam tovarištva med vse-
Oii, ki smo bili skupaj teh 
riekaj dni. šele na •rJikš.nih 
srečanjih spoznavamo, ka j 
sta bratstvo in enotnost 
med našimi narodi- Sicer 
pa sem stanoval pri prija-
telju Borisu, Orgamzator-
jem še enkrat hvala za za-
res topel sprejem in pet 
čudovitih dni. Iz Sloveni-
je bomo odšli z najlepši-
mi vtisi.« BELINDA KATIC, OS 

Brača Lolič Travnik: »Sta-
novala sem pri prijateljici 
Mileni Prižnik in zares le-
po me je sprejela na s \ '0 
jem domu. Lahko rečem, 
da mi je bilo prav vse 
všeč, navdušena pa sem 
bila, ko smo si ogledali 
tekstilno tt>vamo Preb.>ld 
in videli, kako izdeluje.;o 
ženske nogavice. Upam, da 
bomo tudi mi prihodnje 
leto vse skupaj pripravili 
na takšnem nivoju, k.-t so 
ga na Vranskem. Prihod-
nje leto bo namreč orga-
nizator srečanja osnovna 
šola Travnik.« 

Ob koncu lahko zapišemo, da je srečanje uspelo v 
vseh pKglediii, za kar imajo sevetia največ zaslug pri-
zadevni organizatorji i osnovne šote na Vranskem. To 
so z 7-a(lovol.)stvom uerotavljali vsi udeležpnci, s kateri-
mi smo se poROvar.laii. Cilj srečanja, že med na,imla.fši-
mi jrojiti bratstvo Ln enotnost, pa je prav gotovo bil 
dosežen. 

Besedilo: JANEZ VEDENIK 
Foto: TONE TAVČAR 



TOZD ELEKTROKOVINAR 

OTVORITEV BO OB OBČINSKEM PRAZNIKU 
Elektrokovinar Laško je 

ena od 11. temeljnih organi-
zacij iz sestava Delovne or-
gamzacije Dravske elektrarne 
Maribor in slavi letos 30. ob-
letnico svojega obstoja. Ob 
praznovanju proslavlja kolek-
tiv velik delovni dosežek; 
otvoritev novih proizvodnih 
in upravnih prostorov. Zače-
tek kovinarske dejavnosti je 
pomenila priročna delavnica, 
ki je bila ustanovljena 1948 
ob graditvi RTP 110/35 k V 
LašI:o. Z njeno dograditvijo 
se je sestav zaposlenih ljudi 
nenehno večal in se je po-
stopno vključeval v nadaljno 
izgradnjo elektrifikacije slo-
venskega podeželja. 

Skozi desetletja so se zvr-
stila različna imena, in to: 
Elektrozapad Zagreb, Elekiro 
Ljubljana, Elektro Celje, 
Elektroprenos Ljubljana in 
od leta 1965 dalje Dravske 
elektrarne Maribor. 

Kot pomembnejši objekti, 
za katere so bile izdelane 
jeklene konstrukcije v Eiek-
trokovinarju lahko uvrstimo 
gradnje daljnovodov, kot so: 
č rn i kal — Koper, Selce — 
Podlog, Kranj — Naklo, Cer-
nuče — Ljubljana-Moste, Kle-
če — Ljubljana-Vič, Cirkovci 
— Srednja Drava 1., Cirkov-
ci — Kidričevo, Pekre — Tez-
no. Selce — Store in Ožbolt 
—• Vuhred. 

Nadalje so tu uvodni dalj-
novodi v razdelilno-transfor-
matorski postaji v Maribo-
ru, sodelovanje pri velikem 
številu rekonstrukcij daljno-
vodov različnega napetostne-
ga nivoja. 

Od {Kjmembnih gradenj 
razdelilnih transformatorskih 
postaj, za katere je Elektro-
kovinar izdelal jeklene kon-
strukcije štejemo: Cirkovce, 
Divača, Ljubljana-Kleče, Pod-
log, Maribor, Kromberg, Ko-
per, Naklo, Novo mesto. Sto-
re, Kidričevo, Slovenska Bi-
strica, Ptuj , čmuče , Ljublja-
na-Moste, Celje-Trnovlje, Ce-
Ije-Lava, Slovenj Gradec, Vu-
zenica, Ljubljana-Vič in Kr-
ško. 

Lahko bi še naštevali raz-
lične objekte v elektrogospo-
darstvu in drugih industrij-

skih panogah pri čemer je 
pomembno, da je v Elektro-
kovinar ju bilo do sedaj izde-
lano več tisoč ton različnih 
kovinskih konstrukcij in 
drugih izdelkov različnega 
namena. 

TOZD Elektrokovinar iz le-
ta v leto dosega dobre po-
slovne rezultaite, kar je plod 
izrednega zalaganja delovne-
ga kolektiva ob najtežjih de-
lovnih pogojih. 

Celotni proizvodni proces 
se je odvijal v nenačrtno gra-
jenih prostorih m dodatnih 
prizidkih. Proizvodni kom-
pleks je obsegal cca 700 kv. 
m pokritih površin in pri-
bližno toliko prostora na 
prostem, kjer je tekla proiz-
vodnja tudi ob najtežjih vre-
menskih razmerah brez us-
trezne opreme in transport-
nih naprav. 

Leta 1975 je bilo kolektiv 
pred vprašanjem ali to dejav-
nost opustiti ali z dodatni-

mi vlaganji obdržati vrsto 
dosedanje proizvodnje in de-
lovno tradicijo. Odločil se je 
za drugo: s pomočjo solidar-
nosti ostalih temeljnih orga-
nizacij Dravskih elektrarn, ki 
so prispevala del sredstev za 
gradnjo ter pridobljenim kre-
ditom Kreditne banke Mari-
bor, se je leta 1977 začela iz-
gradnja novih objektov in 
delna rekonstrukcija starih. 
Tako znaša skupna pridoblje-
na površina proizvodnih, po-
možnih in upravnih prosto-
rov preko 2.700 kv. m pokri-
tih površin. 

Vrednost te investicije zna-
ša okrog 26 milijonov di-
narjev. Pri tem pa ni vklju-
čena vrednost opravljenih 
udarniških ur, ki so jih čla-
ni kolektiva k gradnji prispe-
vali. Prispevek kolektiva po-
meni poleg udarniškega dela 
tudi del sredstev iz osebnega 
dohodka v višini 70 odstot. 
enomesečnega zaslužka. 

Nedvomno je, da pomeni 
pridobitev novih delavniških 
prostorov s sodobno opremo 
za kolektiv Elektrokovinar 
prelomnico v njegovem ob-
stoju. Novi prostori z ustrez-
no opremo pomenijo nepri-
merljivo zboljšanje delovnih 
pogojev, kateri so kolektivu 
bili tako neobhodno potreb-
ni. 

Prelomnico pa na j bi po-
menilo za Elektrokovinar tu-
di njegovo aktivnejše uveljav 
Ijanje na tržišču. S pridobit-
vijo sodobnih delovnih po-
gojev bo TOZD Elektrokovi-
nar s svojimi 100 delavci spo-
sobna letno izdelati okoli 
1000 t jeklenih konstrukcij 
za različne potrebe gospodar-
stva in jih v svojem obsega 
ali preko svojih kooperantov 
zaščititi z najsodobnejšo an-
tikorozijsko zaščito garan-
cije deset let. 

RUDI ZUPANČIČ 

MARUAGRADEC KS GOSTITELJICA 

PET LET NENEHNIH AKCIJ KRAJANOV 
Predsednik občinske skup-

ščine J 0 2 E R.-UH je pred 
dnevi nedvoumno izjavil, da 
je krajevna skupnost Marija-
gradeč ena najibolj uspešndh 
v občini Laško in da so nje-
ni Icrajani doslej velikokrat 
izkazali svojo zavest in zre 
lost pri ure janju skupnih 
interesov. To so storili vse-
lej z veliko mero lastne vo-
lje, z mnogo lastnega pri-
spevka tn prostovoljnim de-
lom, ki je v tej krajevni 
skupnosti pravilo tn začetek 
vsake družbene akcije. 

To je priznanje, ki sprem-
lja odločitev, da bodo letoš-
nje osrednje prireditve ob 
občinskem prazniku 2. jiuliju 
prav v tej krajevna skupno-
sti in da je krajevna konfe-
renca SZDL, kot pobudnica 

vseh akcij in pestre dejav-
nosti na prvem mestu med 
letošnjimi dobitniki prizna-
nja občine »2. julij«. 

Krajevna skupnost Mari-
jagradec je delavska, čerav-
no na njenejn območju ni 
ene delovne organizacije. Po 
številu zaposlenih in po na-
rodnem dohodku na prebival-
ca je na četrtem mestu v 
občim, je pa še prejd leti ve-
ljala za dokaj nerazvito in 
za družbeno manj uspešno. 

V zadnjih F>etih letih so 
se zvrstile naslednje večje 
akcije, pri katerih je samo-
prispevek in udarniško delo 
bilo temeljno gibalo družbe-
ne aktivnosti: 

% Izgradnja vodovoda dva 
kilametra globoko v dolino 
je imela za posledico zavest, 

da se lahko predvsem nase 
najibolj zianeseio. Zbrani so 
bili milijoni dinarjev, oprav-
ljenih na tisoče prostovolj-
nih delovnih ur. 

9 Druga akcija je bila 
podvojitev s samoprispevkom 
predviidene modernizacije ce-
ste. Od Laškega do Marija-
gradca je bil asfalt predmet 
prvega samoprispevka, po-
daljšek v enaki dolžini od 
Marijagradoa do sredine La-
homnega pa rezultat dodat-
nega samoprispevka kraja-
nov in njdh delovnih žuljev. 

9 Ureditev tolikanj spor-
nega podvozsa pod železnico 
v Radobljiah je bil nasled-
nji podvig, z nj im pa uredi-
tev treh cestnih mostov tn 
ureditev na kilometre krajev-
nih cest. 

% Ob sprejet ju drugega 
samoprispevka je bil izvršen 
tretji »asfaltni sunek« v do-
lino Lahomnice, in sicer do 
Tevč in klanca proti Reki. 

9 Hkrati je potekala akci-
ja zia izgradnjo kult.umega 
doma v Marijagradcu, ki je 
bil do tret je faze, do strehe, 
zgraoen izključno s prosto-
voljnim delom, skoraj brez 
dtnai'ja tnvestioiljskih stro-
škov. 

Letošnje leto je krona-
no z novimi usp>ehi. Poleg 
dokončne zgraditve kulturne-
ga doma bo ob prazniku ob-
čine odprt še en odsek asfal-
tirane ceste od Marijagradoa 
do Radobelj, poleg tega pa 
bo kra j in z n j im tudi La-
ško dobilo sodoben športni 
park. 

9 K letošnjim akcijam so-
di samonikla modemtza^rija 
ceste na Lahomšek, kakršna 
je pred letoma potekala tudi 
v Gabemem in na Ojstrem. 

Naštete so samo akcdlje ko-
munalnima značaja. Treba je 
p>ovedati, da je krajevna 
skupnost bila uspešna tudi 
pri drugih družbenopolitičnih 
nalc^ah, kot so bUe volitve, 
referendumi, organizacija pro-
slav, predvsem pa prvomaj-
skih praznovanj. 

Ob otvoritvi doma in nove 
ceste bo vrsta zaslužnih kra-
janov dobila bronasta pri-
2aianja OF, dosedanji pred-
sednik sveta KS Jože Zorko 
pa srebrno priznanje OF. 

JURE KRASOVEC 

OSNOVNA ŠOLA V LAŠKEM 

DELA NAJ BI SE PRIČELA SEPTEMBRA 
Vsi napori in večletno pri-

zadevanje ter velika solidar-
na pripravljenost občanov ob 
dveh uspešno izglasovanih 
samoprispevkih so končno 
obrodila težko pričakovan 
trenutek za vse učence, star-
še in celotno družbeno skup-
nost. 

S. 1. septembrom 1978 bi 
se n a j uradno pričela dela 
pri izgradnji novega prizidka 
osnovne šole. Sklep investi-
tor ja ; Sklada za financira-
n j e družbenih dejavnosti ob-
čine Laško in Gradbenega 
odbora za gradnjo šole je 
jasno in nedvoumno postav-
l jen: pričetek gradnje v za-
četku jeseni, zaključek in 
otvoritev ob prazniku repu-
blike pr ihodnje leto. Tudi 
f inančna sredstva so v glav-
nem zagotovljena iz samopri-
spevka in kredita republiške 
izobraževalne skupnosti, del 
pa se pr ičakuje od izvajalca 
v obliki px-emostitvenega kre-
dita. r . a v tako je v celoti 
pripravljena vsa potrebna 

dokumentacija in ustrezna 
dovoljenja, gradbeni odbor 
pa že išče najugodnejšega iz-
vajalca. Veliki napori, ki se 
vlagajo v priprave za priče-
tek gradnje pa seveda obve-
zujejo stanovalce v sedanjih 
stavbah in samoupravno sta-
novanjsko skupnost, da • ob 
medsebojnem sodelovcmju in 
prizadevanju kar najhi t re je 
omogočijo izpraznitev stavb, 
ki so namenjene rušenju. 

Z gradnjo prizidka se do-
končno zaključuje dograditev 
centralne osnovne šole v La-
škem, ki poteka že od leta 
1969, ko je bil zgrajen prvi 
prizidek in adaptiran stari 
del šole, v letu 1975 dogra-
jena m o d e m a telovadnica, 
sedaj pa torej pričakujemo 
drugi prizidek z 18 moderni-
mi učilnicami, kabineti, us-
treznimi prostori za svobod-
ne aktivnosti učencev, skui>-
nim večnamenskim prosto-
rom, povečano jedilnico in 
kuhinjo ter zakloniščem. Z 
razgibano arhitekturo bo nov 
prizidek prav gotovo primer-

no vključen v okolje in tako 
funkcionalno zaokroževal ce-
lotni šolski konipleks ob Ti-
tovi ulici. In kar je še pose-
bej pomembno; končno bo 
učencem Laškega in širše 
okolice sosednjih štirih kra-
jevnih skupnosti vendarle 
omogočen težko pričakovan 
enoizmenski pouk in s tem 
delno odprte možnosti celo-
dnevne šole. Tako urejeni po-
goji, ki jih učenci, učitelji 
in starši nismo poznali, sa j 
nas je vedno preganjala veli-
ka prostorska stiska in pre-
teča t re t ja izmena, bodo 
omogočili še kvalitetnejše 
vzgojno-izobraževalno delo, 
ki bo ob odprtosti in pove-
zanosti šole z družbenim 
utripom v krajevni skupno-
sti našlo svoj rezultat v bolj-
šem in bogatejšem življenju 
vseh nas. Bogatejši pa bomo 
tudi za spoznanje, da le s 
skupnimi močmi in solidar-
nost jo lahko kujemo lepšo 
bodačnost. 

JOŽE KRASOVEC 

puAzmm^ 
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LETOS V ZNAMENJU BRATSTVA 
IN ENOTNOSTI 

Ob letošnjem prazniku občine 'Laško bo rjrsta priredi-
tev, ki bodo potekale predvsem v krajevni skupnosti 
Marijagradec, v Laškem in Rimskih Toplicah. Praznik 
dneva borca bo v Brunku nad Radečami in praznik ru-
darjev v še vedno rudarski Rečici. 

Tako bo v PETEK, 30. .JUMIJA v Marijagradcu ot-
voritev kulturnega doma in za tem samostojni koncert 
na prostem, ki ga bo izvajalo kulturno-umetniško dru-
štvo »Peter Zrinjski« iz Vrbovca. 

V SOBOTO bo v Laškem slavnostna seja vseh zbo-
rov občanske skupščine, zatem otvoritev novih delovnih 
prostorov TOZD Elektrokovmar v Debru. 

Zvečer bo v domu »Dušana Poženela« srečanje kul 
turniških skupin iz pobratenih mest: Trstenika, Vrbov-
ca in Laškega. 

V NEDELJO, na sam praznik, bo v Marijagradcu 
na novem športnem igrišču tekmovanje ekip iz pobra 
tenih mest v košarki in malem nogometu, v Laškem 
tekmovanje šahovskih ekip iz pobratenih mest in v 
Rimskih Toplicah tekmovanje v namiznem tenisu. 

Osrednja prireditev, slavnostni zbor, bo popoldne v 
Marijagradcu, dopoldne pa na Brunku proslava dneva 
borca z razvitjem prapora krajevne organizacije ZB 
NOV Radeče. 

V PONEDELJEK bo v Rečici pri sindikalnem do-
mu proslava dneva rudarjev. 

J O e i l E J T I M U V I H 
PEVCEV 

Minulo soboto je bil v Laškem slavnostni koncert 
mjškega pevskega zbora TIM Laško. Pod vodstvom 
Milana Kasesntka je zbor »delovno« proslavil svojo F>©t-
desetletnioo obstoja. Pred polno dvorano je 33-čilanski 
zbor zapel 18 pesmi, od tega polovico umetnih tn polo-
vico narodnih. Občinstvo je nastopajoče nagradilo s plo-
skanjem ne samo za uspel koncert, maTveč tudi za 
njihovo dolgoletno delovanje na področju pevske kul-
ture Ta zbor je eden najstarejših kulturnih skupin v 
obotni in bera njihovih nastopov je tolikšna, da je p n 
najboljši voljni n j mogoče natančno določiti. Zbor je 
eden ci-stih, ki nikoli niso odrekli sodelovanja pri naj-
različnejših priložnostih. 

Ob slovesnosti, ki je sledila na koncu koncerta, je 
bilo podeljenih 16 Gallusovih znakov. Znake so prejeli: 
Bernard Potočnik, Stanko Kolšek, Rado Senica in Adolf 
Mikše. 

ZAPIS 

VČERAJ, DANES IN JUTRI 
Dolgoletno tradicijo laške-

ga piva pot r ju je jo trdni zgo-
dovinski viri, ki govore o 
tem, da je v Laškem obra-
tovala pivovarna že leta 1825. 
Natančnejše podatlce o pro-
izvodnji imamo za leto 1841, 
ko je pivovarna proizvedla 
30<10hl piva, leta 1889 je ko-
ličina naraiSla na 35-000 hI in 
leta la^G na 60-000 hI piva. 

Med drugo, svetovno vojno 
je bila pivovarna bombardi-
rana in precej porušena, ven-
dar smo jo po vojni hitro 
obnovili in nato stalno do-
grajevali. 

Leta 1950 smo proizvedli 
50.000 hI, leta 1960 68.000 hI, 
leta 1965 150.000 hI, leta 1970 
334.000 bi, leta 1975 444.000 hI 
In leta 1977 smo proizvedli 
580.000 hI. 

Takšen hiter vzpon pripi-
sujemo potrošnji piva, ki je 
močno narasla v celotni Ju-
gosflaviji. Pomembno obdob-
je v razvoju Pivovarne La^ 
ško predstavljajo leta 1965 
do 1975, ko smo zgradili sla-
d a m o ,povečali varitoico, 
kleti tn povsem obnovili pol-
nilnico. Predvsem pridnosti 
kolektiva in širšd družbeno-
politični skupnosti gre zahva-
la, da se danes uvrščamo 
med 29 pivovarnami v Jugo-
slaviji na 5. mesto in bomo 
letos dosegli proizvodnjo 
600.000 ha piva. 

V Pivovarni Laško jte za-
poslenih 380 članov kolelcti-
va. Pivo prodajamo v Slove, 
nijii in delu Hrvatske, deLio 
pa ga izvažamo v Avstriji® 
in Italijo. 5 0 p i v a distri-
buiramo preko svoje prodag-
ne orgaruaacaje, za kar ima-
mo okoli 40 kamionov in B 
poslovnih enot. Drugo polo^ 
vioo proizvodnje direktno 
odvzameta gostiinstvo in ve-
letrgovina. ^ 

V proizvodnem programu 
imamo naslednje vrste piva 
in osvežujočih pijač. 

— Zlatorog 12 % ekstrakta 
(4% alkohola); 

— Laški Golding 15 ®/o eks-
trakta (5 % alkohola); 

— Termalni desert 15 % 
ekstrakta (5 % alkohola); 

— Gren hmeljni! napitek 
(1,8% alk<Siola). 

V preteklih 30 letih smo 
skara j vse pivo prodajali v 
st/eklenicah. Zanimivo je, da 
v novejšem času narašča po-
t rošnja pdva v 50-1 kovinskih 
sodih. Razmerje steklenice — 
sodi se giblje 90:10 v korist 
vstekleničenega piva. 

P^ivovama Laško je znana 
po svojem pivu. Naj nave-
demo, da smo na svetovni 
selekciji v Brusl ju prejeli 
leta 1977 zlate medalje za 
vse tri v n ^ piva. 

F . L . 



Del obratnih stavb TIM v rudarslii Rečici pri l^a.^liom. 

PLOD SAMOPRISPEVKA 

ZDRAVSTVENI DOM 
POTEKA PO NAČRTU 

Sedanji prostori, k jer de-
^ luje splošna ambulanta, ne 

omogočajo, kl jub dobri volji 
in pripravljenosti zdravstve-
nih delavcev, da nudijo bol-
nikom zdravstvene usluge 
takšne kvalitete, ki jih so-
dobni čas zahteva. 

Ta ugotovitev ni nova. Za-
radi tega se je leta 1974 za-
čelo resno razmišljati o grad-
nji rkovega zdravstvenega do 
niii. Z oairom na to, da ni bi-
lo mogoče že tedaj graditi ce-
lotni zdravstveni dom, so se 
odločili za eta,pno gradnjo. 
Vrednost te investicije znaša 
okold 2.500.000 dinarjev, finan-
cirala pa se je s pomočjo fi-
nančne pomoči Občinske 
zdnivstvene skupnosti . Regio-
nalne isdravstvene skupnosti , 
nekaterih organizacij združe-
nega dela in sredstev Zdrav-
stvenega centra v Celju. 

Na iniciativo samoupravnih 
1 organov Zdravstvenega doma 

La.-̂ ko in posebej tovariša Ve-
I likonjH dr . Toneta, ob razu-
f mevanju od strani Mravstve-
i nega centra v Celju in Regio-
t nalne zdravstvene skupnosti 
j so bili že v jeseni leta 1975 
I naročili potrebne načrte. 

Kot je to običajno pri sle-
herni novogradnji, se je prav 
tako pri gradnji zjdravstvene-
ga doma v Laškem pokazalo, 
da prvotno plano-ana sred-
stva aa pravočasno zaključe-

1 no gradnjo ne bodo zadosto-
vala. 2e pri sklenitvi osnov-
ne gradbene pogodbe z izva-

' jalcem GIP INGRAD Celje — 
! TOZD Laško se je morala 
• prvotno planirana vsota 
' 9,500.000 dinarjev dvigniti na 

11,150.000 dinarjev. V tej vi-
šini je bila tudi p>ogodba skle-

' njena. 
Gradnja novega zdravstve-

: nega doma se je že pričela 
» jeseni lanskega leta. Skle-
njena pogodba z izvajalcem 
<iel predvideva, da bodo de-
la zakljtičena do 29. novem-

, bra letos. 
Brez dvoma je, da je pred-

; niet zanimanja večjega šte-
j vila delovnih ljudi in občanov 

Laškega, kako se gradnja fi-
•iancira in kakšni so prisotni 
problemi v zvezd z zbiranjem 
tinjinčnih sredstev. 

Celotna investicija se finan-
cira iz več naslovov. Zaradi 
tega je bil imenovan poseben 
^ b o r za zbiranje sredstev, v 
katerem so predstavniki vseh 
te.interesiranth subjektov in 
Inoa nalogo koordinirati celot-

; 'to akcijo in seveda zbrati fi-
; Oančna sredstva, poi>rebna za 
gradnjo v predvidenem obse-
gu. 

Predpostavljamo, da bo ce-
s t n a gradnja vredna cca 
H.000.000 dinarjev. 

OD KOD SREDSTVA? 
Regionalna xdravstvena 

skupnost oziroma občinska 
naj bi prispevale skupaj v 3 
letih 9,000.000 din, delavci, 
zaposleni v združenem delu 
v OZD tega dela naše obči-
ne bodo prispevali v 4 letih 
4 X 425 dinarjev, kar bi sku^ 
paj znašajo 2,000.000 din, iz 
naslova samoprispevka, ki se 
zbere na območju, ki graviti-
ra na Zdravstveni dom La-
ško namensko razporejenih 
1,500.000 din, iz prispevka, ki 
ga prispevajo OZD in TOZD 
iz naslova ustvarjenega ostan-
ka dohodka v letu 1976 in 
1977 na j bi se zbralo skupaj 
1,000.000 din in iz drugih na-
slovov 1,.500.000 din. 

Za zaključek moramo po-
vedati, da poteka akcija zbi-
ranja sredstev po načrtu in 
da doslej nismo naleteli na 
nerazumevanje. Vse to d<.>ka-
auje, da . je gradnja novega 
edravstvenega doma v Laškem 
resnično potrebna. 

OB OBLETNICI TIM 

VELIKE MOŽNOSTI ZA BODOČI RAZVOJ 
Pričetek rudar jen ja v oko-

lici Laškega sega daleč v 
pre jšnje stoletje, zato mia 
industrijsko-delavska tradici-
ja sedanjega kolektiva TIIM 
Laško globoke korenine. V 
vseh letih je bda razvoj ru-
dar jen ja spremljan s precej-
šnjimi težavami, vendar se 
je rudar jen je obdržaio vse do 
danes, ko postaja tudi naj-
zvestejšim pristašem rudar-
jenja jasi«;, da so rentabilne 
zaloge pri kra ju . 

2e leta 19ti8 smo spoanali, 
da izčrpani premogovnik ne 
bo mogel več dolgo preživ-
ljati 500-članskega kolektiva, 
zato smo že tedaj pričela 
iskati nov proizvodni pro-
gram. S pomočjo družbene 
skupnosti in ob veUkih pri-

zadevanjih m odrekanju vse-
ga kolektiva ter po številnih 
zapletih smo na dan rudar-
jev leta 1973 usp>eli .spustiti 
v pogon moderno tovarno za 
proizvodnjo izolacijskih in 
embalažnih materialov. Od 
tega, 2id vse v tem kolektivu 
zaposlene, z^odovins.i.^a dne. 
raste iz rudarskih korenin 
nova uspešna generacija de-
lavcev in samoupi-avljalcev. 

Delo in razvoj nove tovar-
ne so spremljale velike te-
žave. Vse te težave so bile 
FKJvzročene v glavnem od zu-
naj, čeprav tudi tistih, k: 
.smo jih povzročali sami, nI 
manjkalo. Med t e ž a ^ , ki jih 
mi obravnavamo kot zuna-
nje štejemo v glavnem dve 
skupine: Prva skupina je, da 

je bila nova tovai'na sfinan-
ciiana z namenom, da zii.po-
sli ca. 300 delavcev. Zal pa 
je bila sfinancirana pod izra-
zito neugodnimi kreditnimi 
pogoja in le 60—70%, kar ima 
še danes težke ekonomske 
posledice. Vsa ta obdobja 
proizvajamo tržno manj m 
teresantne proizvode in pro-
izvode z nizko akimiulativno-
stjo. Tako smo bili prisiljeni 
p n naši proizvodni m j>o-
slovni politiki UTOljavljaU 
principe ekstenzi\'ne politike 
z vsemi negativnimi po.sledi 
cami. Zlasti ekstezivnosti p n 
zaposlovanju, na katero smo 
bili prisiljeni, ima in bo še 
imela izredno negativne po-
sledice. 

Druga skupina problemov 

je vezana na osK.rbc proiz-
vodnje s potrebnimi surovi-
nami tn reprodukcijskimi ma-
teriah. Na začetku nvesticije 
smo imeli vsa potrebna za-
gotovila jugoslovanskih pro-
i2ivajalcev teh surovin in ma-
terialov, da nas bodo oskr-
bovali v celoti. Fa zagotovila 
so ostala le na papir ju , tako 
da smo zsa večino ključnih 
proizvodov vezani na zelo 
drage uvo2ffie suro\ ine. V 
zveza s tem pa nastopajo 
problemi hitro se spreminja-
jočih in restrikti^Tiih uvoz-
nih predpisov m proMemi 
zagotavljanja potrebnega last-
n ^ a izvoza. 

Pred nami je obdobje 
uresničevanja d r u ^ strate-
ške naloge, ko moramo sta-
biUzirati tn dati trdnost ter 
perspektivnost tisoč delov-
nim mestom. To pa praktič-
no p>omeni, da je pred nami 
naloga delne ali celotne pre-
usmeritve za ca. 600 delov, 
nih mest. kajti za TOZD 
Rudnik, Gračnica in delno 
ESOT moramo najti dodatne 
in preusmeritvene programe, 
ki bodo podrejeni osnovni 
usmeritvi delovne organiza-
cije. 

Kljub vsem slabostim in 
F>omanjkljivostim, ki sprem-
ljajo naš vsakdan smo ob 
I>eti obletnici upravičeno po-
nosni na velike dosežke. 

Naša bodoča programsko-
tržna usmerjenost objektiv-
no nudi na vseh treh osnov-
nih usmeritvah velike mož-
nosti tudi bodočega in hi-
trega in uspešnega razvoja, 
kajt j : 

— S proizvodnjo izolacij-
skih materialov in iizolacij-
skih sistemov se vključujemo 
v široka družbena prizadeva-
nja na področju štednje z 
energijo in očuvanja zdravega 
okolja. 

— Tudi gla\'ni spremljajo-
či programi, kot na primer 
proiz\'odnja hladilnih stolpov, 
se dolgoročno vključuje v t^ 
prizadevanja in je izjemno 
perspektivna. 

— Z izgradnjo hladilni ških 
in skladiščnih investicijskih 
objektov se vključujemo v 
uresničevanje najširših druž-
benih planov, tako na po-
dročju pndobivanja , kakor 
tudi na področju skladišče-
nja hrane. 

— S proi27Vodnlo sodobne 
embalaže omogočamo indu-
s tn j i , da se vključuje na 
mednarodna tržišča. 

Koliko bomo na vseh na-
vedenih pK>dročjih uspešni, 
je odvisno predvsem od pri-
zadevanj sodelavcev in de-
lavcev TIM in od ispešno-
sti najširše družbene skup-
nosti. To velja še tembolj 
zato, ker smo se v TIM od-
ločno opredelili za uresniči-
tev jugoslovanskega koncep-
ta delovne organizacije, sa j 
smo leta 1977 spustili v po-
gon novo tovarno za proiz. 
vodnjo termoiaolacijskih ma-
terialov in embalaže v Mio-
nioi SR Srbija, ki je TOZD 
v sestavu TIM. 

Trenutno p« smo v faaai 
priprav za uresničitev podob-
nega projekta v SR Makedo-
niji. 

Vse slabosti ln težave, ki 
spremlja jo naš vsakdan so 
stalni predmet naših stabili-
zacijskih in akcijskih progra-
mov. Tem težavam in slabo-
stim smo torej napovedali 
permanentno vojno. V večini 
bitk zmagujemo, zato smo 
prepričani, da bomo tudi 
vojno dobili. 

Rudarske korenine so naj-
boljše jamstvo. 

SREČKO SENTJURC 

RADEŠKI PAPIRNIČARJI NA PRAVI POTI 

KOLEKTIV PAPIRNICE NE ŽIVI SAMO ZASE 
Sedemnajsto stoletje je do-

lini Sopote prineslo novo de-
javnost: takrat so posta^vili 
ob čistem p>otoku papirnico, 
imenovano »papirni mlin«. Iz 
skromnih začetkov v sedem-
najstem stoletiu je izdelava 
ročno izdelanih papirjev na-
predovala bolj kvalitativno 
kot količinsko, saj je že leta 
1736 v Rade&ih Izdelani pa-
pir imel vdelan kvalitativni 
vodni znak. 

Razvojna pot je bila torej 
dolga. Papir so v Njivicah 
pri Radečah izdelovali ročno 
vse do konca devetnajstega 
stoletja. 

Papir iz Papirnice je med 
vojno po skrivnih poteh od-

hajal v roke partizanom m 
služil za FK>trebe naše nove 
vojske; junija leta 1944 je 
prišla v Radeče močna eno-
ta p>artizanske vojske, se 
oskrbela s papir jem in dru-
gim matenalom, pri odhodu 
pa onesposobila proizvodne 
stroje, tako da je proizvod-
nja popolnoma prenehala. 

Domačini po osvoboditvi 
mso držali prekrižanih rok, 
pač p>a so z vso vnemo pri-
čeli z obnovo svoje tovarne. 
Po njihovi zaslugi je proti 
koncu leta 1945 stekla proiz-
vodDija in njim gre zahvala, 
da je proizvodnja papir ja v 
Radečah tudi ostala. 

Približno dvestopetdeset de-

lavcev je takoj po vojni iz-
delalo nekaj več kot 2000 ton 
papir ja . Po podatkih doseže 
leta 19C4 300-članski kolektiv 
proizvodn.jo 4000 ton V tej 
razvojni fazi ne smemo pre-
zreti leta 1950, v katerem so 
tud; radeški papimičarja pre-
vzeli podjet je v svoje uprav-
ljanje. Da so dobro gospoda-
rili, ob hki-atni rasti samo-
upravne orgiiniziranosti, go-
vori dejstvo, da eta 1963 
sprejeta odločitev ob več,:em 
razmahu F>odjetja ni bila ne-
premišljena. Sklep samo-
upravnih organov je bil re-
aliziran dve leti pozneje. N o 
vo zgrajeni objekti, nov tretje 
p>apimi s t ro j z vsemi dodat-
nimi stroji za predelavo pa-
pirjev so bili dani v obrato-
vanje leta 1965. štiristodvaj-
setčlanski kolektiv lahko ta. 
ko i2idela že 10.0001 p>apirja 
na leto, to je petkrat več kot 
v prvih povojnih letih. 

Dobro znam rek »kdor ne 
napreduje, nazaduje«, tudi 
Radečanom m dal sp>ati. Le-
ta 1973 snio pričeli z ople-
menjevanjem papirjev v no- -
vem obratu Muflon, ki danes 
s 130 zaposlenimi proizvaja 
samolepilne papirje, magnet-
kontne kartice, dekor folije, 
silikonizirane papir je . 

Pred letom in pol smo pa-
pimičar j i pKmoTOo slavili. 
Pognah smo še en sodoben 
papirni s t roj — letno sedaj 
izdelamo že več kot 22.000 
ton papirjev in tako je omo-
gočeno, da bo na razpK>lago 
dovolj papirjev za domačo 
predelavo, jugoslovansko tr-
žišče in še nekaj za izvoz. 

Skrbeti za tehnološki raz-
voj in rast Tovarne papirja 
v Radečah na bila naša edi-
na naloga v razvoju. Nove 
razvojne smeri so narekova-
le tudi kvalitetno rast sa-
moupravl janja , samoupravne 
organiziranosti. 2e pred pe-
timi leti smo napravih nov 
korak z ustanovitvijo dveh 
temeljnih organizacij združe-
nega dela in delovne skup-
nosti skupnih služb. Tako 
smo vzpvoredno z novim de-
legatskim sistemom v prvi 
mandatni dobi že utrjevali 
in izp>opolnjevali tudi samo-
upravno FK)t v organizaciji 
združenega dela ter sklopu 
sestavljene organizacije zdru-
ženega dela Slovenija papir, 
v katero so vključene, z Iz-
jemo ene, vse proizvajalke 
celuloze in papdrja v Slove-
n i^ . 

SPAN ing. X)2E 

MERX — TOZD PRODAJA LAŠKO 

PRED VELIKO NALOGO 
ZAKAJ NOVA BLAGOVNA HIŠA V LAŠKEM? 

Kolektiv Mencovega TOZD 
prodaja v Laškem se krepko 
zaveda svoje osnovne naloge 
za smotrn in hiter pretok 
blaga od proisivodnje do po-
trošnika. Pri tem ne gleda 
kolektiv le skozn prizmo eko-
nomskega interesa, kaj t i si-
cer bi ne razvijali perifernih 
trgovskih izpnastav, ki izpri-
čuje jo predvsem krajevni in-
teres. 

V sprejetem srednjeročnem 
načrtu je TOZD Merx-proda-
ja Laško še marsčkaj nare-
dil. Njegov pr<^ram je spri-
čo razpoložljive ekonomske 
moči zelo obsežen. Dosedaj 
je kolektiv uspešno uredil: 

Poslovalnico JAGODA v La-
škem, poslovalnico MARIJA-
GRADEC, poslovalnico TEV-
CE, poslovalnico GRACNICA, 
j>oslovalnico SEDRA2, razši-
rili prostore v MARKETU 
TRBOVLJE in MARKETU 
SEVNICA. Najobsežnejša na-
loga pa stoji pred nami in 
to je izgradnja blagovne hi-
še v Laškem, ki je po vseh 
dosedanjih prizadevanjih pri-
šlo do zaključne faze pri-
prav pred začetkom izgrad-
nje. Kljub velikim sred-
stvom, ki smo jih in jih še 
bomo vlagali v razvoj delav-
nosti pa s tanje še vedno ne 
bo času pr imemo, to pa je 
vzrok, da je bilo podedova-
no stan je izredno slabo in 
da smo vsa povoina leta ve-

liko premalo mislili na po-
sodabljanje prodajaln, kar je 
p>a pra^-zaprav značilno za 
trgovino na sploh. 
. Zakaj nova blagovTia hiša 
v Laškem? 

Potrebe in želje potrošni-
kov so v skladu s splošnim 
raz\'ojem dosegle tako viši-
no, da jih Laška trgovina z 
zastarelimi in razdrobljenimi 
lokali na v s tanju pokrivati. 
Izbira blaga J e vse preveč 
revna in celo skupine blaga, 
ki jih Laška trgovina v ta-
kem stanju ni sposobna nu-
diti potrošniku. Posledica ta-
kega s tanja je odliv kupne 
moči, ki F>ovzroča: dvojno 
škodo: potrošniki imajo več 
stroškov in izgubijo več ča-
sa, da nabavijo željeno, k ra j 
kot tak p>a je z odlivom kup-
ne moči ekonomsko priza-
det. 

Nova blagovnica bo loci-
rana ob sedanjem MARKE-
TU v Laškem. Po t^otavlja-
nju na podlagi idejnega na-
črta strokovnjaki ugotavljajo 
da: 

# bo imel novi objekt za-
dostne površine za organiza-
cijo sodobne trgovine, 

# bo možna funkcionalna 
ureditev, 

# se bo objekt dobro 
vključil v okolje, 

0 bo lepo urejeno okolje 
s vsemd potrebnimi dovoei, 

p>arkiriščl, napajanjem etaž 
itd. 

Ko ugotavljamo nezadost-
no akiunulativnost tovrstne 
trgovine se samo po sebi po-
nuja vprašanje, od kod pa 
sredstva za izredno veliko 
investicijo? 

Tolikšnih investicij 'take in 
pKxiobne TOZD seveda samo-
stojno niso sposobne. Ob 
združitvi v delovno organi-
zacijo MERX — CELJE smo 
se s samoupravnim sporazu-
mom med ostalim tudi do-
govorili o skupni investicij-
ski politiki ln drugič, druž-
ba ugrotavlja, da nerazvita 
trgovina povzroča ozko grlo 
proizvodnje, zato daje ob 
odobravanju kreditnih sred-
stev za razvoj trgovine, več 
prednosti. 

Želimo ln prizadevali si 
bomo, da do začetka grad-
n je pride v tekočem letu. 
Trenutno je v izdelavi glav-
ni projekt , temu pa sledi 
pridobivanje potrebnih doku-
mentov. 

Kolektiv Je pripravljen an-
gažirati vse svoje sile in spx)-
sobnosti za dosego cilja. Tru-
dil se bo tudi, da bo prido-
bil zaup>anje potrošnikov, 
zlasti pa VELIKIH potrošni-
kov, ki se verjetno iz neza-
up>anja do lokalne trgovine 
odločajo za nabavo pri tr-
govskih organizacijah itsven 
kra ja . 



PIŠE 

DR. MILAN 
BEKČIČ 

IZVENMATERNICNA 
NOSEČNOST 

: Proces reprodukcije ima v življe-
\ n ju ženske važno vlogo in pri tako 
E kompliciranih procesih so zeo pogosto 
E prisotna stanja, ko je ženska nepre-
E stano na meji patologije, ki prekorači-
: jo tolerančne meje organizma in pov-
I zročajo številna i>atološka s tanja v do-
: bah spolno zrele ženske. 
: Izvenmaternična nosečnost je izjem-
[ Ai pr imer nosečnosti in tega patolo-
: škega s tanja , kadar se oplojeno jajče-
: ce, ki se lormalno vgnezdi v mater-
I nični votlini, sedaj vgnezdi izven nje 
: in se večinoma razvija v jajcevodih, 
i Jajčece se oplodi normalno v jaj-
l cevodu, od tod potuje sedem do deset 
I dni, da doseže maternično votlino. Ce 
i se iz kakršn^iikoli vzrokov potovanje 
I skozi jajcevod podaljša, ali zaradi raz-
I vojne nepravilnosti in vnet ja na jajce-
i vodih naleti na oviro, se pjotovanje 
i ustavi v jajcevodu, v okolju, ki ne 
i ustreza razvijajočemu plodu, plod od-
: mre in življenje ženske je ogroženo. 
: V skora j dveh t ret j inah primerov 
: gre za patološko s tanje s kroničnim 
I potekom in v eni t re t j im za dramatič-
1 no in alarmantno, za življenje ženske 
I zelo nevarno rupturo jajcevoda. Ra-
1 stoče ja jce raztrga jajcevod, pri tem 
I ženska začuti hude bolečine, nenadna 
i ki*vavitev v t rebušno votlino je tako 
I huda, da ženska lahko v eni do dveh 
i urah izkrvavi. Potek je dramatičen, 
i ženska hi t ro bledi, krvni priti.sk pa-
: da, izraz hudo bledega obraza je za 
i vse zaskrbljen, žensko prii^eljejo reše-
i valci kot nujen primer, če je ženska 
i sama doma in ji nihče ne pomaga, lah-
i ko v eni do dveh urah umre. Zname-
i n ja bolezni so tako jasna in nujna, 
i da moramo žensko takoj operirati, 
i Neredko so ženske, ki n imajo sko-
i r a j nobenih težav, krvavitev skozi nož-
i nico je malo, včasih krvavitve ni. 2en-
i ska se p>očuti bolana in opravlja svoje 
i delo dneve in včasih tudi tedne, toži 
i o pri t isku in neprestani topi bolečmi 
i v spodnjem delu telesa, kdaj pa kda j 
i ima krče, neprestano po malem krva-
i vi, pr i pregledu pa ugotovimo ob ma 
i temici gmoto z nejasno mejo, ki je 
! včasih zelo občutljiva, opravimo p o 
I možne preiskave v zdravstveni usta-
: novi — boLnišnici, punkcijo skozi nož-

nico, zabodemo debelo iglo, nataknjeno 
na brizgalko in če dobimo temno s 
kuagtUi pomešano kri, je preiskava 
pozitivna in po navadi operiramo ta-
koj F>o opravljeni preiska/ i . Pri kro-
ničnem poteku izvenmatemične noseč-
nosti ostanejo vse ženske žive. Pri rup-
turi j a j c e v o d je prognoza odvisna od 
pravočasne diagnoze in operacije. Do-
isra t re t j ina žensk, ki so bile operira-
ne zaradi izvenmatemične nosečncsti, 
pozneje normalno zanosijo in rodijo. 
Vendar je pri teh ženskih možnost 
ponovne izvenmatemične nosečnosti 
precejšnja , zato je potrebno, da vsa-
ka ženska pravočasno po izostanem pe-
rilu hodi redno na zdravniško kon-
trolo. 

Zdravljenje vnetij jajčnikov in pri-
veskov, prepr3Čevanje abortusov, je ze-
lo pomembno pri preprečevanju iz-
venmatemične nosečnosti. Strokovnja-
ki opozar ja jo o medsebojni vzročni 
povezavi splavov z izvenmaternično no-
sečnostjo. Verjetno je ta povezava 
manjša , kot se na splošno misli, se-
veda bi bilo nepravilno iz tega skle-
pati, da je sDlav neškodljiv in gotovo 
nosi s seboj potencialne vzročnosti na 
incidenco splava pri ženski z izven-
maternično nosečnostjo. 

S pravilnim načrtovanjem družine 
v naši družbi, s propagando, zdrav-
stveno in spolno vzgojo, z dobro or-
ganizacijo posvetovalnic za ženske, sku-
šamo preprečevati nezaželene nosečno-
sti in omog<:>čiti ženskam, da zanosijo 
takrat , kadar si to želijo. Splav je naj-
man j primeren za uravnavanje števila 
otrok, neredko ima tudi medicinsko 
dobro opravljen splav hude fKisledice: 
stalna vnetja, nepl(xinost, nosečnost iz-
ven maternice, komplikacije in nepra-
vilnosti med poznejšimi nosečnostmi 
in porodi. 
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ALPINISTIČNI KOTIČEK 

PREPLEZANA AMERIŠKA SMER V HUASCARANU 
Končno je prispela vest iz Lime 

v oblikii telegrama, ki pa ni po-
vedala ni^ vzpodbudnega. Vsebi-
na: »Knez ima lažje ozebline — 
prideta s Culkom v petek iz 
Prankfuirta — Cetima«. Pričakaia 
smo fanta na letališča, pobasali v 
avto in zabeležili naslednje: 

— Oprava je 1. 6 prispela v Li-
mo in obsedela pred ruepopustlji-
vim oarinskun zidom. Oprema je 
bdla zapečatena, ker Jugoslavija 
nima (zaradi tiskarskega škrata) 

pogodbe za začasno uvozne-izvcene 
posle, ko gre za športne in po-
dobne priložnosti. Po posredova-
nju konizula in predsednika itali-
janskega kilMba je uspelo iztrgati 
sode z materialom šele 7. 6. Pre-
cej je k tej zamuidi prisg?6vala go-
renjska odprava v Ande, ki je 
zaradi istega proMeana en teden 
prej iz carine droibesedno iamiiikni-
la svojo opremo. 

— Sledd bri dni potovanja iz Li-
me v Huarae in Taenganuoo v do-

lini Crus do višine 4200 m. Mo-
čni kamioni delauo in čistijo 
cesto kar sproti in imajo v ta 
namen naložen stalno mali bul-
dožer. 

— Postavitev baae in prvi akli-
matlzacajski vzponi pod st.eno 
Chacrarayo, Pisco in vrh Yana 
Pacqua (5100 m). Pojavijo se te-
žave z višinsko boleaiijo in prvi 
morajo v »bolniško«. 

— Poskus v steni Chacrarajno se 
ne posTieči; temperature podnevi 
so pnevisoke, sneg se vdaira in 
nevarnost plazov je neposredna. 
— 15. 6. naskočijo Pranček Kreea, 
Ivan Lesjak in MiSo Culk Ameriš-
ko smer v severozahodnem grebe-
nu Huâ ĉararna (6654 m). Smer je 
visoka 2000 m in ima največje 
težaive v višni nad 6000 m (V. in 
Al). Torej garanje in napoar prve 
vrste. Po treb;effn bivaku doisežiejo 
vrh Na četrti bivak so prisili'eini 
pri sestopanju na leden:ku, kjer 
je prišlo zaradi mokrega snega in 
ledanišloe vode do oanzmienija pri 
Knezu, ki je sioer na'močnejši 
mož odpiraive. Tudi pri Lesjaku in 
Culku ni šlo brez omrzlin, v&ndair 
s*a se isjvlekla brez posledic. 

Odprava nadaljuje z delnm in 
ima v načrtu steno C!hopicalqi. 
Snežne raamare so neugodne, ker 
so preko dneva visoke temipera-
ture, ponoči pa zredno nî zke — 
do minus 20 C. Razpoloženje .te 
fclljub tem razmeram izredno, or-
ganizacija brea pripomb, razen 
poročanja v domovino, kiier do-
bijo ocaoo nezadostno. Plezalca, 
ki sta že doma, se počutita do-
bro in tt»dd Kne2! ne bo imel od 
TV̂ Sikodbe nobenih trajnih posle-
dic. CIC 

PRVENSTVO 
VRTNICE TUDI V 

TENISU 
Na prvenstvu VRTNICA 78, ki 

je bilo minuli teden na igriSčih 
v parku, je zmagal Vili Koražija 
pred Ljubom Jovanom, Janežem 
Ko n itd. Na tem to-imovaniju, 
ki naj bi postalo tradicionalno, je 
sodelovalo 18 tekmovalcev. 

Na suki- Smer vzpona z vrisanimi bivaki. Zadnjega so si 
plezaicI uredili v ledeniški razpoki sto metrov pod vrhom. 

I Ml IN ZDRAVJE 

NAČRTOVANJE DRUŽINE 
IN KONTRACEPCUA 

Za^-estnemu načrtovanju 
dmžme pomaga le sodobno 
organizirana kontracepcijska 
služba. Splav, ki je bil voasili 
edino sredstvo za regulacijo 
potomstva, nosi za žene or-
ganske, psihične in vsestran-
ske posledice, za dmžbo pa 
pomeni velik ekonomski iz-
(iatek. 

Mladini odsvetujemo pre-
zgodnje spolno življenje, ker 
v času dozorevanja mladi še 
niso sposobni prevzeti oseb-
ne in družbene odgovornosti, 
ki ju spolno življenje prina. 
ša. Vendar se dostikrat mla-
dina ne ravna F>o nasvetih 
staršev, vzgojiteljev, pedago-
gov in zdravstvenih delav-
cev. Zato tistim, ki ižčejo 
kontracepcijo, na široko od-
piramo naša vrata z željo, da 
preprečimo nei2X>gibno zlo: 
nezaželem) nosečnost in 
splav. 

Mlad par se mora zavedati, 
da je spolni odnos resno in 
odgovorno dejan^je. Nekaj na. 
ravnega je, da se hoče mlad 
človek osamosvojiti in se po-
staviti na lastne noge. Napač-
no bi bilo, da mu pri tem 
starši, p>oklicna vzgojitelji in 
zdravstveni delavci ne bi po-
magali, zlasti pri graditvi 
pravilnih odnosov med spo-
loma. 

In kako je s kontracepcijo? 
Večikrat slišimo ali čitamo, 

da so kontracepcijska sred-
stva zdravju škodljiva. Res 
je, da niso vsa sredstva za 
vsakega. Najboljše kontra-
cepcijsko sredstvo lahko do-
loči zdravnik po predhodnem 
pregledu in raagovom. Po-
trebno je strogo upoštevati 
pravila in vse rizične dejav-
nike. Težav ali sopojavov pri 

uporabi zaščitnih sredstev je 
veliko manj , kot pKJ splavu 
ali celo v normalni nosečno-
sti. 

Zgodnje komplikacije spla-
va so razne poškodbe, krva-
vitve ali vnetja, pozne pa 
kronična raetja, neplodnost, 
izvenmaternična nosečnost, 
komplikacije nosečnosti in 
poroda v naslednjih noseč-
nostih in druge. Omeniti je 
potrebno tudi duševne mot-
nje, ki j,ih FK>gosto kažejo že-
ne po splavih. 

Pred pričetkom uporabe 
kontracepcijskega sredstva, 
se posvetujemo z zdravni-
kom, ki bo upošteval s topnjo 
zdravstvene in splošne kul-
ture, starost, pogostnost spol-
nih odnosov in še razne dru-
ge okoliščine. Pri vsem tem 
pa je važna redna uporaba — 
sicer pri nedoslednem izva-
janju postanejo tudi stood-
stotna kontracipcijska sred-
stva nezanesljiva. 

1. konlracepci,).ske tablete, 
ki so sestavl:'!eaie iz hormo-
nov in preprečujejo ovulaci-
jo. Ker ni zrelega, za oplo-
ditev sposobnega ja 'čeca, ne 
more priti do zanositve. Tab-
lete vplivajo tudi na gostoto 
sluzi v materničnem vrat ti in 
na samo maternično sluznico, 
ki postane nesposobna za 
vgnezdenje oplojenega jajče-
ca. Ob vestnem jemanju so 
tablete stoodstnotno zaščitno 
sredstvo. Hormonske injekci-
je so že danes v ozadju. 

2. mehanična in kemična 
sredstva, ki so zlasti primer-
na za mla^jiše pare (pod 18 
leti). Med nj imi so znana dia-
fragma, maternični vložek in 
kondom, razne paste, mazila. 

pene, žoleji, svečke m peneče 
tablete. Diasragma, maternični 
vložek in kondom so sred-
stva z visokim odstotkom za. 
nesljivosti in jih š tejemo med 
zelo dobra zaščitna sredstva. 
IVIanj zaneslji^-a so kemična 
sredstva, ki pa se lahko tudi 
uporabya jo v kombinacijd z 
mehaničnimi sredstvi (npr.: 
diafragma -t- pasta) . 

3. metotla občasne vzdržno, 
stl ali Knaus-Offinova meto-
da, je sama nezanesljiva, vatr-
nejSa je v kombinaciji s ke-
mično zaščito (npr.: EMKO). 

4. Coitus Interriiptus (pre-
kinjeno občevanje). Obe zad-
nji metodi sta premalo zanes-
ljivi, zlasti za mlajše pare. 

5. mer jen .ie bazalne tempe, 
rature. Temperatura se meri 
pod jezikom ali v debelem 
črevesu vsako jutro, preden 
žena vstane. V drugi polovici 
mesečnega ciklusa temperatu-
ri; neicoliko p>oraste od 0,3— 
0,5 s topinj C, kar traija do 
prihodnjega perila. Približno 
2—3 dni po zvišana tempera-
turi nastopijo vami dnevi. 

6. Improvizirana kontracep-
cij.ska sredstva: ispiran e nož-
nice po s i l n e m odnosu, to 
so sredstva v res izjemnih 
primerih, ko nd ničesar dru-
gega pri roki. 

Samo z vztrajnost jo, do-
slednostjo in z veliko razu-
mevanja do mladih, ki pri-
ha j a jo v na.še ambulante in 
posvetovalnice, bomo zmogli 
vse težave in premagali ô î-
re, katerih posledice so lah-
ko hude in daljnosežiie. Na-
črtovanje družine je osnovna 
dispanzerska naloga. 

dr . MILENA HUDINA. 
CRETNIK 

PRIPOROČA 

Poletje! Roštilj! Lahka obutev! Lali|, 
oblačila! Kje vse to dobite? Pojdite v v̂  
leblagovnico »T« in se malce sprehodit, 
po njihovih številnih oddelkih, kjer 
bodo postregli s številnimi zgoraj navi 
denimi artikli. Torej poletnega časa | 
brez obiska »T«! 



TKS IN ZTKO CELJE 

SPREJET PROGRAM 
Pretekli teden je v Celju potekal v znamenju zbo-

rovanj vseli zborov za temeljno telesno vzgojo, šport-
no rekreacijo in tekmovalni šport, predsedstva ZTKO 
in 3. seje skupščine TKS. Na vseh teh sestankih so 
osnovna vprašanja usmerili v analizo sedanjega stanja 
razvoja telesne kulture v občini, uresničevanja sred-
njeročnega načrta v skladu z začrtano politiko, zelo 
živahno pa je bilo tudi ob razpravah ob sprejemanju 
delovnega programa in finančnega načrta za letošnje 
leto. Predsednik skupščine Aleš lic je ocenil 3, sejo 
skupščine TKS za izredno plodno, sa j so delegati spre-
jeli osnovna izhodišča za nadaljnji razvoj (navzočih 
je bilo 71 odst. delegatov!), obenem pa poudarili, da 
bo treba v prihodnje z večjo zavzetostjo pristopiti 
gradnji športnih objektov in ustanavljanju aktivov 
za telesno kulturo v krajevnih skupnostih. Tudi zbora 
za TTV in športno rekreacijo bi na j v prihodnje ažur-
neje izvajala svoja delovna načrta. Komisija za športne 
objekte je že razdelila letošnja finančna sredstva za 
večje število objektov v krajevnih skupnostih za uspe-
šnejši razvoj TK v teh skupnostih . K. JUG 

NOGOMET 

ŽELJE PO ŠE VEČJIH DOSEŽKIH — 116 PLAKET! 
v nedeljo se je v Smartnem 

ob Paki s slavnostno sejo 
društva TVD Partizan konča-
lo enatedensko praznovanje 
50-letnice nogometa v tem 
kraju. Seje so se udeležili 
številni člani društva, trener-
ji, igralci ter družJbenopolitič-
m in .športni delavci velenj-
ske občane in Nogometne zve-
ze Slovenije. Po pozdravnem 
govoru predsednika skupšči-
ne Partizana Staneta Prašni-
kar ja je o prehojeni poti no-
gometne sekcije spregovoril 
Avgust Reberšek, ki je pouda-
ril, da zlati jubilej ni samo 
praznik nogometne sekcije in 

društva Partizan, temveč 
praznik vseh krajanov. 

Podelili so 16 plaket dru-
štva Šmartno ob Palci, ki so 
jih prejeli: Franc Klančnik, 
Franc Meklov, Viktor in Tine 
Steblo%Tiik, Kari Napotnlk, 
Danilo Hramec, Jože Založ-

Po,poldne je bilo tovariško 
srečanje ter prijateljska no-
gometna tekma med Šmart-
nim, ki je med šestimi naj-
boljšimi ekipami v Sloveniji 
ter velenjskim Rudarjem. 
Zmagali so domačini s 7:4. 
nik, Franc Berdnik, Janko 

Gorlčnik, Ivan Ilribernik, Fe-
ri Bencik, Franc Podgoršek, 
Vera Podgoršek, Avgust Re-
beršak, Ivan Atelšek in Stane 
Prašnikar. Plaketi sta prejeli 
tudi OZD TGO Gorenje in Vi-
no Šmartno. 

Janko Goričnik: »Nogometu 
v Smartnem, čeprav še mlad, 
sem dal precej. Najprej sem 
bil 15 let igralec, prav toliko 
časa 1» tudi trener pionirske 
oz. mladinske ekipe. V bodo-
če pa bo moral tudi to delo 
opravljati profesionalni tre-
ner, saj je dela več kot d o 
volj. Ce hočemo ostati na se-
danji ravni ali celo doseči 
več, je treba redno in teme-
ljito trenirati.« 

Avgust Reberšak: »S hitrim 
razvojem kvalitete in mno-
žičnosti nas zopet pestijo 
prostorske stiske in pomanj-
kanje športnih objektov. Za-
to moramo takoj pristopiti k 
izgradnji športno rekreacij-
skega centra, za katerega je 
Idejni projekt že v izdelavi. 
S tem centrom bomo zadovo 
IjiM tekmovalne in rekreacij-
ske potrebe za bodočih 20 
let«. 

Franc FJančrdk: »Ko mi je 
bilo 14 let sem šel v šolo v 
Celje in tam videl žogo. S 
prijateljem Prancom Mekla-
•vom sva to povedala fantom 
v vasi, zbrali smo potreben 
denar in žogo kupili. To je 
bilo leta 1928. Seveda te no-
vosti niso bili prav nič vese-
li kmetje, katerim smo teptali 
travo in so nas zato veliko-
krat preganjan.« 

TONE TAVČAR 

KOŠARKA 

II. SLOVENSKI TABOR 
110 IGRALCEV — GOST IZ ZDA THOMAS BOOCK 

KK Celje je s sodelovanjem 
KZS zadnji teden organiziral 

KEGLJANJE: 
V SISKU TRETJI 

Moška kegljaška vrsta Ce-
^ja je v soboto sodelovala na 
tradicionalnem kegijaškem 
turnirju v Sisku. Tu je bilo 
tekmovanje v borbenih igrah, 
Celjanom pa ni tispelo, obra-
niti lanskoletnega uspeha, ko 
so bili prvi. Tokrat so bili 
tretji. Povratni dvoboj bo 15. 
julija v Celju, ko bodo Ce-
ljani priredili kegljaški tur-
nir ob praznovanju občinske-
ga praznika. jk 

v Celju za širšo celjsko regi-
jo II . slovenski košarkaški 
tabor, kd se ga je udeležilo 
kar 110 igralcev in 12 trener-
jev iz 15 občin ter 25-tih klu-
bov. Vodja tabora je bil celj-
ski trener Zmago Sagadin, 
sodeloval pa je profesionalni 
trener iz ZDA Thomas Boock. 
Zmago Sagadin: »Nova usme-
ritev v košarki ter ja nenehno 
strokovno izpopolnjevanje ta-
ko igralcev, trenerjev, kot 
sodnikov. S taborom v Celju 
smo pjostavUi prve temelje 
taki usmeritvi. Bila je to 
množična udeležba, nadvse 

' razveseljiva za košarkaške de-
lavce. Žal med igralci še ni 
bila predhodno izvedena se-

likcija, p>a so tako prišU v 
tabor mladi igralci — pionir-
ji, kadeti in mladinci — z 
različnim predznanjem. Vse 
smo seznanili z modernim 
konceptom Košarkaške igre, 
k jer smo jim posredovali ve-
hko število novih vaj, gradili 
smo vadbo na izdatnejšem gi-
banju, modemih blokadah, 
skokih, protinapadih, izpo-
polnjevali individualno tehni-
ko, demonstrirali smo filme, 
posredovali strokovno litera-
turo itd. Vse priznanje za 
strokovno delo zasluži Tho-
mas Boock pa tudi sodniki, 
ki so vsak dan brezplačno vo-
dili po 6 tekem. Tabor je 
uspel!« K. JUG 

ŠŠD: 

PRIZNANJA ZA MLADE ŠPORTNIKE TUDI V ŽALCU 
v dvorani Union v Ljublja-

ni je pred zaključkom šolske-
ga leta na svečani prireditvi 
za mlade predstavnike in 
mentorje SSD V SSD i)odelil 
priznanja za uspešno delo te 
najbolj množične organizaci-
je za telesno kulturo v naši 
republiki. Razveseljiva je ugo-
tovitev, da je domala 50 V» 
vseh društev, ki so tekmovala 
v tem razširjenem programu, 
bila iz celjske regije. Med 
SSD na osnovnih šolah so iz 

celjske r ^ i j e bila nagrajena: 
C^ Biba Ročk, 2alec, Hudi-
nja, Slavko šlander (Ce), KD 
Kajuh (Šoštanj), Rogaška Sla-
tina, I>rebold, Šmarje pri Jel-
šah. Ctenovne šole s prilago-
jenim programom: Velenje 
(zmagovalec), ZIU (drugo 
mesto). Srednje šole: SSD 
Tehnik (Tehnična Celje) dru-
go in RŠC Velenje tret je me-
sto. Za izredno požrtvovalno 
delo pa so bili nagrajeni tu-
di mladi funkcionarji — po 

dva iz SSD Tehnik O l j e , Na-
taša Knafelc in Hudinje in 
Valek iz Podčetrtka. 

Podobna prireditev F>a je 
bila tudi v Preboldu ob pla-
valnem bazenu za žalsko ob-
čino, ko je TKS in ZTKO Ža-
lec nagradila -vsa SSD v svo-
ji občini, menorje, vsem SSD 
pa zagotovila tudd finančna 
sredstva za njiihovo nadaljnje 
delo. K. JUG 

ATLETIKA 

NOVI DOSEŽKI 
USPEH CELJANOV IN VELENJČANOV 
Kar 250 mladih atletov in 

atletinj iz -vse Slovenije se je 
• C!elju pred zaključkom šol-
skega leta med seboj spopri-
jelo za atletski pokal Slove-
nije v kategoriji mlajših mla-
dincev in mlax3irik. Z veliko 
premočjo so zmagale atleti-
nje Kladivarja, dočim so bdli 
atleti drugi. Zastopstvo iz Ve-
lenja je v obeh skupinah os-
^ j i l o častno 5. mesto. Bili 
smo priča lepi atletski pri-
f ^ i t v i , k.jer tudi ni manjka-
la kopica osebnih rekordov. 
Celjanke so zmagale v treh, 
pTavtaJco pa tudi atleti v treh 
<iisciplinah, oib teh pa je bi-
la 6e kio8>ica dobriJi recsulta-

tov. Pri atletih velja omeni-
ti predvsem odličnega Gabra, 
Kendo, Žičkarja, Kožarja, Ju-
trška. Lesa in štafeto 4 x 100 
m; pri mladinkah je bila to-
krat odlična Potekova z zma-
gama na 100 in 200 m, Reg-
nerjeva v skoku v daljino 
(5.33 m!), Topoletova (višina 
160 om!, tret ja v disku) itd. 
Pohvaliti velja tiidi mlade 
Velenjčane Meha, Urha, Ale-
ša in Klavdijo Jug. Grobelni-
kovo, ki so s svojimi uvrstit-
vami pripomogli risoki uvr-
stit-vi svojega kluba in mesta. 
Prireditev je potrdila že več-
krat izražmo mnenje, da je 
mladinska atSetSli. r SR<S v 
vzjDona. K, JUG 

KEGLJANJE 

NAJBOLJŠE 
NA OREŠKOVIČEVEM 

MEMORIALU 
Kegljavke KK Celje so v soboto v Zagrebu potrdile, 

da so trenutno najboljše v Jugoslaviji. Na največjem 
klubskem turnir ju, na Memorialu Oreškoviča v Za-
grebu, so v konkurenci i)etih domačih in tujih ekip 
osvojile prvo mesto! 

To je bil dejansko četrti poskus celjskih tekmovalk 
na tem turnir ju. Vedno so bile med najboljšimi, toda 
nikoli jim ni uspel veliki met. Tokrat pa so Eva Lud-
vig, Jan.ja Marine, Magda Urh, Metka Le.sjak, Vesiia 
Javeršek, in Tanja Gobec le uspele. Imele so najlx>lj 
homogeno ekipo in nobena tekmovalka ni zatajila. 
Skup>aj so podrle 2420 kegljev in prehitele domačo 
ekipo Medveščaka za deset kegljev. 

Pri Celju je bila tudi tokrat najbolj razpoložena 
Tanja (jobec, ki je podrla 421 kegljev. Ostale keglje pa 
so dodale Ludvig 411, Javeršek 412, Lesjak 397, Marine 
387 in Urh 392! 

Kot zmagovalke so celjske tekmovalke dobile od 
uredništva Sportskih no\'osti, ki je pokrovitelj tega 
tekmovanja, garnituro majic in lep)e zlate kolajne. 

S tem tekmovanjem pja so celjske kegljavke končale 
prvi del letošnje sezone. Sedaj so nastopile zaslužen 
odmor. J. KUZMA 

HOKEJ NA LEDU: 
KONČNO VI . LIGI 

Hokejisti HDK C^lja bodo 
v prihodnji sezoni igraa v pr-
vi zvezni ligi! Tako so v Ljub-
ljani sklenili na zadnji s k u p 
^ i n i Hokejske zveze ..lUgosla-
vije. V prvi zvezni Ugi, ki se 
bo pričela že 30. sepvmbra , 
bodo igrah Olimpija, ..eseni-
ce, Kamjska gora, Medve-
ščak, Crvena zvezda in Celje. 
Igrali bodo štirikrožiio. Pr-
venstvo se bo predvidoma 
zaključilo 31. januarja. O l j a -
ni bodo v prvem kolu gosto 
vali v Ljubljani prorj Olim-
Piji-

Odločite\', da se prva zvez-
na hokejska Uga po^/eca na 
šest članov, je vsekaic;i r pre-
lomnica za celjski hokej na 
ledu. Tako bodo sedaj mora-
li pri HDK Celje še boij trd-
no začrtati bodoče delo. P o 
trebno bo okrepiti moštvo in 
resno pristopiti k tekmovanju 
med najboljšimi mošt-vi pri 
nas. J. KUZMA 

NOGOMET: 
AŠKERČEVA 

IN GALEB 
Končalo se je prvenstvo Ce-

lja v malem nogometu. V pr-
vi Ugi je nastopilo 12 ekip, 
v dmgi pa aeset! V zadnjem 
kolu so bili dosežena priča-
kovani rezultati in je tako 
osvojila prvo mesto ekipa Aš-
kerčeve ulice, ki je za točko 
prehitela mlado ekipo Gaber-
ja. V drugi Hgi p>a so prvo 
mesto ponovno osvojili igral-
ci Gabeba z Dečkove ceste 
in se tako po letu dni vrnili 
v prvo Ugo. 

Rezultati zadnjega kola v I. 
ligi: 

Grofija — Celeda 4:7, Ašker-
čeva — Podgorje 11:4, Gaber-

' je »39« — Privatniki 7:2, Ga-
berje »50 — Šentjur 5:0, Fa-
raoni — Pigal 4:2 in Skavti — 
Železar 1:3. 

Končni vrstni red: 
Aškerčeva 37, Gaber je »50« 

36, Giaberje »39« 29, Grofija 
27, Zelezar 21, Privatniki 20, 
Pigal in Skavti 19, Celeia 17, 
Podgorje 15, Faraoni 11 in 
Šentjur 7. 

Iz prve lige so izpadli nogo 
metaši ekipe Faramov in 
Šentjurja, v ligo pa so se vr-
nili predstavniki Galeba. 

jk 

ROKOMET: NAJPREJ 
PROTI BORCU 

Rokometaši Aera Celje že 
vedo, kdaj bodo štartah v 
novi sezoni. Prvenstvo v pr-
vi zvezali rokometni ligi se bo 
pričelo 30. septembra, ko se 
bodo Celjani pomerili v Ba-
nja Luki proti Borcu. 

VLECNICA NA 
PLAZU POD 
PLANJAVO 

SKI Izletnik Oelje m Smučarski 
klub Trbovlje sta tudi letos orga 
nizirala p>oletni smučainski tabor 
v Logarski dolini. Trboveljski 
smučarji so postavili tudi 300 me-
trov dolgo vlečnico, ki bo v so-
boto in nedeljo na voljo tudi za 
rekreacijsko smučanje vsem tistim, 
ki kljub letnemu času niso spra 
vili sonuč;i T etirambo. 

» P. 

REKREACIJA 
POLETI 

Plavanje, veslanje, spreho-
di v naravi in druge tovrst-
ne akti-vnosti morajo biii 
zmerne in nuditi prijetno 
počutje, ne pa pretirane iz-
črpanosti. 

Poletje je posebno ugodna 
priložnost, da se organizem 
spočije in obnovi, saj je to 
čas dopustov, ki g.i bodo 
mnogi preživeli na svežem 
zrakii ob morju, v gorah ali 
kje drugje izven mestnega 
hrupa, izpušnih plinov ter 
ostalih vsakdanjih delovnih 
nevšečnosti. 

Med rekreativnimi dejav-
nostmi poleti je zagotovo na 
prvem mestu plavanje. To 
je tudi prav, saj olavanje 
izboljša delovanje notranjih 
organov, zlasti srca in dihal, 
krepi mišice in splošno po-
čutje. 

Vendar tudi pri plavanju 
ne kaže pretiravati, se po-
sebej ne, če plavamo v re-
kah, jezerih ali na odprtem 
morju . Paziti moramo na 
premočne vodne tokove, vrtin-
ce, iX)dvodne grebene, pre-
velike valove in vrsto drugih 
nevšečnosti, ki nam lahko 
zagrenijo dopustno razpolo-
ženje. In k je se bomo lahko 
rekreirali T vročih poletnih 
dnevih: 

— Razen mor ja bodo za pla-
vaixje iX)sebno privlačna ko-
pališča v Celju, Velenju, Šo-
štanju, Preboldu, Rimskih 
toplicah in še kje. TKS Ce-
lje je v sodelovanju s PK 
Neptun pripravila tudi no-
vost za vse tiste, ki bi radi 
plavali v miru in pod stro-
kovnim vodstvom. v.sak dan 
bodo na Ljudskem Kopališču 
v O l j u rezervirali med 18. 
in 19. uro nekaj stez, k je r 
bodo lahko občani plavali 
pod vodstvom strokovnjaka, 
ne da bi jih motili ostali 
kopalci. Vstop na 'copališče 
je od 18. ure dalje prost. 

— Na obeh umetnih jeze-
rih v okolici Celja, to je na 
Smartinskem in jezeni Trat-
na pri Storah, so v zares 
prijetnem okolju na voljo 
čolni za vožnjo po jezeru. 
Na obeh jezerih lahko kupi-
te tudi ribolovne dovolilni-
ce. 

F. PUNGilRClC 



PLANENSKI RAJ 
U R E J A : J A N E Z V E D E N I K 

PREBOLD: 
ORSENTACIJSKA 

LIGA 
V nedeljo je bilo v Pre-

boldu v organizaciji domače-
ga PD novo kolo v občinski 
planinski orientaciji. Udele-
žile so se ga ekipe Polzele, 
ilraslovč, Šempetra in Pre-
bolda. 

Rezultati: starejSi člani: 1. 
PD Prebold, člani 1. JK čr-
ni galeb Prebold, mladinci 1. 
PD Prebold in pionirj i 1. PD 
Prebold. MILAN SUSAK 

ZBOR 
MARKACISTOV 

Minulo neaeljo je bii zbor 
načelnikov markaoistov pla-
ninskih društev savmjskega 
MDO. Udeležili so se ga pred-
stavniki devetih planinskih 
društev. Poročali so, da so 
pota dobro vzdrževana tn mar-
kirana. To velja tudi za kro-
žne poti kot so Savinjska, 
šaleška in mana bratska tran-
svepala , ki letos praznuje 10. 
obletnico. Morda oo dobila 
tudi skromen vodnik, sa j so 
opis poti že napravili. Velenj-
čani razmišljajo o razgled-
nem stolpu na vrhu špika, 
Zabukovčani pa bodo pvopra-
vili bivak na vrhu Gozdnika, 
simbola Savinjske poti. 

Na zboru so razpravljali 
tudi o legendamd poti XIV. 
divizije, ki je bila ena prvih 
transverzal. Žal, še aanes ni-
ma ustreznega vodnika, dnev-
nika in 2!načike. Naslednje le-

to bo praznovala dvajseto ob-
letnico. Tradicije triletnih p>o-
hodov ne bi smeli E)ozabljati, 
pa tudi p>oti I. Celjske čete 
ne. 

N ^ e d n j i zbor markacistov 
bo na Menini planim. Tudi 
tega bo vodil Florjan Son. 

inž. BOŽO JORDAN 

POZABUKOVICA: 
V ORAZGOŠAH 

Osemdeset članov Planins-
kega društva iz Zabukovice je 
prejšnjo nedeljo bilo na izle-
tu na Jelovici, v Dražgošah in 
na Soriški planini. To je le 
eden izmed mnogih izletov, 
ki jih pripravljajo z name-
nom obujanja tradicij na. 
rodnoosvobodilne borbe. 

Sicer pa sedaj načrtujejo 
Izlet na Jezersko in Češko ko-
čo, avgusta pa bodo obiskali 
koroške Slovence ter se povz-
peli na Obir. F. J. 

PRENOVLJEN ALJAŽEV mm 
v nedeljo so svečano od-

prli prenovljen Aljažev dom 
v Vratih, čeprav od zunaj ne 
Izgleda drugačen, pa je no-
tranjost prilagojena zahte-
vam današnjega planinca. Ob-
novitev doma je veljala okrog 
štiri milijone dinarjev, ki sta 
jih prispevala v glavnem Pla-
ninska zveza Slovenije in jese-
niška občinska skupščina. Ob 
otvoritvi so pripravili tudi 
razstavo mojs t ra planinskih 
fotografij Jafca Čopa. J. V. 

V KRAJE NOB 
Ena izmed osnovmh nalog 

planinskih organizacij je go-
jenje tradicij NOB. V ta na-
men so planinska društva iz-
peljala različna planinska po-
ta v kraje, znane iz NOB. 
Osrednja pot je POT KURIR-
JEV IN VEZISTOV NOV 
SLOVENIJE, ki pelje mimo 
najbolj znanih pomnikov na-
rodnoosvobodilne oorbe v 
Sloveniji in delno tudi čez 
področje Dobrovelj in iz Mr-
zlice mimo pomnika na Je-
griših pod Gozdnikom na 
SmohoT. Na našem področju 
je najs tarejša ŠTAJERSKO-
ZAGORSItA POT, ki se zače-
nja na Knežcu, domačiji Ki-
dričevih. Ena izmea kontrol-
nih točk je p n bobuci XIV. 
divizije na Boču. SAVINJSKA 
PLANINSKA POT pelje po 
obronkih Savinjske doline, 
popelje nas na Dobrovlje, zi-
belko štajerskih partizanov, 
po dolini pomnikov na Resev-
no in mimo spomenika I. Ce-
ljski četi. ŠALEŠKA PLANIN-
SKA POT vodina Graško go-
ro, goro jurišev, k domačiji, 
k jer je padel pesnik Kajuh 
itn. Vse te poti nas popelje-
jo k skromnim gorskim do-
mačijam, kje i lahko z doma-
čini navežemo spomme na 
medvojno obdobje in tako po-
kažemo, da še nismo pozabili, 
kaj so ti skromni J u d j e na-
pravili za narodnoos^/obodilni 
boj. FRANCI JE20VNIK 

(dalje prihodnjič) 

KDO JE ODGOVOREN? 
Konec lanskega avgusta 

smo sprejeli Zakon o 
standardizaciji, ki da je 
velik poudarek zaščiti po-
trošnikov. Do sprejema 
tega zakona so bili akti 
tehnične regulative v pri-
stojnosti zveznih resor-
jev. Vsak organ je v skla-
du s svojimi pooblastili, 
neodvisno od drugih, re-
guliral tisto, kar so nje-
gove službe ocenile za 
potrebno. Da . je vladala 
zmeda na tem področju, 
ni potrebno posebej pou-
darjat i . 

Bistvene novosti oziro-
ma prednosti Zakona o 
standardizaciji so nasled-
nje: 

— v skladu z določili o 
enakopravni uporabi jezi-
kov je opredeljeno, da 
mora jo biti označbe in 
podatki na proizvodih in 
listinah v jezikih jugoslo-
vanskih narodov 

— rok za odpravo ok-
var, ki je bil do takrat 90 
dni, se zmanjša na 45 dni 

— podrobneje je pred-
pisana vsebina tehničnih 
navodil zlasti tistega de-
la, ki je pomemben za 
brezhiben zagon in upo-
rabo proizvoda, morebit-
no nevarnost pri uporabi 
p r o i z v o d a . . . 

Pri realizaciji zaščite 
kvalitete je potrebno zgra-
diti sistem, ki bi zagotav-
ljal učinkovito izvajanje 
z najširšim sodelovanjem 
svetov potrošnikov. Tak 

sistem vključuje atestira-
nje, znak kvalitete, ozna-
čevanje in deklariranje 
proizvodov ter primerjal-
ne raziskave. 

Novost v zakonu so pri-
merja lna preizkušnja pro-
izvodov in storitev enake 
vrste in namene. Te se 
opravljajo predvsem na 
proizvodih za široko po-
trošnjo zaradi objektivne-
ga obveščanja in varstva 
potrošnikov. Preko sve-
tov potrošnikov potrošni-
ki lahko predlagajo takš-
ne primerjalne teste. 

V Beogradu že 10 let 
deluje potrošniški center 
v okviru Zavoda za eko-
nomiko gospodinjstva SR 
Srbije. V 10 letih je ta 
center pregledal in dal 
oceno 15.000 proizvodom, 
med katerimi je bilo naj-
več živilskih, tekstilnih, 
proizvodov namenjenih za 
osebno higieno . . . Rezul-
tati so pokazali, da je bi-
lo skoraj 4.000 proizvo-
dov neprimernih, slabe 
kakovosti ali celo nevar-
nih za uporabo, tako da 
so jih morali izločiti iz 
prodaje. Samo 1500. pro-
izvodov pa je bilo takš-
nih, ki so prejeli plaketo 
Zlati zmagovalec Beogra-
da. Velik vpliv na to, da 
bodo Beograjčani odslej 
kupovali kvalitetne proiz-
vode, bo imel brez dvoma 
družbeni dogovor, katere-
ga so sklenili največji 
preskrbovalci v mestu. Ta 

družbeni dogovor med 
drugim določa, da ne bo-
do naročali in prodajali 
blaga, ki je v raziskavah 
potrošniškega centra do-
bilo neprimerno oceno. To 
pa je že ukrep, ki proiz-
vajalcem ne bo najbol j 
simpatičen. Zato so se 
proizvajalci še posebej 
potrudili in poskrbeli, da 
na ta naš največji jugo-
slovarxski trg poši l jajo pr-
vovrstno blago. Kako ve-
liko je beograjsko tržišče, 
pa lahko ponazorimo z 
naslednjimi podatki: vsak 
dan Beograjčani potrošijo 
140 vagonov kmetijskih in 
živilskih proizvodov. 

č e smo si doslej po-
magali pri dogovorih s 
proizvajalci predvsem z 
dobro voljo in prepriče-
vanjem, nam poslej tega 
ni več treba. Zakon o 
standardizaciji predvide-
va zelo ostre kazni in si-
cer do 500.000 dinarjev za 
tiste proizvajalce, ki noče-
jo sprejeti samoupravnih 
sporazumov s potrošniki. 
Kazenske določbe so raz-
deljene v gospodarske 
prestopke in prekrške. Ti 
se kaznujejo do 1,000.000 
din za delovno organiza-
cijo in 30.000 din za od-
govorno osebo, poleg de-
narne kazni pa se lahko 
izreče tudi varstveni 
ukrep, kot je prepoved 
prodaje določene vrste 
blaga ali prepoved oprav-
l janja storitev. 

2 4 
»Ne — in če se na glavo postaviš, tudi ne! Rajši zaSgem 

hišo in fuev in vodo spustim po polju. Zlodej naj te!« 
Preklela ga je, da ga je postalo strah. Ni rekel ne 

besede in je odšel. Za njim se je razlegel peklenski kro-
hot 

Doma ]e Tevž še enkrat vse pretidaril; toda nobene 
druge poti ni našel. Ko zlepa ni šlo, je moralo iti zgrda. 
Okl'>vati ni smel več niti en dan, kajti zadolžnica je velela, 
da ie treba posojilo tri mesece prej odpovedati. Ako je 
hote^ do Novega leta dobiti denar, ni smel več odlašati. 

Zaradi tega je Šel naslednje dni na sodišče in teden 
navrh so dobilz Blazinovi sodnijsko terjatev. Ti so že 
mislili, da so Tevža zastrašili in da si ne bo več upal nad-
nje zaradi denarja. Ko pa so videli, da mu je resnica, so 
nagvali tak vrišč, da je odmevalo po vsej fari. 

Vse ;e obsojalo Tevža. Čeprav Blazinovi niso bili v 
časteh pri faramh, so se po zadnji nesreči vendar vsem 
smilili, medtem ko je Tevžu vsakdo privoščil škodo, ki 
mu jo je neurje napravilo. G-eh se jim je zdel, kar je 
počel Tevž Kjer se je prikazal, so ga od vsepovsod zmer-
jali: »Skopuh! Oderuh!« ... Toda Blazinovi so le prekmalu 
spoznali, aa ljudem ni toliko zanje, temveč zato, da se 
nad Tevžem znesejo; kajti ko so iskali posojila, da bi 
mogli Tevžu vrniti, ga niso dobil* nikjer; zgodilo se je 
celo da so se jeli tudi drugi upniki oglašati. Stara Blaži-
novka se je od jeze penila. 

V tistem času je srečala Blazinova Liza Zvonikovo 
Marto na samem. Ko sta se pozdravili in je hotela ta iti 
naprej, jo je Liza strupeno obrevknila: 

^>Ti. čuj! Povej svojemu oderuhu, da ga lepo pozdra-
vim i m v želim, naj mu denar iz nosa in ušes vzraste!« 

»Koga imaš v mislih?« je zardela Zvonikova. 
»Koga drugega kakor tvojega ljubčka seveda, lepega 

Tevža, ientna tvojega, ki se ga bodo od same lakomnosti 
garje lotile.« 

».laz nimam ženina.« 
»Seveda ga nimaš več, haha, ker te je pustil. Prav ti 

je, žc prai Take prevzetne goske obtičijo vedno v najhuj-
šem blatu <i. 

iKaj rnt hočeš? Pusti me!« 
»Nič n" nočem, le resnico ti hočem enkrat v obraz 

povedati. Mislila si, kaka sreča, če se obesiš na Dvornika. 
Izbraia si st pa najhujšega stiskača in falota...« 

.)Falot ni.'« 
»A tako? Ti držiš z oderuhom?« 
»Ne držim. Mene ne briga nič.« 
»Zakaj se za njega postavljaš?... Dokazala ti bom, da 

je falot. Nas terja za dolg, ki so ga mati že davno vrnili. 
Ker smo pf^trdilG izgubili, mu ne moremo kaj. Prav zdaj, 
ko rns je zadela nesreča in nam je najlepšo njivo zasulo, 
nas lerja in nas je tožil in rubil. Dobro vemo, kaj misli. 
Na bobev nas hoče pognati, da bi poceni kupil in nas 
ob dom spravil. Na ta način bi rad pri nas desetkrat pro-
jitirai, kar je v Rovtah enkrat izgubil.« 

»Kaj takega vendar ne bo storil; ne morem verjeti.« 
»Ce ne verjameš, pa vprašaj ljudi! Saj se že hvali, 

kako poccni bo šlo na dražbi,« se je lagala Liza, »ampak 
uračanal se bo « 

Marta se je tresla in ni rekla nobene besede več. 
»Da, da,« je Liza pihala, »sram te bodi s takim — s 

takim, ki kljub bogatiji še novih hlač ne premore več. 
Cim huje to uganjal, tem večja bo sramota tudi zate.« 

••''Ni mi ga mar. Jaz nimam z njim ničesar Zame je 
kakoi vsak drugi!« je Marta bruhnila iz sebe, vsa rdeča 
v obraz. 

»Haha, zdaj ga tajiš; toda to ti ne pomore nič. Zakaj 
si Letala za njim? Zakaj si se smodila okoli njega? Se čez 
trideset, štirideset let bodo rekli: Glejte jo, ta je hotela 
skopuha vzeti!« 

»Ne — nikoli ga ne bi bila vzela!« je vzkliknila Marta, 
polne bridkosti. 

Blazinova pa se je hudobno zahehetala in še od daleč 
vpila. 

-.'Vzeti si ga hotela! Te sramote se ne iznebiš, haha-
haha!« 

Marto je tako potrlo, da je bežala domov, kakor da 
jo podijo hudobni duhovi. 

Tevž pa je medtem delal zgoraj v Rovtah. Rad bi bil 
les, ki ga mu je neurje pustilo, čimprej spravil v denar, 
da bi se mogel potem lotiti drugega dela. Ko je nekega 
dne po težkem poldnevu počival in použil skromno južino 
— čm kruh in domač sir, je nenadoma obstala Marta pred 
njim Razveselil se je in vendar tudi prestrašil. 

»Marte; Kaj je tebe prineslo?« je dejal. 
ttK teb', sem prišla,« je dejala skoraj osomo. 
vK m^ni? Prišla si gledat, kako škodo mi je napravilo. 

Hude nesreča me je zadela.« 
>>Druge je še večja. Ti se mi ne smiliš.« 

Marta Kakšna pa si? Ne poznam te.« 
»Jaz tebe že dolgo ne. Kakršen si ti, tak ni nihče.* 
»Kaj sem napravil?* 

»Se vprašaš! Nobena reč ti ni pregrda, da ti le denarja 
prinese. Celo iz stiske in nesreče sosedov si delaš profit.« 

»Ako imaš Blazinove v mislih, tedaj ti moram že reči, 
da tvojega usmiljenja niso v\edni.'Prav oni so si izmislili 
tisto pustne hudobijo.« 

»Ni mz za Blazinove in \anje ne govorim. Za tebe je 
grde ko hočeš ljudem v stiski vzeti domačijo.« 

»Saj to ni res! Saj to je laž!« 
»Vsi ljudje tako pravijo!« 
»Marta, ali verjameš zlobnim jezikom, meni pa ne?« 
j^Tebi ne morem ničesar več verjeti; prevečkrat si me 

izda-.« 
»Nikol. te nisem! Le nesreča mi je vedno za petami. 

Ne morem si pomagati.« 
/tPomagati bi že mogel, če bi hotel. Ampak nočeš. 

Nikoli ti m bila resnica, če si kaj rekel.« 
•>Mar*a, rečem ti, da mi je bila vedno resnica, kadar^ 

koli sem kaj obljubil. Tega mi ne smeš očitati.« 
»Zal, moram. Pokaži v dejanju in ne samo v lepih 

bessaah.« 
»Kaj naj storim?« 
i>Umakm tožbo proti Blazinovim! Pustim jim denar!« 
Ko stiela ga je ošinilo. Prebledel je in obraz se mu 

je oa muke spačil. 
»Zakaj ... zakaj se tako brigaš za Blazinove?« je jec-

ljal 
»Ne za Blazinove,« je odvrnila. »Zaradi teh mi ni 

mar ampak zaradi tebe hočem tako. S silo te hočem 
odt''gati od tvoje strasti; videti hočem, ali je toliko ljube-
zni v tebi, da mi izpolniš eno edino prošnjo.« 

iMoj hog!« je zastokal in skrčil roki, da so prsti 
zapokali. 

^tOdloč' se!« je silila. »Pokaži, da tudi meni na ljubo 
rad kaj žrtvuješ.« 

»Rad rad, ko bi le mogel, ko bi le mogel,« je dejal 
z mvko; ustnice so mu drhtele, sapa mu je šla težko. »Ne 
morem. Ne morem.« 

»2.akai ne?« 
»Dolžan sem. Plačati moram les, ki mi ga je zasulo.* 
»Saj imaš denarja dovolj.« 
»Niti pare!« 
»Pojdi v hranilnico pa ga dvigni.« 
»Ko bi ti vedela, ne bi govorila tako 
»Jaz bi te bila že davno uslišala.« 
»Ne morem, ne morem.« 
»Ker nočeš. Saj sem si koj mislila, da bo zaman. 

Skopuh se ne spreobrne.« 
»Marta, zahtevaj kaj drugega, le tega ne! Prosim te!« 
tNe imenuj po nemarnem Boga! Nočem ničesar, to pa 

zahtevam. Ce mi te želje ne izpolniš, tedaj vem, pri čem 
sem C 

»Ne morem. Prisegam ti: ne morem.« 
»Tudi tedaj ne, ako te resno prosim?* 
»Marta, verjemi, ne morem.* 



MEHIŠKI ZAPISI (4) 

P I Š E J O Ž E V O L P A N D 

Vsako mesto ima svoj 
mik. Vabi. Odkriva skrivno-
sti in pogostoma od curista 
jahteva več kot le zvedavost 
oči in bistrost razimia. Ciu-
dad Mexioo je mesto, lu zgra-
bi. Izžareva nepotešeno že-
ljo, da se razda, razkrije, da 
z nevenljivim ponosom pri-
poveduje o svojem življenju. 
Kajti ^odovino Mehike v 
svojih nedrih nosi tudi Ciu-
dad Mexico. Kako bi mogel 
ždeti, četudi v najhujši trop-
ski vročini, v hotelu Floren-
cia (s tremi zvezdicami), ko 
skorajda ni delčka mehiške 
metropole, ki ne bi vabil po-
potnikovega pogleda v pre-
teklost. 

Mehiško zgodovino lahko 
razdelimo vsaj na tri glavna 
obdobja: veličastno pred-
špansko obdobje kulture In-
dijancev, ki je dominirala 
skoraj tri "tisočletja (1500 
let pred našim štetjem in 
vse do španskih konkvista-
dorjev), čas španskega kolo-
nializma po zmagoslavnem 
Ck>rtesovam pohcdiu po Me-
hiki (od 1521 do I&IO) in do-
bo neodvisnosti od iSlO, od 
revolucije torej, do danes, 
če brskam po spominu, sem 
doslej obiskal vsa večja me-
sta sveta: New Tork, Tokio, 
Pariz, Los Angeles, Moskvo 
in druge, a tudi take, ki se 
niso ponašali z navideznim 
veličastjem številk, kvadratu-
re, p r o m e t a . . . Pač pa so 
šokirali s svojo kulturo, 
zgodovino, narodnimi poseb-
nostmi. Dihali so svoj espri, 

žareli so svoj bristrc, duho-
vitost, razživeli so srsak pro-
stor preteklosti in vanj vdih-
nili zagnanost sodobnosti. 

Nisem srečal in ne videl 
mesta, ki lahko toliko po-
kaže, ki s tipično špansko 
počasnostjo osvaja in Ki po-
potniku ne da miru. Gosti-
telji so nam ponudili, da po-
tujemo v znameniti Acapul-
co. Svetovno znano letovišče 
z najlei)šimi plažami ob Pa-
cifiku. Acapulco ima dolgo 
^odovino. Sega t ja v 16. sto-
letje. Razvil pa se je v zad-
njih letih, pravijo, še pose-
bej v ks-izi ameriško-kuban-
sldh odnosov, ko so bogati 
severnjaki iskali dopustniški 
ra j za neplitek žep. Toda 
— le kdo bi se odpravil v 
Acapulco, čeprav iz Ciudad 
Mexica ni več kot 235 milj, 
ko so celo Mehičani z nav-
dušenjem pripovedovali o 
Dubrovniku. In kaj naj bi 
iskali v Acapulcu, če smo že 
pred potjo v Mehiko v sa-
njah kovali načrte, kako pari-
ti na Yucatan, k zgodovin-
skim ostankom kulture Ma-
jev? Acapulco še zdaleč ni 
Mehika. Niti za drobec. Mor-
da celo lahko preslepi. Mor-
da površnemu popotniku 
predstavi blišč, ki ni niti 
mehiška značilnost niti po-
sebnost niti vsakdanjost. 

Povsem drugačno preroje-
vanje in potešenost začutijo 
turistove oči, ko se zagleda-
jo v srce, v ožilje mehiške-
ga otroštva in življenja. V 
zgodnjo kulturo Indijancev, 

v arheološke in arhitektur-
ne ostanke izjemne domišlji-
je, spretnosti in umetniške 
grandioznosti plemen, Kot so 
bili Tolteki, Maji, Mbcsteki, 
Azteki in drugi. Najstarejša 
spoznana, vidna, , ugotovljena 
civilizacija se je začela v 
tret jem ali četrtem stoletju. 
Vidna je v treh urbanistič-
no-religioznih centrih. Mohi-
čani so modro izkopali iz 
zemlje sadove človekovega 
uma, domišljije in njegove 
volje, izkazane v preteklih 
stoletjih. Kamorkoli smo šla, 
vsepovsod smo lahko obču-
dovali kulturno pohtiko, ime-
novano varstvo kulturne de-
diščine. Prenovili, odkrili, 
umetniško in tehnično so 
obvladali nekdanja, .Tgodovin-
sko ugotovljena središčna me-
sta začetkov indijanske kul-
ture. 

Prvo tako atraktivno, veli-
častno, nepKJzabno mesto 
preteklosti je le dobro uro 
avtomobilske vožnje cd Ciu-
dad Mexica. Teotihuacan. Re-
ligiozni center Toltekov s pri-
ramido Sonca in piramido 
Meseca. Stal sem na vrhu 
216 čevljev visoke piramide 
Sonca in s pogledom 
komaj zajel ves kvadratasti, 
harmonično, urbano urejen 
prostor, na katerem se je v 7. 
ali 8. stoletju rojevalo živ-
ljenje, ustvarjalo in umira-
lo celo okrog 125.000 ljudi. 
To je bilo še v času, ko s 
severa še niso pridrvela boj-
na azteška plemena in si pK)-
korila Tolteke. 

Tri ure sem se sprehajal 
po vulkanskem kamenju, po 
ostankih palač, po kamnitih 
podzemskih sobah, kjer so 
kraljevaU svečeniki in nisem 
mpgel dojeti veličastja, vere, 
dela in znanja, kakršnega je 
zmogel naš prednik. Pred ti-
soč, morda dva tisoč leti. Kdo 
ve. Se danes so večtonski 
kamniti bloki za oko prijet-
no, za misel zagonetno deko-
rirani z največjo mero okusa 
v originalna indijanski rdeči 
barvi. Cas je ni uničil. Ali 
zato, ker je hotel človek tek-
movati z večnostjo časa? Gle-
dam žgalne i)eči za fmo ke-
ramiko. Stene, poslikane z 
religioznimi motivi, z rituali, 
pa s kačami, z jaguarji, s 
simboli, ki na j kažejo na moč 
ali nemoč človeka, na tisto, 
kar ni bil, pa bi hotel postati. 
Na tdsto, kar ni razumel, pa 
bi rad dognal. 

Šofer AKonso mi je mir-
no i>ripx>vedoval, kar je ve-
del. Vprašal sem ga, koliko 
denarja namenjajo za var-
stvo vsega tega bogastva, ki 
mu nI moč določiti cene. Ni 
znal odgovoriti. Le večkrat 
je ponovil stavek, ki mi je 
zvenel nekam znano: Nihče 
resnično točno ne ve. Kdo je 
zgradil obe piramidi in tudi 
ne, zakaj. Vendar se da raz-
brati, in to razodeva skoraj 
vsak dekorativni prizor na 
kamnitih stenah v notranjo-
sti, da je bil Teotihuacan ne 
samo pomemben religiozni 
ceaiter indijanske kuljure, pač 
pa eno največjih svetovnih 

mest tistega časa . . . 
No, pozneje, ko sem vzel 

v roke Guide to Mexico C^ty 
(turistični vodnik o glavnem 
mestu), sem i>rebiral približ-
no enak stavek. 

Piramidi Sonca in Meseca 
sodita med največje piramide 
na svetu. Postavljajo ju ob 
bok Keopsovi in še eni ali 
dvema. Skoda, ker si lahko 
le s krili domišljije poma-
gamo v razumevanju in spoz-
navanju človekove neverjetne 
nemoči in nadmoči v prvih 
letih rojstva današnje Mehi-
ke in današnje civilizacije. 

Sedaj pojdem po vrsti? Ne. 
Ker ne vem, ka j naj posta-
vim na prvo mesto. Ali Antro-
pološki muzej? Ballet Folklo-
rico? CJhapulpetec park? 
Spomenik neodvisnosti? Mu-
rale in z njimi slikarje, kot 
so Diego Rivera, Clemente 
Orozco, David Alfaro Siqu-
ieros, Juan CGorman in 
druge? 

Ni miru ne za oči in ne za 
vtise in tudi ne za srce, ki 
si v vsakem mestu izbere ne-
kaj , kot se reče, za posebni 
predalček, imenovan — za 
zmerom, za spomin. 

Šofer AUonso, sin nemških priseljencev 

CASTITUIVA EVROPAV NOVI OBLEKI 

Kdo ga ne pozna, častitljivega hotelskega stoletnika — 
hote) EVROPA v Celju. Neštetokrat je bU naslikan nje-
gov obraz na vseh mogočih razglednicah in prospektih. 
Popotniku skozi Celje je pomenil starega in dobrega znan-
ca. Vedno je vzbujal zaupanje, domačnost, pa tudi nekaj 
melanholije v spomin na zlate stare čase, odvisno pač, ka-
tera generacija ga Je imela v mislih. Predvsem pa je 
pomenU TRADICIJO. 

Zadnjih dvajset let smo opravljali le manjša investicij-
ska vlaganja in zastarelost naših zmogljivosti je postajala 
fc leta v leto bolj očitna, pravi direktor Evrope Miloš Pla-
ninšek Prav gotovo zahteva nov čas, gost današnjega časa, 
veliko več kot zgolj tradicijo. Le-ta je zlata vredna, če gre 
hotel v korak s časom. Stoletnik je bil pred svojo življenj-
sko odločitvijo. In kocka je padla: tc-meljita rekon-strukcija 
stare zgradbe, dograditev nove 4-nadstropne stavbe v po-
daljšku Cuprijske ulice in ustvariti nov hotel, NOVO 
EVFOPO B-kategorije. Pri tem pa ohraniti zunanjo arhi-
tektonsko podobo. 

NOVA EVROPA 114 SOB 
189 LEŽIŠČ 

Mogoče je bila prav zaradi zahtevne lokacije zgodovina 
tega projekta dolga in zapletena. Upoštevani pa so morah 
bati še posebni spomeniško-varstveni, arheološki in pro-
meor vidiki, čeprav mesto Celje že kar kriči po novih in 
večjih prenočitvenih kapjacitetah. Mimogrede: CJelje ima 
še *^edno 50 ležišč manj kot pred vojno! 

Dolgoletna tradicija hotela je zagotavljala izjemno 
frekvenco gostov. Po zasedenosti nočitev je dosegala stara 
Evropja slovenska nadpovprečja, tudi do 87,5 odstotno. Ta-
ko so lansko leto dosegli 19.153 nočitev, kar pomeni v od-
nosL na leto 1975 indeks 108,5. In takšni rezultata so 
dos^en i pri 60 ležiščih. 

Ne moremo zamižati ob dejstvu, da je vključitev Evro-
pe v veliko družino DELOVNO ORGANIZACIJO EMONA 
HOTELI, SOZD EMONA iz Ljubljane pomenila istočasno 
tudi vključitev v srednjeročni načrt razvoja Etaone. Vse-
skozi rentabilno poslovanje preizkušenega hotelskega ko-
lektiva je bila osnovna garancija, poleg že omenjene tradi-
cije in izjemne središčne lokacije v mestu Celju. 

Skupna vrednost adaptacije in izgradnje nove zgradbe 
na začetku tega tedna je ocenjena na 87.400.000 dinarjev, 
od rega predtsavljajo lastna sredstva 600.000, združena 
sreč.stva SOZD Emona 17.400.000, Ljubljanska banka — 
Splošna banka Ljubljana prav toliko — 17.400.000 in Lju-
bljanska biJika — Splošna banka Celje 52.000.000 dinarjev. 
Ekonomsk: del investicijskega načita predvideva še 116-
odstotno povečanje zaposlenih, 241-odstotno povečanje ce-
lotnega prihodka in 207-odstotno povečanje dohodka, 42-
odstotno povečanje dohodka na zaposlenega ter 20- odstot-
ni porast osebnih dohodkov. 

Novogradnja se bo izvajala na 3.082 kvadratnih metrih, 
adaptacija pa bo zajela 2.500 kvadratnih metrov. 

ZAČETEK DEL: PRIHODNJI MESEC, ZA2ELEN ZA-
KLJUČEK DEL: DO KONCA LETA 19791 

ZA CELJE: 83 SOB VEČ 
138 LEŽIŠČ VEČ 

KAKŠNA BO NOVA EVROPA? 
Invesbicujski progranri je zastavljen po naslednjem za-

poredju: 
9 rušitev vrtne dvorane in obstoječe zgradbe, Koc^ 

nova 1, 
9 Izkop vseh zemeljskih del po vsem rušitvenem te-

renu, 
9 Izgradnja štirinadstropnega novega hotelskega trakta 

med Ciipnjsko in Kocenovo ulico do starega srednjev& 
škega stolpa 

O ureditev kletnih prostorov pod novim objektom: za-
klonišča. sanitarije za goste in osebje, prostori za ekono-
mat 

0 v pritličju ob Čuprijski ulici bo nov vhod z novo 
recepcijo, novim holom za goste, stopniščem in dvigali, 
obstoječa kuhinja se bo širila pod novim delom; vzpored-
no ugradnja nove kotlarne, pralnice, vhod s Kocenove 
za napajanje ekonomata; pod novim traktor bo restavra-
cija, ki bo obdelana tako, da bodo posamezni kotički med 
sebo.i ločeni, po potrebi pa se bo to združevalo tudi v 
en prostor; 

Ko bo novi del pnapolnoma opremljen, se bo pričelo z 
adaptacijo obstoječih spodnjih prostorov (espresso, resta-
vraci-a). Sedanji stari vhod se bo zap>rl, po vsej širini 
med Cupnjsko in Kocenovo ob Titovem t i ^ bo nastal 
nov lokal BISTRO s samopostrežnim delom in samim bi-
strojem, ta novi lokal bodo narejene nove sanitarije 
pod sedanjo recepcijo. Adaptirane bodo mansardne sobe 
s celotnim ostrešjem, vsa okna in tudd cedotna fasada % 
vsemi reklamnimi napisi. 

Kaj na, na koncu še zapišemo? 
2ELJA CELJA MORA BITI, DA SE TA NAČRT CII«-

PREJ URESNIČI! 
SHECNO — NOVA EVROPA! 
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SAN FRANCISCO 
Podobno, kot avtomobilski 

promet , je tudi zračni pro-
met izredno živahen. Nekaj-
krat se nam je primerilo, da 
je poleg na&ega letala prista-
jalo ali vzletalo na sosed-
nj i stezi Se eno letalo. Ko 
smo pa odhajali iiz New Yor-
ka, smo se v vrsti štirinaj-
stih letal počasi premikali 
proti vzletni stezi in čakali, 
da dobimo dovoljenje za 
vzlet. 

Z vremenom v San Fran-
ciscu nismo imeli ravno sre-
če, kl jub temu pa je bil po-
gled na mesto, ki se je raz-
potegnilo ob zalivih in zaliv-
čkih Tihega oceana, zelo lep. 
San Francisco je na vzhodu 
obdan z nizkimi zelenimi gri-
či, na katerih ne vidiš niti 
enega drevesa. Je pa San 
Francisco eno najlepših mest, 
!'.i sem jih videl v Ameriki. 
Zgrajen na več gričih, ima 
temu primerne zelo s t rme 
ulice. K sreči to mesto ne 
pozna poledice, ka j t i prav go-
tovo, bi ob p;jleclici bilo po-
lovico njegovih ulic nepre-
voznih. Ne glede na vsa mo-
d e m a prevozna sredstva je 
San Frajncisoo obdržal in še 
vedno uporablja t ramvaj v 
mestnem prometu. Čeprav po 
izgledu takšen, kot smo ga 
mi navajeni, je vendarle p« 
pogonu ta t ramvaj nekaj po-
sebnega. Imenuje jo ga cabel-
way in mu za pogon služi-
posebna vrv, ki ga vleče nav-
zgor ozircma spušča navzdol 
po hribu. Ko pa pride tak 
t ramvaj do konca "proge in 
ga je treba obmi t i nazaj v 
pravo smer, to enostavno, z 

.ir^in^i rokami in pomočjo 
vrtljive plošče, napravita voz-
nik in sprevodink. 

Ker smo stanovaU v »She-
raton« hotelu ob ribiškem 
pristanu« na sami obali, smo 
imeli priložnost opazovati 
branjevce, ki so na stojni-
cah ob obali ponujali naj-
različnejše dobrote, ki jih 
človeku nudi morje . Njihove 
stojnice so se šibile pod raz-
ličnimi raki, školjkami, riba-
mi in podobno. Kar never-
jetno se ti zdi ob tem mor-
skem izobilju, da mars ikda j 
pri nas — ravno ob mor ju 
— ne moreš dobiti nič tiste-
ga, kar dmgi znajo s pri-
dom vključevati v svoje je-
dilnike. Kjerkoli smo bili v 
Ameri/ki — na celini ali ob 
mor ju — so praviloma pov-
sod servirali za predjed 
školjke ali rake. In če sem 
že pri hrani, ne bo odveč, 
da povem,- da se v Ameriki 
precej drugače hranijo, kot 
pri nas. Za p red jed jo sledi 

solata, lepa spomladanska so-
lata, servirana pa deviško či-
sta brez kakršnihkoli dodat-
kov. Te si moraš izbirati sam. 
Izbiraš pa lahko med raz-
ličnimi prelivi za solato od 
topljenega sira do tatarske 
omake podobnemu prelivu. 
Čeprav sem velik l jubitelj so-
lat, me noben od teh prelivov 
ni mogel navdušiti. Tako pre-
lita solata s topljenim sirom 
ali kakšno d m g o omako se 
poje, kot samostojna jed. 
Glavna jed, ki je največkrat 
sestavljena iz pečenih piščan-
cev ali govejih zrezkov, pa 
je brez solate. Posebna pK)-
slastica pa so prav gotovo 

ameriški steaki. To so zrez-
ki iz g o v e j ^ a mesa, debeli 
2—3 cm in težki okoli 400 
gramov, ki ti jih po želji 
zapečejo čisto nalahko, sred-
n je ali močno. Skoraj pov-
sod so bili ti zrezki izredno 
okusni, sočni in mehki. Ame-
rikanci praktični kot so, si 
tudi pr i jedi ne delajo pre-
več skrbi. Meso enostavno 
razrežejo, nato pa nož od-
ložijo in jedo samo z vilica-
mi. Ce uporabl jaš pri jedi 
nož in vilice, rečejo temu 
»evropski način jedenja«. 

Tako kot je za ameriško 
kosilo značilen steak ali pi-
ščanec, so za njihov zaj t rk 
značilna pečena jajca in 
krompir . Pečena jajca in pe-
čeni kromipr so železni re-
pertoar ameriškega zajtrka! 

Isto, kot se pri za j t rku 
Američan ne more odtrgati 
od krompir ja , se tudi ne mo-
re odreči leda pr i pijači. Ko 
naročiš pijačo, ti ponavadi 
servirajo kozarec, vzet iz hla-
dilnika v katerega natočijo 
pijačo vzeto iz hladilnika. 
Kl jub temu pa tričetrtine ko-
zarca napolnijo z ledom .Po 
vsej verjetnosti so Američa-
ni nacija, ki nima kakšnih 
posebnih težav z boleznimi 
grla, sa j prav gotovo v svo-
jem življenju spravijo skozi 
prebavila nekaj sto kilogra-
mov ledu v t rdnem ali teko-
čem stanju. Ker pa nekateri 
v naši delegaciiji nismo bili 
tako »ledoodpomi«, smo hitro 
spoznali, da vendarle servi-
rajo dve pijači brez leda. To 
je bil francoski konjak in 
kal i fomijsko rdeče vino. Bo-
jim se, da je resno pomsla 
poraba teh dveh pijač v ča-
su našega bivanja v Ameriki. 

PIŠE: FRANC KNAFELC 

Polulam se na takšno igro! 

ZANIMIVA 

UMAZANA SAVINJA NA MORJU 
Je že morda res, da je la-

ni splovljena ladja »Celje« 
lepa, velika in modema. Že 
mora biti, če je bila njena 
»botnica« celo na Japonskem, 
ko so jo splavili v mor je . 

So pa tudi m a n j ugledne 

ladje. Ena teh je »Savinja«, 
manjša ladja za razsuti to-
vor, katere matična luka je 
Reka. Lesena barkača je pr-
va simbolika tekoče Savinje 
od Celja navzdol. Umazana 
je, zarjavela, skratka neugled-

na raca, ki v tem poletnem 
času kvari pogled na Rabsko 
luko. Z n jo v glavnem pre-
važajo gramoz in pesek, ki 
pa je videti čist in lep in 
ne kot je gramoz v resnični 
Savinji, ki ga zaradi barvi-
tosti in kemične prenasičeno-
sti ne uporabl ja jo niti za 
temelje, če se seveda ne mo-
timo. 

Taka sorodnost in podob-
nost! 

Zgolj igra naključja? 

NOČNA ZGODBA 
Janez se maje v pozni 

uri domov in na nekem 
vrtu zagleda astronoma 
amaterja, ki je opazoval 
zvezdnato nebo. Stoji Ja-
nez in gleda možaka, ki 
s teleskopom meri v ne-
bo in razmišlja, kaj neki 
počne. V tem se utrne 
utrinek in Janez poči mo-
žaka po plečih. 

»Ste pa strelec in pol.'«, 
ga navdušeno pohvali. 

IZ TUJIH LOGOV 
Zdravnik: Ne gre vam 

dobro. Treba vas bo ope-
rirati. 

Pacient: Koliko ho to 
stalo? 

Zdravnik: 20.000 mark. 
Pacient: Toliko denarja 

vendar nimam?! 
Zdravnik: Potem boste 

plačali 10.000 mark, sku-
paj, preostalih 10.000 mark 
pa v mesečnih obrokih. 

Pacient: To je vendar 
tako, kot bi kupil avto. 

Zdravnik: In natanko to 
bom tudi storil. 

O ZVESTOBI 
— Kaj menite, katere 

ženske so bolj zveste, pla-
volaske ali črnolaske? — 

— jaz mislim, da sivola-
se, odgovori vprašani. 

SVETOVNA 
ČUDESA 

— Ali mi lahko našte-
ješ katerega od sedmih 
svetovnih čudes? — 

— Ne vem, kakšnih se-
dem čudes imaš ti v mi-
slih. Jaz poznam eno. To 
je bivši mož moje sedanje 
žene. — 

PO NAROČILU 
Zena svojemu možu: 
— Joj, kako si me pre-

strašil s svojo surovo mo-
ško silo! 

Čez četrt ure vsa zaso-
pla in proseče: 

— Ustraši me še enkrat, 
ljubi! 

Čez četrt ure znova: 
— Oh, kako me spreleti 

po vsem telesu, če me 
dobro ustrašiš! Ponovi to 
še enkrat!— 

In mož sede okobal na 
posteljo, raztegne obraz v 
grozovito spako in zatuli: 

— Buuuuuuu! — 

LAHKOKRILNE VILE 
Crepe de Chine je sp>et v modi. Za vroče poletne dni 

nudi taka, kot dah lahka obleka občutek prostosti . No,' 
piš vetra ali sončni žarki odkri je jo moškemu svetu po. 
glede, ki nas vračajo v čase »vročih šortov« in mini mode, 

Na sliki sta dve takšni lahkokrili vili. 
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